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Fanfani 
in dežele

Generalni tajnik krščanske 
demokracije Amintore Fanfani 
je v sredo zvečer med televi
zijsko volilno tribuno na vpra
šanje časnikarja dnevnika «II 
Tempo» Zinconeja o mednarod
nih polemikah med volilno 
kampanjo med drugim odgo
voril naslednje:

«Glede zunanje politike pa 
moramo reči, da bi se morali 
z njo ukvarjati ne glede na do
godke zadnjih tednov, pa če
prav so te volitve izključno de
želne. Opozoriti je namreč tre
ba dežele, da niso pristojne za 
ta vprašanja. Znano vam je, da 
je v preteklih letih, včasih še 
zlasti neka obmejna dežela, z 
izgovorom organiziranja sim
pozijev in drugih zadev, sku
šala razkrajati — morda ne 
nalašč in je mislila, da jo kre
pi — oblast centralne vlade. 
Na to zadevo razkrajanja je 
treba biti zelo pozorni zato, 
ker se pričenja razkrajati ko
šček sladkorja, potem pa se ne 
ve, kako se konča.»

Fanfani v svojih izjavah ni 
povsem jasen in verjetno o- 
bravnava Lombardijo kjer je 
bivši predsednik Bassetti prire
dil simpozij in nato ustanovil 
neke vrste gorske skupnosti v 
kateri sodelujejo predstavniki 
raznih evropskih dežel in tudi 
iz Češkoslovaške. Prav tako pa 
se lahko Fanfanijev očitek na
naša na našo deželo Furlani j o- 
Julijsko krajino in na našo 
lansko mednarodno konferen
co o manjšini. Seveda pa je 
možno, in to je najbrž tudi 
najbolj verjetno, da govori vse
državni tajnik KD o obeh de
želah.

To pa ni bistveno. Bistven je 
njegov odnos in njegova oce
na vloge dežel ter njegova bo
jazen za oblast, za oblast cen
tralne vlade. Zato ni nobenega 
dvoma, da se v naši deželi s 
Fanfanijevim stališčem ne mo
rejo strinjati pripadniki slo
venske narodnostne skupnosti 
v Italiji in vsa demokratična 
italijanska javnost vključno z 
veliko večino njegove lastne 
stranke.

Pobude Lombardije ne bomo 
ocenjevali, ker je podrobno 
ne poznamo, čeprav vse kaže, 
da gre za zanimivo in kori
stno stvar. Vsekakor pa dobro 
vemo, da je dežela Furlanija- 
Julijska krajina že odigrala 
važno vlogo za zbližanje in za 
ustvarjanje prijateljskih odno
sov s sosedi. To svojo vlogo 
bi lahko še koristneje opravi
la, če ne bi prišlo do absurd
nih prepovedi iz centra. Od ko
ga in zakaj, nam je vsedržav
ni tajnik KD Fanfani sedaj 
sam brez slepomišljenj pojas
nil. Prav tako je znan po
men mednarodne konference o 
manjšini, ki je bila šele za
četek širše pobude upoznava- 
nja italijanske in evropske jav
nosti z manjšinskimi proble
mi. To je bila pobuda, ki se 
je vršila v duhu razumevanja 
in na kateri so se ustvarjale 
osnove za plodno sodelovanje.

Fanianijev izpad zelo slikovi
to in neavoumno ilustrira bi
stvo celotne sedanje volilne 
kampanje in zakaj so tako raz
lični pogledi na nekatera os
novna vprašanja Načelnik sve
tovalske skupine KPI v dežel
nem svetu Mario Golli je v svo
jem komentarju o Fanfanijevi 
izjavi upravičeno ugotovil, da 
se je o odnosih z bližnjimi de
želami večkrat razpravljalo v 
deželnem svotu. Samo MSI je 
ob taki priložnosti obdolževala 
deželo da hoče ošibiti državo, 
sedaj pa nekaj takega grobo 
in javno trdi vsedržavni tajnik 
KD Fanafni.

V zvezi s to izjavo komuni
stičnega predstavnika in v zve
zi z izjavo misovca Barbagalla 
je deželni odbornik Sergio Co
loni, ki je zadolžen za vpraša
nja manjšine «podčrtal vlogo 
dežele ■ mostu in pozitivne re
zultate mednarodne manjšinske 
konference, s katero se je pri- 
čolo sodelovanje med deželo in 
Unijo Italijanov za Istro in Re
ko». Nato je ocenil, da so brez 
osnove izjave komunistov in 
misovcev glede Fanfanijeve iz
jave zunanjepolitičnega znača
ja. Coloni je nadaljeval, da je 
dežela «vedno delovala ne v 
smeri nepojmljivega vmešava
nja v odnosu do države, tem
več v smeri stalnega in pozi- 
tivnega sodelovanja. To se je 
dogajalo tako s predsedstvom 
vlade — je zaključil Coloni — 
kot z ministrom za zunanje za
deve in kar je večkrat potrdil 
tudi poslanec Aldo Moro».

SKORAJ 40 MILIJONOV ITALIJANOV V NEDELJO NA VOLIŠČA

l zadnjimi volilnimi zborovanji 
danes opolnoči zaključek kampanje

Moro prepričan o možnosti obnovitve levega centra - Amendola (KPI): Poraz 
KI) pogoj ža izhod iz krize - Soares na volilnem zborovanju PSI v Neaplju

RADA BI POSTALA POLNOPRAVNA CLANICA SKUPNOSTI

Grčija zaprosila za sprejem v EGS

RIM, 12. — Jutri opoldne se zaključi volilna kampanja za nedelj
ske deželne in upravne volitve. Sledil bo «dan premisleka», v nedeljo 
pa bo skoraj 40 milijonov volivcev šlo na volišča za obnovitev dežel
nih svetov v vseh deželah z navadnim statutom, 86 pokrajinskih 
svetov in več kot 6.000 -občinskih svetov.

Med današnje posege v volilno 
kampanjo velja najprej omeniti na
stop ministrskega predsednika Mora 
na televizijski «volilni tribuni», kjer 
se je znašel v nekoliko nerodnem 
položaju, saj je moral govoriti kot 
predsednik vlade, istočasno pa tudi 
kot viden predstavnik krščanske 
demokracije.

V tem drugem svojstvu si je Mo
ro prizadeval dokazovati, da v ce
loti soglaša s strankinim tajnikom

stališč, ampak travmatično dejanje, 
za katero mora država plačati b- 
gromno ceno. Predvolilni boj vodil
ne skupine KD navdihujeta «sovra
štvo in volja po uničevanju», kar se 
izraža ne samo z vztrajnim in sko
rajda histeričnim odklanjanjem ko
munističnih predlogov, ampak tudi 
s protisocialistično kampanjo, zara
di česar zveni kot patetično Moro- 
vo vztrajanje pri hipotezi obnovitve

Fanfanijem in da sploh ne obstajajo i organičnega. levega centra.
nikakršna nasprotja, po drugi stra
ni pa se je v svojih izvajanjih o 
povolilni'’, 'perspektivah in o odno
sih s PSI bistveno oddaljil od li
nije, ki jo je zastopal Fanfani med 
volilno kampanjo.

Moro je med drugim izrazil svo
je prepričanje, da bo mogoče obno
viti levi center «v njegovem izvir
nem pomenu», kar pa po njegovem 
pomeni takšen levi center, ki bi bil 
«poln navdušenja, poln upov, pre- 
okret v italijanski politiki». Moro 
je prav tako prepričan, da levo
sredinska formula še ni mrtva in 
da bo lahko še dala sadove. Pred
sednik vlade je tudi dejal, da ne 
verjame v možnost mehaničnega in 
splošnega prenosa te formule od 
centra na periferijo, saj ni bilo to 
doseženo niti v obdobju največjih 
uspehov in največje moči levosre
dinske politike. Vsekakor pa bo to 
toliko bolj možno, kolikor bolj bo 
levi center vitalen.

Moro je nato govoril o potrebi po 
gospodarskem programiranju in do
dal, da je prisotnost PSI v vladi 
potrebna tudi iz tega razloga. Prav 
tako pa je treba za učinkovito pro
gramiranje ohraniti stike s sindika
ti. Potem ko je zanikal, da bi bila 
samo KD kriva za težave, ki so 
nastale v izvedb^.reform, je Moro 
bolj obširno govoril o odnosih s so
cialisti in dejal, da se bo treba 
tega vprašanja resno lotiti. Pri tern 
pa je potrebno odkrito, lojalno in 
zaupljivo primerjanje stališč s PSI. 
Glede komunistov je Moro izrazil 
mnenje, da ne morejo vstopiti v 
«vladno območje», in to zaradi 
«močne idealne in politične kontra- 
pozicije» med KPI in KD. Prav za
radi tega pa je levi center vse prej 
kot obrabljena formula, saj je edino 
možno in uresničljivo zavezništvo. 
To ne pomeni — je še dejal pred
sednik vlade — da bi KPI ne bila 
s svojo dialektiko, s svojimi pred
logi in polemikami živ del itali
janske demokracije: toda dlje od 
tega — je še dodal — ne bi mo
gli iti.

Član vodstva KPI Amendola je v 
uvodniku za «Rinascito» obtoži, KD, 
da je hotela tako volilno kampanjo, 
ki bi ne bila omikano primerjanje

Amendola je tudi ugotovil, da ta
ka volilna kampanja KD povzroča 
popolno pasivnost vlade; oglasil se 
je samo minister Colombo, ki je sku
šal prevarati Italijane in jih pre
pričati, da je najhujše zlo že mimo. 
Italijani imajo sedaj priložnost —

pravi Amendola — da kaznujejo KD 
za tako volilno kampanjo: treba je, 
da KD zgubi svojo pozicijo nado
blasti ter da se utrdijo in množijo 
mesta in dežele pod upravo enotnih 
demokratičnih sil. Razširitev območ
ja nacionalnega ozemlja pod vod
stvom demokratičnih sil bo pospe
šila potek splošne preobrazbe, po
goj za to pa je poraz KD.

Tajnik PSI De Martino je zaklju
čil volilno kampanjo svoje stranke v 
Neaplju z manifestacijo, ki se je je 
udeležil tudi tajnik portugalske socia
listične stranke Mario Soares. Slednji 
je v svojem govoru poudaril, da je 
PSI podpirala boj, portugalskega so
cializma v najhujšem obdobju faši
zma na Portugalskem. Prav tako je 
bila PSI prva stranka, ki si je pri
zadevala, da bi odprla vrata sociali
stične internacionale portugalskim so
cialistom in ki je kot prva spoznala, 
da sta boj proti fašizmu in boj za 
mir neločljiva, v vseh delih sveta.

Grški veleposlanik pri EGS Stathatos (desno) s predsednikom izvršne komisije Ortolijem, kateremu je izročil 
formalno prošnjo Grčije za vstop v skupnost kot polnopravna članica.
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KLJUB GOVORICAM 0 SKORAJŠNJI OBNOVITVI KISSINEERJEVE POSREDOVAINE MISIJE

Zaključeni brez uspeha washingtonski pogovori 
med Fordom in izraelskim premierom Rabinom

Predsednik telavivske vlade se bo danes sestal z obrambnim ministrom Schlesingerjem, da bi 
govoril o nadaljnji ameriški vojaški pomoči Tei Avivu - Kissingerjeva tiskovna konferenca

WASHINGTON, 12. — Z današnjim 
srečanjem so se pogovori na naj
višji ravni med ameriškim pred
sednikom Fordom in predsednikom 
izraelske vlade Rabinom zaključili. 
Uradnih vesti o izidu srečanja še 
ni, glaspvi iz diplomatski!) kro.gov 
pa pravijo, da je Rabin zagotovil 
šefu Bele hiše, da je Izrael priprav
ljen obnoviti pogajanja z Egiptom 
s posredovanjem Združenih držav. 
Spričo tega je zelo možna obnovi
tev posredovalne misije ameriškega 
zunanjega ministra Henryja Kissin- 
gerja na Bližnjem vzhodu, misije, 
ki bi se lahko začela že čez nekaj 
tednov. Izraelska vlada naj bi bila 
tudi pripravljena privoliti v vrsto 
koncesij v okviru ameriške posre
dovalne misije, izraelski premier pa 
se o tem ni spustil v podrobnosti. 
Med svojim potovanjem na Bližnji 
vzhod, naj bi ameriški državni taj
nik obiskal predvsem Damask in 
Aman, da bi si ustvaril jasno sliko 
o stališču Sirije in Jordanije do Iz
raela, saj sta spora med tema dve
ma državama in Izraelom mnogo 
bolj globoka in zapletena kot spor 
med Tel Avivom in Kairom. Gre 
vsekakor za rezultate, ki ne ustre

zajo pričakovanjem Američanov.
Poročajo tudi, da je Rabin tesno 

povezal morebitne izraelske konce
sije z zagotovitvijo z ameriške stra
ni večje količine vojaškega mate
riala.

O, poteku pogoyorov med Rabi
nom in Fordom je govoril na tiskov
ni konferenci tudi ameriški zunanji 
minister Kissinger. Ameriško - iz
raelski pogovori so po njegovem 
mnenju odločno pripomogli k iska
nju rešitve za bližnjevzhodno krizo 
in za vzpostavitev miru. Vzdušje po
govorov je bilo «prisrčno in prija
teljsko», rezultati Rabinovega obi
ska pa «konstruktivni». Namen Ra
binovega potovanja, je dejal ameri
ški tajnik, ni bila definicija dokonč
nega sporazuma ali pa določitev po
drobnosti pogajanj.

Z ameriškega stališča je sedanji 
sestanek, kot tisti, ki ga je imel 
Ford v Salzburgu z egiptovskim 
predsednikom Sadatom, postavil v 
stik šefa ameriške uprave z enim 
glavnih protagonistov bližnjevzhod- 
ne politike. Srečanje je prispevalo 
k preučitvi vseh možnosti za razvoj 
pogajanj ter za razčiščenje neka
terih stališč.

Rabin in Ford med svojim srečanjem v Washingtonu v okviru obiska izraelskega premiera v ZDA. 
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Pogovori med izraelskim pre
mierom Rabinom in ameriškim 
predsednikom Fordom v Beli 
hiši so se zaključili, ne da bi 
oba državnika dosegla vidnejše 
rezultate. Po sestanku v Salz
burgu s predsednikom Sadatom 
je Ford izjavil, da bo imel še sti
ke z izraelskim predstavnikom, 
nakar bo predložil ameriški načrt 
za Bližnji vzhod. O tem načrtu 
se trenutno ne govori več, kar 
najbrž kaže na to, da so Izraelci 
potrdili svoje nepopustljivo stali
šče. Kljub vsemu pa ameriški zu
nanji minister Kissinger na svoji

tiskovni konferenci ni izključil 
možnosti skorajšnje obnovitve 
svojega posredovanja na Bližnjem 
vzhodu.

Razsodišče v Alahabadu je ob
sodilo indijsko ministrsko pred
sednico Indirò Gandi zaradi vo
lilnih nepravilnosti na volitvah 
leta 1971 ter razveljavilo njeno

izvolitev v poslansko zbornico. 
Istočasno bi Gandijeva morala 
odstopiti s položaja predsednice 
vlade, če ne bi vložila proti 
obsodbi priziv na vrhovno sodi
šče. Dokler se vrhovno sodišče 
ne bo o vsej zadevi izreklo, bo 
Gandijeva ostala predsednica in
dijske vlade.

Danes opolnoči se po vsej ita- 
liji zaključi volilna kampanja. Ju
tri bo «dan premisleka», v ne
deljo pa bo več kot 40 milijonov 
volivcev glasovalo za obnovitev 
deželnih svetov vseh dežel z na
vadnim statutom, 86 pokrajinskih 
in več kot 6.000 občinskih svetov.

Tudi na Tržaškem gre volilna 
kampanja h koncu. Včeraj so ime
li na Trg Goldoni zaključno zbo
rovanje socialisti, danes bo pri 
Sv. Jakobu zaključno zborovanje 
KPI, Slovenska skupnost pa bo 
zaključila kampanjo z dvema sho
doma v Nabrežini in Zgoniku.

Rabinov obisk v Združenih drža
vah je prispeval k pojasnitvi neka
terih alternativ, katerih posledice 
so predsedniku Fordu sedaj bolj 
jasne. Združene države bodo nada
ljevale s posvetovanji z vsemi drža
vami, ki so zainteresirane za re
šitev krize, Ford pa je priznal, da 
sta tako Rabin kot Sadat pokazala 
mnogo dobre volje ža mirno rešitev 
krize. Ameriški državni tajnik je 
odločno izključil možnost, da bi a- 
meriška vlada utegnila v prihodnjih 
dveh tednih izdelati svoje konkretno 
stališče, ki mora biti sad temeljite 
preučitve dosedanje ameriške poli
tike do Bližnjega vzhoda.

Kar zadeva pogajanja med Izrae
lom in Egiptom je Kissinger dejal, 
da sta obe strani nekoliko spreme
nili nekatera stališča, ki so zavi
rala morebitni začasni sporazum. 
Obe strani, je dejal ameriški taj
nik, gledata na vso zadevo z do
kajšnjo mero realizma. Zunanji mi
nister ni izključil možnosti obno
vitve svoje posredovalne misije na 
Bližnjem vzhodu, morda še pred za
ključkom temeljite preučitve ame
riške politike na tistem področju. 
Potrdil je, da je eden glavnih pred
metov pogajanj med Rabinom in 
Fordom bila ameriška vojaška po
moč Izraelu. Gre za vprašanje, ki 
nikoli ni bilo v dvomu, čeprav je 
bilo s tem v zvezi nekaj problemov, 
ki pa so zadevali samo količino 
orožja. Po nekaterih vesteh naj bi 
Izrael zahteval od Američanov vo
jaško pomoč v znesku 2,5 milijarde 
dolarjev. O tem bo Rabin govoril 
med srečanjem, ki ga bo imel jutri 
z obrambnim ministrom Jamesom 
Schlesingerjem.

Ves ameriški tisk poudarja v svo
jih današnjih izdajah, da je bilo 
vzdušje na izraelsko - ameriških 
pogovorih dokaj hladno, zato ne iz
ključujejo možnosti, da so bile Kis- 
singerjeve izjave namenjene pred
vsem demantiranju tega vtisa. Isto
časno poudarjajo, da je Kissinger 
večkrat podčrtal, da je vzdušje po
govorov označevala «skrajna iskre
nost», kar je v diplomatskem jezi
ku sinonim za dokajšnja nasprotja. 
Ford je tudi predočil Rabinu, da 
morajo Izraelci upoštevati ameriške 
koristi na Bližnjem vzhodu, danes 
pa to pomeni, da morajo Američani 
nujno ohraniti dobre odnose z arab
skimi državami. V odgovor je Rabin 
dejal, da Izraelci upoštevajo ame
riške interese in da si prizadevajo, 
da bi premaknili pogajanja z mrtve 
točke, kjer so obtičala marca po 
propadu Kissingerjevega posredova
nja. Izraelci bi s temi izjavami ho
teli preprečiti, da bi jih Ford po
novno uradno kritiziral, kot se je 
zgodilo po polomu zadnje Kissinger- 
jeve misije. V Tel Avivu so baje 
tudi zaskrbljeni, saj ne vedo kakšen 
je resnični namen ameriške diplo
macije na Bližnjem vzhodu.

Preden se ponovno umaknejo na 
Sinajskem polotoku bi hoteli vedeti, 
kaj namerava Washington, še zlasti 
pa naj bi bili zaskrbljeni, zaradi če
dalje bolj vztrajnih glasov, po kate
rih naj bi Američani zahtevali od 
Izraelcev, da se istočasno umaknejo 
na Sinaju ter na sirski in jordanski 
fronti.

Po zaključku pogovorov s predsed
nikom Fordom je Rabin izjavil, da 
obstajata dve možnosti na diplomat
ski ravni: prva zadeva začasni in o- 
mejeni sporazum, druga pa globalni 
sporazum o Bližnjem vzhodu. Od obeh 
možnosti, je dejal Rabin, je samo 
prva realna. Da bi dosegli trajen 
mir na Bližnjem vzhodu, je dejal

izraelski ministrski predsednik, je tre
ba napredovati korak za korakom, 
ustvariti daljše obdobje miru in po
goje za vzajemno zaupanje. Spričo 
dolgoletne krize na tem področju ni 
mogoče misliti, da bi vsa vprašanja 
rešili v nekaj dneh. Izrazil je tudi 
pripravijénost svoje vlade, da gre na 
pogajanja v Ženevo, obenem pa je 
dejal, da močno dvomi, da bi taka 
pogajanja utegnila it; eti uspeh.

Wilson obišče Romunijo
LONDON, 12. — Britanski premier 

Harold Wilson je sprejel povabilo, 
da obišče Romunijo, datum obiska 
pa še ni bil določen. Sporočilo so 
dali po današnjem «delovnem ko
silu» med Wilsonom in romunskim 
predsednikom Ceausescom, ki se je 
na povratku v domovino z obiska 
v Braziliji, Mehiki in ZDA ustavil 
za kratek čas v Londonu.

RIM, 12. — Predsednik ustav
nega sodišča Bonifacio je danes 
ločeno sprejel novega predsednika 
RAI - TV Finocchiara in novega ge
neralnega ravnatelja Principeja.

ATENE, 12. — Grčija je danes 
uradno zaprosila za sprejem v Ev
ropsko gospodarsko skupnost kot 
deseta polnopravna članica. Proš
njo v tej zvezi je grški veleposla
nik pri EGS v Bruslju izročil pred
sedniku izvršne komisije skupnosti 
Ortoiiju, sam premier Karamanlis 
pa je naslovil posebno poslanico v 
tej zvezi na veleposlanike devetih 
držav članic skupnosti v Atenah. 
Karamanlis je v svoji poslanici po
udaril veliko važnost, ki jo njegova 
vlada pripisuje sprejemu v EGS, 
ter izrazil željo, da bi do sprejema 
prišlo v najkrajšem času.

Grčija je že od leta 1962 pridru
žena članica EGS. Sporazum o pri
družitvi je predvideval, naj bi po
stala polnopravna članica do leta 
1984, v sedmih letih fašistične dik
tature pa so bile določbe sporazu
ma — razen carinskih določb — 
zamrznjene. Takoj po strmoglavlje
nju polkovniškega režima je grška 
vlada zaprosila za pospešenje pro
cedur za" normalizacijo odnosov s 
skupnostjo, kmalu nato pa je začela 
intenzivno diplomatsko akcijo za 
polnopraven vstop v EGS.

Sam Karamanlis je med nedav
nim obiskom v Franciji in Zahodni 
Nemčiji govoril o tem vprašanju s 
tamkajšnjimi voditelji. Ob povratku 
z obiskov je povedal, da je sedem 
od devetih držav članic EGS pod
prlo grško težnjo po vstopu v skup
nost. Le Italija in Danska — je ta
krat izjavil grški premier — se še 
nista uradno izrekli.

Dejansko pa so prošnjo za vstop 
v skupnost povsod pozdravili z za
dovoljstvom. V krogih evropske ko
misije na primer poudarjajo, da je 
polnopravni vstop Grčije v EGS 
predstavljal že cilj sporazuma o pri
družitvi iz leta 1962. V teh krogih 
opozarjajo tudi na važnost «odprtja 
na Sredozemlju».

Danes razgovori 
Sindermann-Tito

BEOGRAD. 12. — Predsednik mi
nistrskega sveta Nemške demokra
tične republike Horst Sindermann 
je danes končal obisk v Beogradu 
in odpotoval v Slovenijo, kjer se bo 
jutri pogovarjal s predsednikom re
publiškega izvršnega sveta Andre
jem Marincem, kot je predvideno 
pa ga bo sprejel tudi predsednik 
Tito.

V Beogradu so se dopoldne kon
čali uradni jugoslovansko-vzhodno- 
nemški pogovori pod vodstvom pred
sednikov vlad Džemala Bijediča in 
Horsta Sindermanna. Potem ko so 
sinoči, na prvem plenarnem se
stanku dveh vladnih delegacij, o- 
bravnavali jugoslovansko-vzhodno- 
nemško sodelovanje na vseh podro
čjih, posebej na gospodarskem, je 
današnja izmenjava mnenj zajela 
mednarodne teme. Predsednik zvez
nega izvršnega sveta Džemal Bije- 
dič je svojega gosta najprej sezna
nil z jugoslovanskimi stališči in 
pogledi na žgoča mednarodna poli
tična in gospodarska vprašanja.

Pri tem je med drugim naglasil, 
da mora proces popuščanja nape
tosti zajeti vsa območja sveta in 
vse njegove probleme, da je reše
vanje gospodarske krize tesno po
vezano s političnimi razmerami v 
svetu in da je pri tem potrebno 
enakopravno sodelovanje vseh držav 
in zlasti upoštevanje dežel v raz
voju. Bijedic je nadrobno pojasnil 
tudi pomen, cilje in dejavnost Ju
goslavije in drugih neuvrščenih dr
žav, nato pa je govoril tudi o ju
goslovanskih odnosih s socialistič
nimi, zahodnimi in sosednjimi drža
vami. V pogovorih so razpravljal' 
tudi o kriznih žariščih v svetu, po
sebej o položaju na Bližnjem vzho
du in na Cipru.

Predsednik vzhodnonemške vlade 
Sindermann je s svoje strani pouda
ril popolno enakost ali podobnost sta
lišč do vrste obravnavanih vpra
šanj, kar se tudi sicer kaže na pri
mer na evropski konferenci o var
nosti in sodelovanju. Kot je dejal 
Sindermann na tiskovni konferenci, 
kasneje danes, sta se v dopoldan
skih pogovorih obe strani zavzeli za 
čimprejšnji zaključek evropske kon
ference o varnosti in sodelovanju na 
najvišji ravni, kajti po konferenci 
bodo boljše možnosti za sodelovanjè 
med državami z različnimi družbeno
političnimi sistemi, zato bi bilo vsa
ko zavlačevanje zavoljo nepomemb
nih drobnarij samo škodljivo.

Ob koncu uradnih pogovorov sta 
predsednika vlad Džemal Bijedič in 
Horst Sindermann naglasila, da bo 
njuno srečanje nov prispevek k raz
voju še bolj intenzivnega in vse
stranskega sodelovanja, ki so ga za
črtali v pogovorih Tito - Honecker 
novembra lani v Berlinu.

Po razgovorih je bila v poslopju 
zveznega izvršnega sveta krajša slo
vesnost. Član zveznega izvršnega 
sveta in predsednik zveznega komi
teja za energetiko Dušan Hijevič 
in minister za lahko industrijo Karl 
Bettin sta podpisala tri medvladne 
sporazume o nadaljnjem napredku 
dolgoročnega jugoslovansko vzhodno
nemškega sodelovanja, in sicer na 
področju proizvodnje in prodaje o- 
preme za površinske premogovniške 
kope, pristaniška dvigala in napra
ve in opremo za proizvodnjo cemen
ta. To so konkretni rezultati seda
njega Sindermannovega obiska v Ju
goslaviji, ki ga uspešno ocenjujejo 
v krogih obeh delegacij.
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ČE BO 0BS0OB0 P0TRBIL0 VRHOVNO SOBIŠCE, BO MORALA OBSTOPITI

Predsednica indijske vlade Gandijeva 
obsojena zaradi volilnih nepravilnosti

NOVI DELHI, 12. — Razsodišče v 
Alahabadu je prepovedalo, indijski mi
nistrski predsednici Indili Gandi, da 
opravlja javne funkcije za dobo 6 let, 
ker je ugotovilo, da je zakrivila ne
kaj nepravilnosti , med volitvami leta 
1971. S to razsodbo je razveljavilo 
izvolitev Gandijeve v poslansko zbor
nico in tako istočasno prepovedalo, 
da bi opravljala'funkcijo predsednice 
vlade. Indirà Gandi je vse obtožbe 
odločno zavrnila in izjavila, da bo 
takoj predložila priziv na vrhovno so
dišče, ki se bo moralo kmalu izreči 
o vsej zadevi, ki je zelo razburila 
indijsko javnost.

Gandijevo je takoj po izvolitvi leta 
1971 obtožil socialistični predstavnik 
Raj Narain. ki ga je Gandijeva po
razila v državi Utar Pradeš. Narain 
trdi, da je bila njena izvolitev ne
pravilna in razsodišče je danes nje
gove obtožbe sprejelo. Ministrsko 
predsednico so obtožili, da se je po- 
služila državnega aparata in držav
nega osebja za svojo volilno kampa
njo. Poleg tega naj bi Gandijeva 
potrošila več kot 5.000 dolarjev za 
kampanjo, kar je največ kar dovo
ljuje indijski volilni zakon. Indijska 
predsednica se je tudi poslužila ver
skih simbolov, saj je simbol njene 
stranke krava s teletom, ki sta v 
Indiji sveti živali.

Sodišče je obenem odločilo, da se 
z izvajanjem razsodbe počaka, ker je 
Gandijeva izjavila, da bo vložila pri
ziv. Dokler se vrhovno sodišče o vsej 
zadevi ne bo izreklo, bo Indirà Gan
di opravljala funkcije predsednice 
vlade kot doslej. Priziv bo vložen v 
teku jutrišnjega dne.

Razsodba je zelo razburila indij
sko javnost. Indirà Gandi se je ta
koj sestala s svojimi pravnimi sve
tovalci ter sklicala izredno sejo vla
de. .Stranka kongresa, ki jo Gandi-
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jeva vodi že več let, ji je izrazila 
svojo solidarnost, medtem ko je opo
zicija zahtevala njen takojšnji odstop. 
Medtem se je pred rezidenco mini
strske predsednice zbralo več stotin 
demonstrantov, med katerimi so bili 
njeni zagovorniki pa tudi njeni na

sprotniki. Prišlo je tudi do manjših 
spopadov med nasprotujočimi si sku
pinami, ki pa jih je policija z dokajš
njo lahkoto zatrla.

(Na sliki: Indijska ministrska pred
sednica Indirà Gandi med enim svo
jih zadnjih nastopov v javnosti.)
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DOSLEDEN BOJ ZA DELAVSKE PRAVICE
Zaključne šolske prireditve
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IN ZA GLOBALNO ZAŠČITO SLOVENCEV
■v

Stoka proti kraškim rezervatom, Dolhar pa o kritičnem političnem stanju 
v devinsko-nabreiinski občini ■ Shodi naprednih list v Zgoniku in Repentabru

Volilna kampanja gre h kraju. Vče
raj so imeli na Trgu Goldoni zaključ
no zborovanje socialisti, danes ga 
bodo imeli pri Sv. Jakobu komuni
sti. Slovenska skupnost pa bo volil
no kampanjo zaključila s shodoma 
v Nabrežini in v Zgoniku.

Na Trgu Goldoni je na shodu PSI 
prisotne najprej pozdravil podžupan 
Giuricin, ki je dejal, da so bili so
cialisti vedno z delovnimi ljudmi. 
Slovenski kandidat Lucijan Volk je 
nato poudaril, da je treba na voli
tvah 15. junija esibiti Krščansko de
mokracijo in okrepiti socialiste, ki 
so se vedno dosledno borili za druž
bene reforme, za delavske pravice 
in priznanje pravic tukaj živečih 
Slovencev. Glas za socialistično 
stranko pomeni torej glas za uvelja
vitev in uresničitev idealov republiš
ke ustave, ki je zrasla iz odporništva 
in jamči vsem državljanom enake 
pravice. Krizo pa bo mogoče od
praviti le, če bodo delovne množi
ce pritisnile preko svojih predstav
nikov v pokrajinah in občinah, tiste 
delovne množice, ki so že pokazale 
»vojo zrelost in hočejo sedaj preno
vitev države v demokratičnem duhu.

Predsednik deželnega sveta Arnal
do Pittoni pa je ugotovil, da so so
cialisti morali s trdo polemiko pri
siliti Krščansko demokracijo, da go
vori o stvarnih vprašanjih gospodar
ske krize in njenih socialnih re
fleksih. Trideset let po osvoboditvi 
še vedno ni izruvan strupen plevel 
neofašizma in zato je prva obvez
nost socialistov, d'1 ustvarijo pogoje 
za dosleden boj proti fašizmu na 
vseh ravneh. Vsaka krajevna uprava 
mora postati trdnjava demokracije 
in demokracija se utrjuje s sodelo
vanjem ljudi in s krajevno avtono
mijo.

• Za Pittonijem je spregovoril pokra
jinski tajnik PSI Lucio Ghersi, ki je 
obravnaval zlasti krajevno stanje. 
KD namreč skrbi politični okvir kra
jevnih uprav, na to vprašanje pa 
lahko socialisti samo odgovore, da 
je treba po volitvah stvari preve
riti. Dejstvo je namreč, da se pro
grami izvajajo z veliko zamudo za
radi resnih nasprotij in zaradi tega, 
ker je treba spremeniti način uprav
ljanja.

Na javnem zborovanju v Velikem 
Repnu je sinoči govoril deželni sve
tovalec Drago Štoka o programih in 
ciljih Slovenske skupnosti po voli
tvah. Poudaril je pomen, ki ga ima 
Slovenska skupnost za repentabrsko 
občino in cilje, ki si jih je zastavila, 
da bo občina bolje uspevala. Med 
drugim je govoril o odločnem stali
šču, ki ga je Slovenska skupnost 
zavzela proti kraškim rezervatom, 
pa naj iih upravlja kdorkoli.

V devinsko-nabrežinski občini so 
govorili Dolhar, Brezigar, Terčon in 
Brecelj. Dolhar je govoril o pome
nu, ki ga ima Slovenska skupnost za 
razvoj slovenske manjšine v Italiji 
in o političnem stanju v občini. Pou
daril je, da je bilo 10-letno sodelo
vanje s strankami leve sredine uspeš
no, vendar pa se je prav v tej ob
čini v zadnjem času Krščanska de
mokracija bistveno spremenila, za
radi česar je nastal nov politični po
ložaj, ki ga bo treba resno proučiti 
pred sklepanjem kakršnekoli koali
cije za bodočo upravo. Dolhar je tu
di naglasil, da se odprtost nekaterih 
krogov KD do slovenskih vprašanj 
ne prenaša v enaki meri na krajev
ne faktorje te stranke in bo to ne
dvomno vplivalo na bodoče delo ob
činskega sveta. Brecelj je orisal po
samezne točke upravnega programa, 
predvsem zahtevo Slovenske skupno
sti, da postanejo jusarska zemljišča 
končno last tistih, ki jih že vrsto let 
upravljajo.

V vaseh dolinske občine so govori
li Štoka, Tul, Gombač in Petaros. 
Petaros je orisal osnovne točke pro
grama Slovenske skupnosti v dolin
ski občini. Dejal je, da Slovenska 
skupnost predvsem zahteva, da se u- 
stavi nadaljnje širjenje industrijskih 
objektov, posebno še postavitev no
vih naftnih hranilnikov.

četrtek podčrtali velik pomen ne
deljskih volitev: v zgoniški občini 
predstavlja skupni nastop sociali
stične in komunistične ' sekcije ne
dvomno veliko pridobitev; aktiven 
pristop socialistične skupine nudi še 
dodatno jamstvo za demokratično 
usmerjeno upravo, ki bo dosledno 
skrbela za razvoj ljudskih množic, 
ohranitev narodnostne sestave zgo- 
niške občine in bo naredila vse ko
rake, da bi vendarle bil izglasovan 
zakon o globalni zaščiti slovenske 
narodnostne skupnosti. V vseh svo
jih pobudah mora uprava nastopiti 
demokratično v antifašističnem 
duhu.

Napredna lista odločno zavrača 
Belcijev zakon o samozvani zaščiti 
Krasa s kraškimi rezervati, saj lah
ko pomagamo krajevnemu prebival
stvu le s podporo kmetijstva za na
daljnji razvoj, ne pa z bodečo žico. 
Glavno besedo bi molala pri tem 
imeti Kraška gorska skupnost.

Na shodu v Repnu je Pavel Colja 
zopet poudaril, da je program Na
predne liste stvaren in uresničljiv. 
Colja je podrobno razložil vašča
nom dogodke glede postajališča pri 
Fernetičih . in prebral prisotnim 
kratke zapise iz običnskih sej iz 
leta 1973, iz katerih je razvidna 
prisotnost dveh predstavnikov občin
ske uprave v konzorciju za posta

jališče. Upravičeno je torej vpra
šanje, zakaj je bilo potrebno, kljub 
mnogim zahtevam opozicije, da sta 
pretekli kar dve leti, preden se 
je o tem javno diskutiralo. Pavel 
Colja je pojasnil, la Napredna lista, 
kljub zaslugam, ki jih brez dvoma 
ima, noče o tem delati volilne špe
kulacije, ker spoštuje zrelost in 
čut odgovornosti občanov.

V Repnu je za KPI govoril Sto
jan Spetič. Poudaril je, da so ko
munisti med Slovenci večinska stran
ka in da se dosledno zavzemajo za 
reševanje problemov manjšine v ena
ki meri tam, kjer so v opoziciji, kot 
to uresničujejo tam, kjer so na obla
sti v občinskih upravah. Dejal je, da 
bo tudi v pokrajini mogoče rešiti 
naša vprašanja le z enotnostjo vseh 
demokratičnih sil, ki predstavljajo 
Slovence in pritiskom na KD, ki je 
svoja stališča o «postopnosti» vsilila 
levosredinskemu zavezništvu. Ovira 
takemu enotnemu političnemu pritisku 
pa je protizgodovinski poskus obnav
ljanja «antikomunističnih pregrad», ki 
so med nami že zdavnaj propadle. 
V vseh slovenskih okoliških občinah, 
je poudaril Spetič, obstajajo možno
sti enotnega sodelovanja, če bodo vo
livci izrinili — vsaj tod — demokri
stjane z oblasti in jim onemogočili, 
da bi s svojimi glasovi odločilno po
gojevali šibkejše občinske uprave.

Gojenci šole Glasbene matice s Proseka - Kontovela

Glasbena matica 
Prosek-Kontovel

Pretekli torek so v obnovljeni dvo
rani PD Prosek - Kontovel nastopi
li gojenci šole Glasbene matice. Ker 
se je v tekočem šolskem letu vpi
salo v podružnico dosti novih gojen- 
,cev, zlasti za harmoniko, je bil spo
ved nastopa precej obsežen, ker je 
p podružnicah glasbene šole običaj, 
'da se konec šolskega leta predsta
vijo pred javnostjo vsi gojenci. Ta
ko je torkov program obsegal kar 
32 glasbenih točk solistov in nasto-
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S TORKOVEGA JAVNEGA ZBOROVANJA V BAZOVICI

Odločen NE krajevnega prebivalstva 
namestitvi poboljševalnice za mladoletne

Na zborovanju sprejeli skupno resolucijo, v kateri protestirajo 
proti tej nameri * Poseg raznih političnih predstavnikov

V torek zvečer je končno prišlo 
do javne razprave o problemu pred
videne namestitve zapora za mlado
letne v bivšem begunskem taborišču 
v Padričah. Kot je znano, je pre
bivalstvo štirih vasi vzhodnega Kra
sa, to je Bazovice, Gropade, Pa- 
driče in Trebč, že pred dobrim le
tom zahtevalo od vzhodnokraške ra
jonske konzulte, da sproži javno 
razpravo o tem vprašanju. Ker je 
konzulta to zavlačevala v nedo
gled, je zborovanje demonstrativ
no, iz protesta nad zavlačevanjem 
konzulte, priredil sam kdOrdinačij-1 
ski odbor predstavnikov vseh kra
jevnih organizacij štirih vasi, in to 
med samo predvolilno kampanjo.

Torkovo zborovanje v bazoviški 
kinodvorani je povsem uspelo. To 
je potrdila velika udeležba krajev
nega prebivalstva, ki je popolnoma 
napolnilo dvorano, ter številnih po
litičnih in upravnih predstavnikov in 
to je potrdila tudi plodna razprava. 
Celoten torkov dogodek bi lahko 
sintetizirali z besedilom zaključne 
resolucije, ki so jo udeleženci jav
nega zborovanja soglasno sprejeli. 
Resolucija se glasi: «Prebivalstvo 
Bazovice, Gropade, Padrič in Trebč 
in vsi tisti, ki živijo in delajo na 
področju vzhodnega Krasa, zbrani 
na javnem zborovanju v Bazovici, 
dne 10.6.1975, najodločneje prote
stirajo proti nameri, da se na struk
turah bivšega begunskega taborišča 
v Padričah zgradi poboljševalnica 
za mladoletne, proti volji in ob do
slednem preziranju potrebe nepo
sredno zainteresiranega prebivalstva 
po demokratičnem posvetovanju in 
soodločanju.

Poboljševalnica za mladoletnike je 
ne samo v nasprotju z interesi kra
jevnega prebivalstva in njegovih 
dejavnosti, interesi, ki so bili že 
prevečkrat in predolgo žrtvovani 
na oltar neke zatrjevane «javne ko-

Govomiki napredne liste Boris Si-, risti» (ki se ni vedno izkazala za 
moneta, Miloš Budin, Janko Gruden tako) in v nasprotju z večkrat po
ln Franco Todero so v sredo in v I trjeno voljo, da se Kras ohrani s
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IZMENJALI SO INFORMACIJE 0 POLITIČNEM POLOŽAJU

Včeraj prisrčen sestanek delegacij 
Iveze komunistov Slovenije m KPI

Nujnost še tesnejših odnosov nn de- 
želni, pokrajinski in krajevni ravni

V okviru normalnih odnosov sode
lovanja med Zvezo komunistov Jugo
slavije in KPI sta se včeraj v Trstu 
sestali delegaciji Zveze komunistov 
Slovenije, ki jo je vodil tajnik iz
vršnega komiteja Franc Šetinc in v 
kateri so bili predsednik komisije za 
mednarodne odnose Vlado Šestan, na
mestnik sekretarja izvršnega odbo
ra Vlado Janežič, tajnik medobčin
skega odbora Kopra, Izole in Pira
na Alojz Ceglar, predsednik medob
činske komisije za mednarodne od
nose Ettore Battelli in delegacija de
želnega komiteja KPI, ki jo je vo
dil deželni tajnik Antonino Cuffaro 
in v kateri so bili Arnaldo Baracet- 
ti. Mario Colli, Giorgio Rossetti, Tul
lio Paizza, Silvano Tarondo, Boris 
Iskra in Ivan Bratina.

Med sestankom so v ozračju pri
srčnega prijateljstva izmenjali in
formacije o političnem položaju dveh 
dežel in o aktivnosti obeh organiza
cij. Izmenjali so poglede o razvoju 
mednarodnega političnega položaja s 
posebnim poudarkom na Sredozem
lje in BMžnji vzhod. Poudarili so 
skupni interes mirnega reševanja od
prtih vprašanj, ki so življenjskega 
pomena za obe državi.

Delegaciji sta izrazili zadovoljstvo 
z obstoječimi odnosi med Zvezo ko
munistov in KPI ter sta potrdili nuj
nost, da bi bili vedno bolj tesni na 
deželni, pokrajinski in krajevni ravni.

Danes 113. obletnica 
korpusa mestnih redarjev

Danes bodo tržaški mestni redarji 
proslavili 113. obletnico ustanovitve 
svojega korpusa. Zato bodo vsi re
darji nosili paradno uniformo. Zju
traj bodo imeli redarji mašo, nato pa 
bo poveljnik položil vence na gro
bove redarjev, ki so padli med o- 
pravljanjem svoje dolžnosti, župan — 
Spaccini, odbornik za mestno poli-1 sreč

podpiranjem tradicionalnih dejavno- v Padričah uporabili v korist in 
sti njegovega prebivalstva, pač pa j ne v škodo domačega prebivalstva
predvsem v nasprotju z vsakim mo- — ------- —1' ‘—M
demim pojmovanjem rehabilitiranja
mladoletnih prestopnikov. Zato bi 
bila uresničitev te pobude hudo 
škodljiva vsej družbeni skupnosti v 
občinskem in pokrajinskem merilu, 
kot dokazuje dejstvo, da so se že 
druga mesta odločno uprla podob
nim nameram.

Zato prisotni na javnem zborova
nju pooblaščajo koordinacijski od
bor, upoštevajoč tudi, da so bili 
prisotni predstavniki KPI, PSDI, 
PSI in SS popolnoma solidarni s 
stališči prizadetega prebivalstva, da 
sestavi delegacno, ki naj stopi v 
stik s političnimi strankami ustav
nega loka in nastopi ob njihovi pod
pori ter spremstvu njihovih pred
stavnikov do pristojnih oblasti in 
organov, da se ta škodljiva pobuda 
onemogoči».

Izredno zanimiv je tudi dolg do
kument s poglobljeno analizo vseh 
nerešenih problemov štirih vasi ter 
vseh posegov pristojnih oblasti, ki 
so med drugim dokaz, da je tu 
živeče prebivalstvo pod stalnim in 
hudim raznarodovalnim pritiskom. 
Ta dokument, v katerem je tudi 
predlog, da bi že ustvarjene struk
ture v bivšem begunskem taborišču
iiimiiiimiiiimuiiiiiiiiiiiitmifiimiiuiimiiiitiiiiiii

so skupno sestavili predstavniki 
vseh štirih vasi in ga je na tor
kovem javnem zborovanju prebral 
inž. Karel Grgič, Na osnovi tega 
dokumenta se je nato razvila raz
prava. Prvi je v razpravo posegel

(Nadaljevanje na 8. strani)

cijo Bartoli in poveljnik Grison bodo 
naslovili na korpus redarjev pozdrav.

Umni je časnikar 
Boris Per soglia

Tržaško časnikarsko družino je za
dela huda izguba. Včeraj je nena
doma, potem ko se je že zdelo, da 
bo premagal neizprosno bolezen, u- 
mrl Boris Persogha. Star je bil še
le 53 let.

Starejši časnikarji, tudi mi pri Pri
morskem dnevniku, smo v njem imeli 
dobrega in odkritega kolega, prija
telja in tovariša, ki mu tudi težka 
leta v preteklosti niso preprečevala, 
da ne bi v vsakem trenutku dokazo
val svojih simpatij do nas, ne le kot 
Slovenec po poreklu, temveč tudi kot 
človek naprednih idej in kot aktiven 
borec za te ideje.

Že v času okupacije in odpora v 
našem mestu, zlasti v dneh nepo
sredno pred osvoboditvijo, je bil v 
vrstah tržaških borcev in z mlado
stnim navdušenjem je pozdravil maj
sko svobodo. Potem se je vključil v 
aktivne vrste delavskega gibanja in 
začel uveljavljati svojo predanost 
vsemu naprednemu na časnikarskem 
področju. Najprej je bil časnikar pri 
tržaškem glasilu KPI «D Lavorato
re» in nato tržaški dopisnik osred
njega glasila KPI «L’Unità». V tem 
svojstvu je bil poslan v centralno 
redakcijo lista v Milan, vendar ga 
je navezanost na rodni kraj kmalu 
pripeljala nazaj. Kasneje se je, ved
no kot časnikar, zaposlil pri tržaš
kem radiu, občasno je sodeloval z 
dnevnikom «H Piccolo», njegovo zad
nje službeno mesto pa je bilo v tr
žaškem uredništvu časnikarske agen
cije «Italia».

Boris Persoglia je bil politično an
gažiran novinar, vendar se je že 
na začetku svoje kariere specializi
ral za «črno kroniko», kot označu
jemo v časnikarskem žargonu pod
ročje vsakovrstnega kriminala, ne- 

5 itd. Kmalu je zaslovel kot e-

Ob 27-letnici tragične smrti znane
ga tržaškega jamarja Silvana Zulle, 
prireja jamarska skupina «Carlo De
beljak» v nedebo, 15. junija, ob 17.30 
spominsko svečanost pred jamo pri 
Opčinah, v kateri se je Zulla pone 
srečil in ki nosi po njem ime.

den najboljših «črnih kronistov» ne 
le v Trstu, temveč tudi v deželnem 
in celo državnem merilu. Znano je 
med drugim, da je v našem mestu 
ne le enkrat bil s svojo sposobnostjo 
v učinkovito oporo celo sami krimi
nalistični policiji.

Zapustil je ženo in sina, katerima 
izrekamo naše sožalje, Borisa pa bo
mo ohranili v lepem spominu.

j. k.

VOLILNA ZBOROVANJA
KPI
Zaključno volilno, zborovanje ob 20. 

uri na Trgu sv. Jakoba. Govore: Vit-, 
tono ' 'Vidah, Cuffaro, prof. Miccoli in 
mladinca Kobal ter Costa.

PSI
Ob 18. uri v Slivnem, ob 18.30 v 

šerrpolaju in ob 19.30 zaključno zbo
rovanje v Nabrežini —- Volk, Caldi 
in Colja.

Ob 18. Lonjer, 18.20 Bazovica, 18.40 
Gropada, 19. Padriče, 19.20 Trebče,
19.40 Bani, 20. Ferlugi, 20.30 Opčine
— Kocman in Boniciolli.

NAPREDNA LISTA
20.30 Repentabor, 21. Col.
SLOVENSKA SKUPNOST
9.30 Opčine - Proseška cesta; 10.

Križ — govorita Brecelj in Brezigar;
10.30 Nabrežina trg, ob 11. Prosek
— govorita Brezigar in Štoka; 10.
Trg Vittorio Veneto; 10.30 Barkovlje - 
Ul. Cerreto, ob 11. Rojan, pri cerkvi, 
ob 11.30 Trg Libertà, ob 12. Trg O- 
berdan, ob 12.30 Trg Stare mitnice — 
govorita Metlika in Tuta; ob 17. Col, 
ob 17.30 Repen, ob 18. Briščiki, ob
18.30 Repnic, ob 19. Salež — govo
rita Brezigar in Štoka; 18. Dohna, 
ob 18.45 Boljunec, ob 19.30 Ricmanje, 
ob 20.15 Katinara — govorijo Dolhar,
Tul in Gombač; 19.30 Samatorca — 
govorita Terčon in Brezigar; 20. Šem- 
polaj — govorita Terčon in .Legiša; 
ob 20.30 Prečnik — govorita Terčon 
in Brezigar, ob 21. Nabrežina — go
vorijo Legiša, Terčon in Brezigar; 
ob 21.30 Zgonik — govorijo Dolhar,
Štoka in Rebula; ob 22. uri Veliki 
Repen: Dolhar in Štoka.
•iimiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiimiiiiiHiiitiiiiiiiiiiiirNiuiiiiiiMiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiitiiiiimiiiiiiijiuiiiiiiiiiiii

Nfl 27. TRŽAŠKEM VELESEJMU

Prizadevanja avstrijskih krogov 
za razvoj turizma z našo deželo

Na razstavišču je živahno - Jutri tisko
vna konferenca predsednika Slocovicha

pov obeh harmonikarskih ansamblov. 
Več kot polovica gojencev, ki je na
stopila, je šele v pripravnici in je 
bil temu primerno izbran spored laž
jih skladb, proti zaključku pa so se 
predstavili tudi nekateri mladi glas
beniki višjih razredov.

S harmoniko, katero poučujeta na 
Proseku Mirna Cerovac in Loreda
na Kočevar, so pokazali svoje zna
nje Bruno Pegan, Sabina Fabjan, An
drej Blason, David Meteljko, Vasilij 
Kemperle, Rudi Purič, Boris Dollia- 
ni, Corrado Čuk, Dario Antoni, Vi
viana Daneu, Edi Košuta, Andrej Mi
lič, Andrej Hrovatič, Katja Starc, 
Marko Piščanc in Mavricij Lavren
čič. Imenovani gojenci - harmonikar
ji sestavljajo tudi oba harmonikar
ska ansambla. Prvi, pod vodstvom 
Mirne Cerovac, je zaigral Fugaz- 
zijev Ringaraja in Venček sloven
skih narodnih, drugi ansambel, ki 
ga vodi Loredana Kočevar, pa se je 
predstavil s Fugazzijevo Gugalnico 
in venčkom narodnih v priredbi E- 
liane Zajec.

Nastopili so tudi naslednji pia
nisti iz šole prof. Mojce šiškovič: 
Erika Cibic, Tanja Starc, Aleksan
der Starc, Vanja Černjeva, Kata
rina Štoka, Valnea Cibic. Bruna 
Ciani in Tatjana Cibic.

Poleg imenovanih gojencev po
družnice so spored izpolnili še na
stopi gojencev, ki obiskujejo šolo 
Glasbene matice v Trstu, pianistki 
Magda Štoka in Erika Briščik, ki
tarist Igor Starc ter klarinetist A- 
drijan Pahor, ki ga je spremljala 
pri klavirju Savica Možina- Malalan.

Nastopu je prisostvovalo zelo šte
vilno občinstvo, ki je izvajanje gla
sbene mladine odobravalo s spon
tanim ploskanjem. Prav škoda je, 
da ni za take prireditve na razpo
lago obsežnejši prostor in seveda 
tudi boljši klavir.

Nižja srednja šola 
«Srečko Kosovel»

V nabito polni dvorani openskega 
prosvetnega doma so dijaki nižje 
srednje šole «Srečko Kosovel» ime
li v sredo zvečer zaključno priredi
tev in razstavo svojih izdelkov, po
svečenih Rižarni in 30-letnici osvo
boditve. Ob tej priliki je komisija 
profesorjev in staršev nagradila 
dijake II.b razreda, ki so zmagali 
na medrazrednem tekmovanju na 
temo 30-letnice osvoboditve.

Kot razstava je bila tudi priredi
tev v glavnem posvečena junaške
mu boju slovenskega naroda med 
narodnoosvobodilno vojno. Levji de
lež je imel seveda dramski šolski 
odsek, ki je podal odlomke iz del 
slovenskih pisateljev in pesnikov, 
ter igrico, ki so jo skupno spisali 
dijaki Ill.b razreda. Prizorček, na
pisan v openskem narečju, je nav
dušil prisotne tako zaradi pridnosti 
zastopajočih, kakor tudi zaradi pri
stnosti in svežine sestavka samega.

V odmoru je ravnateljica dr. Pau
linova podelila nagrade zmagoval
cem medrazrednega tekmovanja na 
temo 30-letnice osvoboditve. Prvo 
nagrado je komisija profesorjev 
in staršev kot rečeno podelila di
jakom Il.b razreda zaradi obsežno
sti dela, vsebinske zaokroženosti, 
načina prikaza in dokumentacijske
ga gradiva. Pohvalo pa so zaslužili

prav vsi razredi, ki so pri zbira
nju gradiva in sestavljanju pri
spevkov pokazali veliko marljivosti 
in prizadevnost.

Prireditev je sklenil s svojim na
stopom šolski pevski zbor, ki je li
brano zapel tri pesmi. Ob burnem 
ploskanju občinstva so morali dija
ki še nekajkrat zapeti, da so za
dovoljili, očke, mamice, none in no- 
note pa tudi druge vaščane, ki so 
prišli na prireditev v tako velikem 
številu.

Osnovna šola 
v UL Donadoni

Slovenska osnovna šola v Ul. Do- 
nadoni ni že vrsto let imela tako 
uspele zaključne prireditve, kot je 
bila ona, ki smo si jo lahko ogle
dali sinoči v mali dvorani Kultur
nega doma. Starši in svojci otrok 
so se polnoštevilno odzvali pozivu 
učiteljic in otrok in so jo napolnili 
do zadnjega kotička.

Predstava je obsegala dva dela in 
je trajala dobro uro ter je ob tem 
treba pohvaliti prizadevne učitelji
ce, ki jim je uspelo krotiti nekaj 
desetin razposajenih mladih bitij, 
pripravljenih na vse, razen na mi
rovanje. Prvi del so izvajali pred
vsem učenci prvega, drugega in 
tretjega razreda, ki so z otroško 
prisrčnostjo podali nekaj prizorč
kov, pesmi in recitacij. Ker mno
gi dijaki šole v Ul. Donadoni po
jejo v zborčku Glasbene matice, je 
slednji ob koncu dela zapel vrsto 
pesmi, ki so naletele na veliko o- 
dobravanje občinstva.

Drugi del je bil posvečen tride
setletnici osvoboditup in zmage nad 
nacifašizmom. Najprej so najmlaj
ši podali Kajuhovo «Našo pesem», 
tretji razred pa je deklamiral pe
sem «Materi» in zapel «Tam, kjer 
murke cveto». Nato so nastopili ma
turantje iz petega razreda in dija
ki četrtega. Občuteno so podali iz
bor partizanskih pesmi, ki jih je 
zbral in povezal Jožko Lukeš. Na
stop so prisotni sprejeli s pravim 
navdušenjem in aplavzov ni hotelo 
biti konca. Predstava se je zaklju
čila s skupnim nastopom vseh učen
cev, ki so zapeli «Hej, Slovani!»

Predstava bi zaslužila mnogo več 
besed; prostor, ki ga imamo na 
razpolago pa je vse pretesen: zato 
bi ob zaključku izrazili samo že
ljo, da bi takih prireditev, z aktiv
no prisotnostjo otrok, bilo čim več. 
Pa še to; po končani predstavi so 
se starši zbrali v barski dvorani, 
kjer so tudi oni marsikatero zapeli.

Na tržaškem sejmišču postaja če
dalje bolj živahno. Na delu so sku
pine pleskarjev, mizarjev in drugih 
delavcev, ki obnavljajo stare strukture, 
na ploščadi kjer so bile v prejšnjih 
letih večerne predstave, pa že vstaja
jo nove stojnice z železno konstrukci
jo, ki bodo postale do konca tedna 
pravi paviljončki za razstavljanje 
raznega blaga trajne vrednosti, med
tem ko bodo kramarske prodajalne 
letos izginile.

Kakor hitro se bodo vrata letošnje
ga velesejma zaprla, bodo delavci 
začeli obnavljati tudi večje paviljo
ne. Nekatere bodo povsem podrli in 
namesto njih postavili nove, sodob
nejše in ustreznejše zgradbe, ki bo
do poleg vsega opremljene z ogre
valnimi napravami, tako da bo mož
no prirejati specializirane sejemske 
prikaze tudi v zimskih mesecih, kar 
je bilo doslej prav zaradi neogreva
nih prostorov nemogoče.

Medtem pa se številnim pobudam 
v okviru letošnje prireditve, o kate
rih smo že poročali pridružujejo še 
nove. Tako je Avstrijska državna 
ustanova za razvoj turizma vnesla v 
spored prireditev tudi posebno pobudo 
z naslovom «Vabilo na italijansko ■

avstrijski turizem», Id bo dne 21. 
junija. V kongresni dvorani na sej
mišču bodo ob 18.30 zavrteli film o 
turističnih privlačnostih Dunaja, na
kar bo sledilo srečanje med ravna
teljem omenjene avstrijske ustanove 
Obereggerjem in predstavniki trža
ških turističnih in potovalnih agencij. 
V ospredju bo zlasti poletna letalska 
zveza Ronke - Dunaj, za katero se še 
posebej zanimata avstrijski turistični 
organizaciji «Intropa» in «Touropa».

Nadaljnja pobuda na sporeau se 
nanaša na vpeljavo zaščitnega znaka 
za industrijske proizvode in obrtniške 
izdelke iz Furlanije • Julijske krajine. 
Pobudo je sprožilo deželno odbomi- 
štvo za industrijo in trgovino, ki pri
pravlja za 24. junij posebno srečanje 
s predstavniki zainteresiranih krogov 
iz naših krajev in iz notranjosti Ita
lije, na katerem bodo predstavili jav
nosti omenjeni zaščitni znak.

Za jutri pa je predsednik Neodvis
ne ustanove za tržaški velesejem dr. 
P. Slocovich sklical tiskovno konfe
renco, na kateri bo predstavnikom 
tukajšnjega in tujega tiska orisal 
glavne značilnosti letošnjega 27. ve
lesejma. Konferenca bo na sejmišču 
ob 11. uri.

OBČINA TRST
XIII. ODDELEK 
URBANISTIKA IN PROMET 
Prot. št. Xni.-75-138/2

OBVESTILO
Varianta splošnega občinskega 

regulacijskega načrta, odobrene
ga z odlokom predsednika dežel
nega odbora št. 179/Urb. z dne 
16.12.1969, na področju Industrij
ske cone - Strada della Rosan- 
dra, sprejeta s sklepom občin
skega sveta št. 343 z dne 7. ma
ja 1975.

Varianta je deponirana v ob
činskem tajništvu z možnostjo, da 
si jo vsakdo ogleda.

ŽUPAN
upoštevajoč prošnjo občinske u- 
prave, ki je bila 5. junija 1975 
predložena predsedniku odbora 
dežele Furlanije - Julijske krajine 
za odobritev variante splošnega 
občinskega regulacijskega načrta 
na področju Industrijske cone - 
Strada della Rosandra, sprejeta 
s strani občinskega sveta na 
dan 7.5.1975 s sklepom št. 343;

v smislu in na osnovi dpločb 
9. člena zakona št. 1150 z dne 
17. avgusta 1942 in poznejših 
sprememb in dopolnil ter 19. čle
na deželnega zakona št. 39 z dne 
4.5.1973.

obvešča
1. Da bo za 20 dni zaporedoma 

in sicer začenši s 13. junijem 
1975 pa do 3. julija 1975 omenje
na varianta deponirana v občin
skem glavnem tajništvu, oglas
na deska, Ulica Malcanton 3;

2. Da bo v tem roku imel vsak
do možnost ogledati si jo in to 
ob delavnikih in praznikih od 8. 
do 13. ure;

3. Da lahko v roku 20 dni, za
čenši z dnem po zadnjem dne
vu zgoraj omenjene objave in 
sicer do 23. julija 1975, tako u- 
stanove kot zasebniki predložijo 
pismene «pripombe» na ustre
znem kolkovanem papirju, in to 
z namenom, da občani s svojim 
doprinosom sodelujejo pri izpo
polnitvi variante same.

Glavni tajnik 
(dr. Riccardo Vucusa)

Za župana 
pooblaščeni odbornik 
(Giovanni Giuricin)

STALNO SLOVENSKO GLEDALIŠČE V TRSTU 
Baletna šolr

PRVI BALETNI NASTOP
V nedeljo, 15. junija, ob 17. uri v Kulturnem 
domu.

Spored :
I. DEL

BALETNA LEKCIJA
pedagoški prikaz študija posameznih razredov:

a) ritmično-izrazni ples (šola Nade Križmančičeve)
b) balet (šoli Nade Križmančičeve in Selme Micheluzzijeve) 
nastopa 63 učenk

II. DEL
Rossini ■ Respighi:
FANTASTIČNA PRODAJALNA
baletna enodejanka

koreografija in kostumi SELMA MICHELUZZUEVA 
nastopa 43 učenk SELME MICHELUZZIJEVE

Predprodaja vstopnic DANES od 13.30 do 16.30 ter 
pričetkom predstave pri blagajni Kulturnega doma.

Gledališča
VERDI
DREVI, 13. junija, ob 21. in jutri, 

14. t.m., ob 18. uri bosta zaključna 
koncerta letošnje spomladanske simfo
nične sezone. Koncerta, ki ju bo diri
giral Alexander Albrecht, bosta posve
čena izključno Beethovnu. Poleg zbo
ra gledališča Verdi bo nastopil tudi 
kvartet solistov Marie de Francesce, 
Mirne Pecile, Heriberta Steinbacha in 
Georgeja Fouričja. Pri gledališki bla
gajni (tel. 31-948) so na razpolago 
preostale vstopnice.

PD LONJER - KATINARA
sklicuje v prostorih društva za 
četrtek, 19. junija, ob 20.30 v 
prvem sklicanju in ob 21. uri v 
drugem sklicanju

REDNI OBČNI ZBOR
Dnevni red:

1. Izvolitev delovnega predsed
stva

2. Poročila
3. Diskusija
4. Razrešnica staremu odboru
5. Izvolitev novega odbora
6. Razno

Vabimo članstvo, da se obč
nega zbora polnoštevilno udeleži.

SLOVENSKI DIJAŠKI DOM 
« SREČKO KOSOVEL »

Trst Ul. Ginnastica 72 - Campo 
S. Luigi 11, tel. 793167 - 722246

prireja
od 31. julija do 30. avgusta letos

TEČAJ
ZA POPRAVNE IZPITE

za nftókeg jhijih.. in višjih 
srednjih šol.

Vpisovanje vsak delovni dan od 
9. do’ 12. in od 17. do 19. ure 
do vključno 26. junija.

Včeraj-danes
Danes, PETEK, 13. jimija 

ANTON PAD.
Sonce vzide ob 4.15 in zatone ob 

19.54. — Dolžina dneva 15.39. — Lu
na vzide ob 8.18 in zatone ob 22.32.

Jutri, SOBOTA, 14. junija 
METOD

VREME včeraj: Najvišja tempera
tura 21,7 stopinje, najnižja 16,8, ob 
19. uri 20,3 stopinje, zračni tlak 
1017,0 mb narašča, vlaga 75-odstotna, 
dežja je padlo 0,4 mm, brezvetrje, 
morja skoraj mimo, temperatura mo
rja 19,6 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 12. junija se je v Trstu ro

dilo 5 otrok, umrlo pa je 16 oseb.
UMRLI SO: 84-letna Giuseppina 

Rrizmancic vd. Brizzi, 73-letni Al
berto Pison, 4 dni star Alberto Pe
rini, 71-letna Paola Stock vd. Ož
bolt, 39-letni Albano Svara, 87-letni 
Felice Napoli, 61-letna Luigia Sac- 
chi, 63-letni Luigi Pugliese. 71-letna 
Rosa Giacchero por. Tassisto, 60-let- 
ni Giuseppe Vlacci, 74-letna Gina 
Lumini por. Conti, 86-letna Adalgisa 
Prester vd. Bello, 79-letna Maria 
Benčič por. Michelli, 72-letni Guido 
Cussito, 84-letna Olga Marincich vd. 
Vidah in 48-letna Nerina Pušpan 
por. Počkaj.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Rossetti - Emili, Ul. Combi 19; Al 
Samaritano, Trg Ospedale 8; Tama
ro - Neri, Ul. Dante 7.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Godina - Patuna, Campo S. Giaco
mo 1; Alla Minerva (Grigolon), Trg 
Giotti 1; Ai due Mori, Trg Unità 4.

Mali oglasi
PRODAJAM skoraj novo barko «Bora 

Sportman», 8 m, 3 ležišča, 2 mo
torja Volvo Penta po 170 HP. Te
lefonirati na 228190.

URADNI TEČAJ BANKOVCEV
Ameriški dolar 623.—
Funt šterling 1424.—
Švicarski frank 250,30
Francoski frank 155,80
Nemška marka 267,50
Avstrijski šiling 37,50
Dinar: debeli 37,25

drobni 37,50

MENJALNICA
vseh tujih valut

Kino
La Cappella Underground ob 19.00 

in 21.30 «A qualcuno piace caldo» 
(1960). Marilyn Monroe, Jack Lem
mon, Tony Curtis.

Ariston 16.00 «Aguirre, furore di Dio». 
Klaus Kinsky, Helene Rojo in Ruj 
Guerra. Barvni film.

Grattacielo 16.30 «Scene da un ma
trimonio». Liv Ullann in Bibi An- 
derssen.

Excelsior 16.00 «Gli scassinatori». 
Dean Cannon in Robert Hossein.

Nazionale 15.45, 18.45, 21.45 «Quo va
diš?». Barvni film, v katerem na
stopajo Robert Taylor, Deborah 
Kerr in Peter Ustinov.

Fenice 16.00 «Doppia coppia con re
gina». Marisa Meli in Gabriele Fer- 
zetti. Barvni film.

Eden 16.30 «Marek, marciapiede del
la violenza». Barvni film. Prepo
vedano mladini pod 18. letom.

Ritz 16.30 «Cincinnati Kid». Steve Mc 
Queen. Barvni film.

Aurora i6.30 «Prima pagina». Barvni 
film, v katerem igra Jack Lemmon.

Capitol 16.30 «Le rossignol et 1’alo- 
vette». Prepovedano mladini pod 18. 
letom.

Cristallo 16.45 «Il seme del tamarin
do». Barvni film, v katerem igrata 
Omar Shanf in Julie Andrews.

Impero 16.30 «I tre fuggitivi».
Filodrammatico 16.30 «...Et mourir de 

desir». Alain Tissie in Karen 01- 
sen. Prepovedano mladini pod 18. 
letom.

Moderno 16.00 «Un uomo chiamato 
cavallo». Barvni film, v katerem 
igra Richard Harris.

Ideale 16,00 «Le notti boccaccesche di 
un libertino e di una candida pro
stituta». M. Ronet in F. Fabian. 
Prepovedano mladini pod 18. letom.

Vittorio Veneto 17.00 «Tecnica di un 
amore». Janet Aigren, S. Tranquil
li, Ema Schurer. Barrai film. Pre- 
povedano mladini pod 18. letom.

Abbazia 16.30 «Requiescant» Barrai 
western film. Igrajo: Mark Damon, 
Lou Castello in Pier Paolo Paso
lini.

Radio 16.30 «Tarzan e il cimitero de
gli elefanti».

Mignon 16.00 «Il figlio di Gozzilla».
Astra 16.00 «Arrivano Joe e Marghe

rite». Keit Carradine in Tom Sche- 
rit. Barrai film.

Vbita . Milje 17.00 «Mattatoio n. 5». 
Michel Sacks in Ron Leibman. Film 
o nacističnih koncentracijskih tabo
riščih.

Šolske vesti
V Prosvetnem domu na Opčinah

razstavljajo dijaki srednje šole «Sreč
ko Kosovel» dela in naloge na temo 
«30. obletnica osvoboditve». Razstava 
je odprta danes in jutri od 18. do 
21. ure, v nedeljo od 10. do 13. in 
od 17. do 20. ure.

Učiteljstvo in učenci šole pri Sv. 
Ani vabijo na razstavo ročnih del, 
ki bo v šolskih prostorih v nedeljo. 
22., 23. in 24. junija, od 8. do 12. 
ure. Vljudno vabljeni.

Izleti
__ v __-«fc _____ 1

S P D T priredi 22. junija ob priliki 
10-letnice smrti pok. predsednika Zor
ka Jelinčiča avtobusni izlet v Pod
brdo z vzponom na Črno prst. Pri 
koči bo srečanje s planinci iz Slo
venije in kratka priložnostna sveča
nost. Vpisovanje v Ul. Geppa 9 pri 
ZSŠDI do 16. junija.

SKUPINA bivših tržaških aktivistov 
OF priredi 29. junija izlet. Ogledali 
si bomo grobnico aktivistov OF in 
borcev usmrčenih na Urhu pri Lju
bljani, nato taborišče v Begunjah na 
Gorenjskem, dolino Drage, rojstno 
hišo Prešerna v Vrbi. Vpisovanje od 
16. junija do vključeno 23. t.m. v 
Ul. Montecchi 6, 3. nadstr.. soba št. 
32 od 10. do 12. ure. Cena vožnje in 
kosila 7.500 lir. Kraj in uro odhoda 
bomo javili kasneje.

Prispevki
V počastitev pok. Marije Colja pri

spevata Sabina in Srečko Šuman 5 
tisoč lir za Dijaško matico.

Namesto cvetja na grob Marije Co
lje darujejo Gizela in Rafko Bucik 
ter Saško, Marij in Nadja z druži
nami 10.000 lir za Dijaško matico in 
10.000 lir za ŠZ Bor.

Deželno združenje časnikarjev Fur
lanije - Julijske krajine sporoča žalost
no vest, da nas je vse prerano za
pustil časnikar

Boris Persoglia
Sindikat časnikarjev se ob težki iz

gubi pridružuje žalovanju svojcev. 
Ženi Luciani in sinu Sergiu izrekajo 
sožalje tudi časnikarska zbornica. 
Združenje časnikarjev iz Furlanije- 
Julijske krajine, skupina kronistov. 
Časnikarski krožek in tajnik Italijan
skega vsedržavnega združenja časni
karjev Luciano Ceschia.

žalovanju se pridružuje tudi ured
niški kolektiv Primorskega dnevnika.
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RAZGOVORI S SLOVENSKIMI OBČINSKIMI IN POKRAJINSKIMI UPRAVLJAVCI

Miljska občina na volitve 
izjemno brez posebnih težav

Na naša vprašanja odgovarjata: Peter Viola (Frausinova lista) in Marjan Vatovec (PSI)
Milje so, po številu prebivalcev, 

druga občina tržaške pokrajine. Na 
teh volitvah bo glasovalo 10.786 vo
lilnih upravičencev. V primerjavi z 
zadnjimi upravnimi volitvami, ki so 
bile junija 1970, je novih volivcev 
833, od teh pa je skoraj polovica, 
se pravi 406, mladincev med 18. 
in 21. letom starosti.

Milje so vsa povojna leta veljale 
kot delavska in antifašistična trd
njava zaradi socialne sestave pre
bivalstva, čeprav se je slednja 
zadnje desetletje spremenila po za
prtju ladjedelnice «Sv. Roka» in 
kronični krizi druge ladjedelnice, 
prej «Felszegy», sedaj pa «Alto A- 
driatico». Občinsko upravo imajo 
trdno v rokah komunisti, ki se pa 
v Miljah predstavljajo z volilnim 
znakom padlega antifašista Frausi- 
na. Županu Giordanu Paccu je zad
nje desetletje nasledil Gastone Mil
lo, medtem ko v njegovi senci že 
raste mladi Willer Bordon, ki velja 
predvsem za pobudnika kulturnih 
eksperimentov.

Med važnejšimi pobudami miljske 
občine moramo vsekakor omeniti 
splošni načrt za ozemeljsko uredi
tev gospodarskih dejavnosti in tu
rizem, nasprotovanje naftnemu pri
stanišču, množične kulturne prire
ditve. Milje so tudi prve preizkusile, 
a ne brez polemik, neposredno iz
volitev krajevnih posvetovalnih or
ganov. V Zindisu in pri Korošcih 
pa delujeta šoli s celodnevnim po
ukom, s katerimi se občinska u- 
prava upravičeno postavlja.

V dosedanjem miljskem občinskem 
svetu sta bila dva slovenska sve
tovalca. izvoljena na listi Frausin: 
učitelj Kiljan Ferluga in bivši par
tizan Peter Viola.

Občinska uprava je pred leti po
kazala večjo skrb problemom slo
venskega prebivalstva hribovitega 
področja občine s tem, da je name
stila dvojezične table. V občinskem 
svetu pa, po odhodu prejšnjega tol
mača v pokoj, dvojezično poslova
nje ni potekalo brezhibno. Sloven
ski svetovalci so govorili v mate
rinem jeziku, nato pa svoje izjave 
ponavljali v italijanščini. V progra
mu večinske liste je sedaj izrecna 
točka, da mora občina namestiti 
stalnega tolmača, ki bo služil tudi 
rajonskim konzultam in čigar na
loga bo prevajanje iz slovenščine v 
italijanščino in obratno. S tem bo 
'rešen tudi ta problem, glede ka- 
erega so težave bile bolj tehnič- 
lega kot političnega značaja.

Na zadnjih upravnih volitvah, ju 
lija 1970, so posamezne stranke pre
vie sledeče število glasov:

Stranka Glasovi Odstotek

Lista Frausin 4.545 50,0%
PSI 444 4,9%
PSDI 509 5,6%
PRI 314 3,4%
KD 2.825 31,1%
PLI 451 5,0%

Na zadnjih deželnih volitvah, le-
ta 1973, pa so stranke prejele sle-
dece število in odstotke glasov:

Stranka Glasovi Odstotek

KPI 4.709 50,7%
PSI . 499 - 5,4%
PSDI 386 4,2%
PRI 379 4,1%
KD 2.528 27,2%
PLI 287 3,1%
MSI 239 3,2%
Slov. Skupnost 86 0,9%
Indipendentisti 114 1,2%

Na osnovi teh računov si lahko
predstavljamo, da bo Frausinova li
sta (KPI) ohranila absolutno večino 
v občinskem svetu in torej 16 sve
tovalcev, vendar poudarja željo po 
sodelovanju z drugimi naprednimi 
silami, predvsem socialisti:

Za odgovor na vprašanja, kateri 
je glavni problem občine, glavna 
točka programa stranke in način 
uprave, za katero se zavzemajo, 
smo zaprosili Petra Violo, ki je 
kandidata na Frausinovi listi in Ma
rjana Vatovca, kandidata na listi 
PSI.

PETER VIOLA
Tudi mi imamo svoje probleme. 

Ljudje potrebujejo stanovanj, kana
lizacije ,da se ohrani čist zaliv in s 
tem turistično - gostinske dejavnosti 
celotnega miljskega področja.

Kpt Slovenci se zavzemamo za to, 
da še pri Korošcih okrepi slovenski

šolski center s celodnevnim poukom. 
Semkaj bi morali osredotočiti čim- 
Več sinov slovenskih staršev, tudi ti
stih, ki prebivajo raztreseni v Mi
ljah in drugod. Saj jih občina brez
plačno prevaža v šolo. S pomočjo 
občinske uprave — to moram po
vedati — smo zbrali podatke več 
desetin družin, katerih otroci bi se 
morali vpisati v našo slovensko šolo.

Tako bi pridobili vsaj še eno učno 
moč. Slovenski šolski center pri Ko
rošcih pojmujemo tako, da bi poleg 
šole s celodnevnim poukom nastal še 
otroški vrtec, medtem ko naj osta
ne slovenska srednja šola v Žavljah.

Katera je glavna točka našega pro
grama? Mislimo, da je prav, da Slo
venci miljske občine ustvarimo oko
li Korošcev, ki so na j večja vas, svo
je kulturno središče. Glejte, že tri 
mesece vadi v vasi nova godba na 
pihala, ki šteje 37 članov. V mislih 
imamo tudi pevski zbor. V občin
skem programu pa je namen, da 
bi odkupili dom narodnega heroja 
Božidarja Kolariča, ki stoji takoj za 
spomenikom padlim. Tu bi občina 
uredila slovenski kulturni dom s 
knjižnico in vsemi potrebnimi stori
tvami. Mislim, da bi to bistveno pri
spevalo k osveščanju naših ljudi in 
njihovemu večjemu združevanju, 
predvsem pa mladine.

Dosledno smo v občini spoštovali 
dvojezičnost v napisih in tudi na na
ših sejah. Da bo to trajno in stalno, 
je v našem programu namestitev 
slovenskega občinskega funkcionarja 
— tolmača, ki bo služil za seje na 
občini in tudi za rajonske svete.

Kaj pa način upravljanja, smo 
vprašali.

Frausinova lista ima večino, ven
dar težimo k enotnosti in sporazu
mu, vsaj s socialisti. Poleg tega pa 
upravljamo v sodelovanju z rajon
skimi sveti, kjer prihaja do izraza 
ljudska volja.

MARJAN VATOVEC
Največji prhblem je bil v naši ob

čini znana razlastitev področja v 0- 
sapski dolini. Ljudje niso pozabili 
bitke, ki smo jo skupaj s Kmečko 
zvezo in s pomočjo občinske uprave 
vodili proti temu, da bi tam name
stili petrolejske naprave. Zdelo se 
nam je, da bi z načrtom intenzivne
ga kmetijstva in vrtnarstva to do
lino lahko ustrezno ovrednotili. Naj-
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bolj so razlastitve prizadele prav 
slovenske kmetovalce.

Med osnovnimi točkami, za katere 
se zavzemamo socialisti v miljski ob
čini, je okrepitev slovenskega šol
stva, kar je prvenstvenega pomena 
za osveščanje naših ljudi od Žavelj 
do Miljskih hribov. Mislimo, da mo
ra občinska uprava ustvariti ugod
ne pogoje za razvoj prosvetne in 
družabne dejavnosti slovenske mla
dine in tudi v svojih poletnih prire
ditvah upoštevati prisotnost sloven
skih kulturnih, glasbenih in folklor
nih skupin, ki so del naše krajevne 
kulture.

Glede vprašanja o načinu uprav
ljanja in zavezništev moram pove
dati, da smo socialisti za sodelova
nje. To se je v veliki meri tudi do
gajalo v prejšnjih mandatnih dobah 
s posvetovanjem in razpravami v 
samem občinskem svetu. Sicer so 
tu tudi rajonski sveti, kjer skupaj 
sklepamo in odločamo o glavnih pro
blemih. To je samo po sebi razum
ljivo, saj spada tako sodelovanje v 
okvir korektnih odnosov med dvema 
delavskima strankama.

DANES SE ZADNJA JAVNA ZBOROVANJA V SOBOTO IN NEDELJO V ŠTEVERJANU

Bližnje upravne volitve naj okrepijo Us/,eš.en .zal!liuiek /• za",fkesa
, , . , , . . v, festivala narodne glasneslovensko m napredno predstavništvo

Okrogla miza Mladinskega krožka - KR! hoče ovrednotiti položaj Gorice v odnosih 
z Vzhodom ■ Zborovanja list Občinske enotnosti v sovodenjski občini in v Steverjanu

BENEŠKI DNEVNIK
PRETEKLO SREDO V SPETRU

POMEMBNO ZBOROVANJE KPI 
0 PROBLEMIH BENEŠKIH SLOVENCEV

Nastopila sla prof. Petričič in A. Baracelti

Volilna kampanja se bliža koncu. 
Še nikoli je ni bilo tako tihe, kot 
je sedanja. Najbolj aktivni so ko
munisti, ki so priredili v naših do
linah več zborovanj, na katerih se 
ni govorilo samo o današnji politič
ni situaciji, o ekonomski krizi, o 
emigraciji, pač pa tudi o boju ko
munistov za priznanje statusa manj
šine Slovencev v videmski pokra
jini. Aktivisti drugih strank so se 
opredelili bolj za tiho in kapilarno 
propagando. Nadvse važno je bilo 
volilno zborovanje, ki ga je organi
zirala komunistična partija Italije v 
sredo, 11. t.m. zvečer v Špetru. Tu 
sta govorila pokrajinski kandidat za 
špetrsko okrožje in Palmanovo prof. 
Pavel Petričič in deželni svetova
lec ter namestnik sekretarja dežel
nega komiteja Arnaldo Baracetti, 
dobro znan bojevnik za pravice Slo
vencev v videmski pokrajini.

Prof. Petričič je na kratko orisal 
sedanje politično, gospodarsko in 
narodnostno stanje v Nadiških doli
nah. Nato je naštel razne pobude 
partije za priznanje narodnostnih 
pravic beneškim Slovencem. Zadnja 
važna pobuda je bila pokrajinska 
konferenca partije v Vidmu o slo
venskih problemih v videmski po
krajini, ki je bila sklicana letošnje
ga februarja. Zaključki te konferen
ce so našli mesto tudi v raznih do
kumentih partijskega kongresa.

Nato je pred številnimi poslušal
ci spregovoril Baracetti. Govornik 
je podrobneje razčlenil sedanjo go
spodarsko krizo, ki je zajela ves 
zahodni svet, a posebno Italijo. De
jal je ■ ,da je sedanja kriza kriza 
kapitalističnega družbenega sistema, 
v Italiji pa nosi največjo odgovor
nost zanjo Krščanska demokracija, 
ki nam je vladala v zadnjih 30 le
tih. Ostro je obsodil dejstvo, da Kr
ščanska demokracija ni hotela spre
jeti primernih ukrepov, da bi od
stranila iz Italije fašistično nevar
nost, da fašizem celo podpira, da 
je tudi v zadnjem času preprečila 
s svojim glasovanjem v parlamen
tu, da bi izročili sodišču misovske- 
ga poslanca Sacchija, katerega ob
tožujejo prevratniškega delovanja.

Baracetti je posvetil doberšen del 
svojega govora našim lokalnim, po
sebno narodnostnim problemom. De
jal je, da se je partija vedno zavze
mala za priznanje nacionalnih pra
vic slovenski manjšini v videmski 
pokrajini, a da je naletela vedno 
na negativen odziv s strani stranke, 
ki dobiva največ glasov po naših 
vaseh. «Vaše pravice so zapisane 
v republiški ustavi in kdor je pro
ti priznanju teh pravic, je tudi pro
ti ustavi,» je vzkliknil govornik in 
nadaljeval: «Tudi z vidika omike in 
kulture ter politične zrelosti je ve
činski narod dolžan, da vam zago
tovi vaše pravice. Tako zrelost je 
italijanski narod že pokazal na lan
skem referendumu o razporoki, ko 
je zagotovil manjšini italijanskih 
državljanov, da se lahko poslužuje
jo zakona o razporoki, kjer se po
kaže ta nujnost. Se ne strinjamo z 
izjavo predsednika deželnega odbo
ra Comellija, ki jo je prebral ob 
ustanovitvi sedanje deželne vlade, 
češ da bodo zagotovili pravice Slo
vencem na celotnem področju de-

žele Furlanije - Julijske krajine, kjer 
bodo prišle zahteve po teh pravicah 
do izraza. Seveda tu ne more pri
ti do teh zahtev, ko se bili podvr
ženi toliko let ustrahovanju in re
presijam, do katerih je prišlo tudi 
v zadnjem času s prepovedjo po
učevanja pošolskega pouka v Brdu 
in Teru, po zaprtju gostilne v Šči- 
glah, kjer so prepevali slovensko. 
Naj se popravijo krivice, naj se od
strani teror in zajamči prava svo
boda. Potem bo prišlo tudi do zah
tev. To je dolžan storiti večinski 
narod, a predvsem stranka, ki do
biva največ glasov tu, kakor v vsej 
Italiji.»

Proti koncu svojega govora je pri
znal, da so bili storjeni določeni po
zitivni koraki naprej in da je opa
ziti določeno odprtost, kar pa ni še 
dovolj. Zato je ostro obsodil vodite
lje socialdemokratske stranke, ki z 
desne napadajo krščanskega kandi
data Chiabudinija. Zaključil je, da 
se furlanski komunisti obvezujejo, 
da bodo poskušali spraviti v pokra
jinski svet tovariša Petričiča, vrlega 
predstavnika slovenske skupnosti, 
zato ga kandidirajo tudi v Palma
novi. Tovariš Petričič bi stalno pred
stavljal v pokrajinskem svetu real
nost obstoja slovenske nacionalne 
manjšine v naši pokrajini in že sa
ma njegova prisotnost bi opozarja
la na naš poglavitni nerešen pro
blem.

Odložena filmska 
predstava «Maškarada»

SPZ sporoča, da bo današnja pro
jekcija v kinematografu v Škednju 
iz tehničnih razlogov odpadla. Hlad
nikov film «Maškarada» bo vseka
kor še v tej sezoni predvajan, da
tum bo pravočasno najavljen. Pro
jekcija pa ne bo v kinematografu 
v Škednju, temveč v dvorani kluba 
La Cappella Underground; za film 
bo seveda veljaven abonma, ki se 
je prodajal za ciklus filmov v 
Škednju.

Po osmih letih 
iz Sueza v Trst

Včeraj dopoldne je priplula v na
šo luko angleška ladja «Melampus», 
ena izmed 16 tovornih ladij, ki so 
jih pred 8 leti blokirali v Sueškem 
prekopu ob pričetku «šestdnevne voj
ne». Tovor ladje, ki jo je privlekel 
do tržaškega pristanišča vlačilec, 
bodo prodali v Trstu — gre pretež
no za čaj, les in volno — izkupiček 
pa bodo dali posadki kot plačilo za 
osemletni nepretrgani trud na ladji. 
Ladjo bodo zasidrali v Arzenalu Sv. 
Marka, kjer bodo sčistili vse alge, ki 
so se v teh letih razrastle ob tru
pu, in bodo verjetno morali zame
njati krmilo in vijake, ki jih je po 
8 letih načela rja.

V nedeljo bo prispela v Trst še 
druga angleška ladja «Agepenor», 
ki je tudi bila osem let blokirana v 
Sueškem prekopu.

Danes opolnoči se zaključi javna 
volilna propaganda. Volivci bodo ju
tri imeli mir, da bodo — če tega še 
niso storili — izbrali stranko in kan
didate, katerim bodo 15. ali 16. ju
nija oddali svoj glas. Nobenega dvo
ma ne more biti, da bodo pripadniki 
naše narodnostne skupnosti glaso
vali za napredne stranke, ki imajo 
na svojih listah slovenske kandidate 
in se zavzemajo za napredna stali
šča in naše narodne pravice. Ko se 
pripravljamo na nedeljsko izbiro, 
nam mora biti pred očmi predvsem 
to, da bomo s svojim glasom poma
gali naprednim in delavskim stran
kam, da okrepijo svoje položaje, in 
da bomo hkrati tudi okrepili sloven
sko predstavništvo v izvoljenih te
lesih, ki jih sedaj obnavljamo. Prejš
nje dni smo imeli v mestu in oko
lici več sestankov in javnih zboro
vanj. Tako je vodstvo Mladinskega 
krožka v Gorici želelo izvedeti za 
stališče KPI in PSI glede volilne 
pravice 18-letnikom ter ostalih vpra
šanj, ki se v zvezi z mladimi po- 
javijajo v italijanski družbi, ter je 
v ta namen sklical okroglo mizo, 
ob kateri sta spregovorila pokrajin
ska kandidata prof. Ivan Bratina 
(KPI) in dr. Štefan Bukovec (PSI). 
Sestanek je vodil predstavnik krož
ka Ace Mermolja. Ivan Bratina je 
pri orisu mladinskega vprašanja po
segel nazaj v zgodovino ter se po
tem navezal na sodobna mladinska 
gibanja v Italiji, ki so se začela 
uveljavljati s protestom mladih pro
ti Tambronijevi vladi ter v poznej
ših akcijah proti mednarodnemu 
imperializmu. Omenil je oporečništvo 
v katoliških mladinskih vrstah ter 
opredelil težnje sedanje mlade ge
neracije, da si izoblikuje svoj model 
družbenega razvoja ter si v njem 
poišče ustrezno mesto.

Štefan Bukovec je prav tako go
voril o nastanku mladinskega opo- 
rečništva ter omenil vročo jesen in 
vlogo PSI pri sprejemu šolskih po
oblaščenih odlokov kakor tudi zako
na o volilni pravici 18-letnikom. 
Mladim je prisodil veliko vlogo v 
sedanjem volilnem razdobju. V zve
zi z zgodovinskim kompromisom je 
Bukovec izrazil svoje pomisleke, ker 
je po njegovi sodbi ta Berlinguer- 
jev strateški cilj posledica breziz
hodnosti, v kateri naj bi se znašla 
KPI. Po njegovem mnenju s takš
nim stališčem KPI pomaga KD, 
medtem ko bi bilo treba KD oslabiti 
ter se opredeliti za. levo alternativo.

Ivan Bratina pa je dejal, da je 
zgodovinski kompromis oblika boja 
za višjo stopnjo demokratičnih odno- 
so*' v-1 družbi in s tem tudi za več 
pràvic Sloveftcév. Po mnenju Ivana 
Bratine se hočejo z zgodovinskim 
kompromisom uresničiti težnje de
lavcev, oblikovane v letu 1968 ter 
v poznejših letih, da bi si pridobili 
večjo oblast.

V razpravo so posegli tudi poslu
šalci. Tako je Ace Mermolja rekel, 
da ima zgodovinski kompromis svoj 
izvor v preteklosti, tako v italijan
skem odporniškem gibanju ter ga 
moremo zaslediti tudi v slovenskem 
osvobodilnem boju proti okupatorju. 
Niko Brešan je pripomnil, da je za 
kakršnokoli odprtje pogoj zlom Kr
ščanske demokracije in poraz Fan- 
fanijeve politike. Danilo Cotič je kri
tično ocenil zgodovinski kompromis, 
zaradi prisotnosti dogmatskih stališč 
nekaterih voditeljev KPI v naši de
želi, dr. Angel Pahor pa je bil mne

nja, da bodo mladi strokovnjaki, 
katerih brezposelnost bo zaradi go
spodarske krize dosegla v prihodnjih 
letih visoke odstotke (pri diploma
tih leposlovnih ved do 50, pri inže
nirjih do 30 od sto) skušali vtisniti 
svoj pečat, ko bo šlo za iskanje iz
hoda iz sedanjega položaja in pri 
tem ne bodo izhajali niti iz zgodo
vinskega kompromisa niti iz leve al
ternative.

Tajništvo mestne sekcije KPI v 
Gorici je izdelalo skupek predlogov, 
kako ovrednotiti Gorico v trenutku, 
ko se njena vloga proti Vzhodu obr
njenega mesta vedno bolj zmanjšuje 
ter prehaja v globoko krizo. Komu
nisti hočejo okrepiti Gorico, «most» 
med Padsko nižino in vzhodnimi dr
žavami, zlasti Jugoslavijo, z izgrad
njo raznih objektov kot so avtoport, 
cestne in železniške povezave, itd. 
KPI predlaga, da bi postal avtoport 
trgovinsko-industrijsko središče, kjer 
bi zbirali, shranjevali in predelovali 
blago z Vzhoda. V tej funkciji naj bo 
tudi prosta cona. Nadalje predlaga 
KPI spremembo splošnega regulacij
skega načrta, ki naj poudarja med
narodno vlogo Gorice ter omogoči 
njeno čimbolj tesno povezavo z No
vo Gorico. Potrebno je nadalje s 
podrobnimi načrti poseči v zgodovin
ske mestne predele, uveljaviti zakon 
865 (o ljudskih stanovanjih) tudi v 
mestnem središču ter spremeniti od
nos središče — okolica. Stranka na
dalje predlaga svoboden razvoj slo
venske narodnostne skupnosti z ohra
njevanjem njenih narodnostnih, kul
turnih in družbenih značilnosti.

Tudi na našem podeželju se vr
stijo volilna zborovanja, na katerih 
nastopajo predvsem kandidati za 
občinske volitve. V sovodenjski ob
čini je bilo že več takih zborovanj, 
drevi bo zadnje prav v Sovodnjah. 
Na dosedanjih zborovanjih so žu
pan Jožef češčut, njegovi dosedanji 
sodelavci in tudi novi kandidati li
ste Občinske enotnosti, prikazali pre
bivalstvu to, kar je bilo doslej v 
občini napravljenega in obete za 
prihodnost. Govorniki te liste so po
udarili, da se je dosedanja upra
va dosledno naslanjala na svetle 
tradicije našega narodnoosvobodil
nega gibanja in jih v svojem vsak
danjem javnem delu tudi ohranja.

Obračun preteklega dela je vse
kakor pozitiven. Napravljenih je bi
lo veliko javnih del in mnoga vpra
šanja so se dokončno rešila. So- 
vodnje so prva slovenska občina na 
Goriškem, ki je dokončno uredila 
vprašanja šolskih poslopij. V pre
tekli mandatni dobi so bile nam
reč adaptirane šole na Vrhu in v 
Rupi ter je bila zgrajena nova šo
la v Sovodnjah. Učenci in dijaki 
so dobili vsestransko pomoč občin
ske uprave. Občina je podpirala vse
stransko kulturno delovanje doma
čih društev, saj se je dobro zave
dala, da je vsaka kulturna manife
stacija dokaz aktivne prisotnosti 
slovenskega človeka na naših tleh.

Župan češčut in drugi govorniki 
so poudarili, da so ceste v občini 
urejene, telefon je dosegel sleher
no vas, vsi kraji v občini imajo 
avtobusno zvezo z me.tom. V zad
njem času je bila urejena tudi 
smetarska služba, ki je za razme
re današnjega časa nujno potrebna.

V bodoče pa bodo morali ljudje 
na občini, je poudaril župan češčut, 
izvesti še veliko novih stvari. Po
udarjali bodo dobre odnose z dru

gimi občinami na tej in drugi stra
ni meje, ustanovili bodo vaške koh- 
zulte, dali bodo predlog za name
stitev javnih telefonskih kabin, itd. 
V izvajanju regulacijskega načrta 
bodo oprezni, tako da se ne vselijo 
v občino tujci in da ostane občina 
slovenska. Prav tako bodo nadalje
vali s prizadevanji za gradnjo te
lovadnice in na šolskem področju 
se bodo zavzemali za to, da prideta 
otroška vrtca v državno upravo. Še 
naprej bodo angažirani na kultur
nem in športnem področju.

V steverjanu je bilo sinoči javno 
zborovanje liste Občinske enotnosti, 
ki je bila doslej v opoziciji. Zboro
vanje je začel nosilec liste Ivan 
Humar, osrednji govor pa je imel 
dr. Štefan Bukovec, ki je tudi kan
didat socialistične stranke za pokra
jinski svet v dveh okrožjih s slo
venskim prebivalstvom.

Bukovec je najprej govoril o sploš
nem položaju v državi in tudi pri 
nas na Goriškem, kjer imajo levi
čarske sile možnost zlomiti doseda
nji monopol Krščanske demokracije. 
O krajevnih problemih pa je dr. 
Bukovec dejal, da je bila doseda
nja občinska uprava nefunkcional
na. Vse to je bila posledica ostrih 
sporov v večini na občini, ki so 
nastali eno leto po zadnjih volit
vah. Čeprav so spor kasneje na 
vrhu ugladili, je dejansko ostal v 
srcih določenih ljudi. Zato se tudi 
nekateri svetovalci večine niso ude
leževali sej občinskega sveta in več
krat so morali prav opozicijski sve
tovalci Občinske enotnosti reševati 
sklepčnost občinskega sveta. Tei 
predvsem v važnih vprašanjih, ko 
je šlo za novo šolo, za občinsko 
stavbo, za občinske proračune. Slo
venska skupnost ni imela konstruk
tivne politike, je dejal dr. Bukovec, 
njeno poslovanje je temeljilo na oz
kem gledanju odbora, ki ni imel 
demokratičnega smisla.

Sodelovalo 22 ansamblov narodnih pesmi iz Slovenije in naše dežele

Ivan Malavašič je na petem za
mejskem jestivalu slovenske glasbe, 
ki je bil te dni v steverjanu, da

je udeležilo veliko ljudi, ki so se 
morali zaradi slabega vremena z 
odprtega prostora zateči v dvorano

bil nagrado za tekst pesmi «Pomlad 1 župnijskega doma, je bila odprta
v Brdih», ki so jo izvajali «Veseli 
števerjanski jantje». To je bila na
grada za najboljše besedilo pesmi, 
ki so se izvajale na tem festivalu. 
Najboljši pevski duet na tem festi
valu je bil duet ansambla Franci
ja Lipičnika iz Zagorja ob Savi, 
najboljši harmonikar pa je bil Dar
ko Atelšek. Za najboljšo izvedbo 
so nagrado prejeli «Mejaši» iz Go
rice, nagrado za najboljšo melodi
jo pa je prejel ansambel Toneta 
Žagarja iz Ljubljane. Vse te na
grade je prisodila posebna komisi
ja, v kateri so bili prof. Jožef Se- 
ražin. Ljubka šorli-Bratuževa in 
prof. Emil Valentinčič. Občinstvo 
pa je tudi izbiralo in izbralo kot 
najbolj priljubljen ansambel «Trio 
Staneta Žnuderla» iz Ljubljane. Pri
znanje je dobil ansambel Taims z 
Opčin pri Trstu.

Razne nagrade so prispevale go- 
riške ustanove in razne tvrdke, pa 
tudi nekateri strokovni listi iz Slo
venije, kot «Atena» in «Stop», ki 
sta bila tudi nekakšna pokrovitelja 
te manifestacije.

Na sobotni prireditvi je sodelova
lo 22 ansamblov. Že po prvih na
stopih je komisija (sestavljali so jo 
Ciril Terpin iz števerjana, Andrej 
Bratuž iz Gorice, Evgen Jurič iz 
Ljubljane, Tomaž Tozon iz Ljub
ljane, Bruno Rustja iz Padgore, Edy 
Érawsky iz Ljubljane in Zorko Ba
re j iz Trsta) izločila deset ansam
blov. Na nedeljski prireditvi je po
tem sodelovalo naslednjih dvanajst 
ansamblov: Veseli hmeljarji iz Pod
loga, Franci Lipičnik iz Zagorja ob 
Savi, Franci Zemet iz Vojnika, Ve
seli števerjanski fantje. Šaleški fan
tje iz Velenja, Trio Staneta Žnuder
la iz Ljubljane, Tone žagar iz Ljub
ljane, Lojze Furlan iz Zgonika, 
Taims z Opčin, Mejaši iz Gorice, 
Trio Atelšek iz Ljubljane in Rokov-1 
njači iz Radomlja.

Ob priliki festivala, ki se ga !

tudi filatelistična razstava, ki so 
jo pripravili v sodelovanju s fila
telističnim društvom iz Tržiča. V- 
deleženci so dobili tudi ustrezne 
nagrade.

«Stiki, ki jih imamo s slovenskimi 
ansambli — je ugotovil Marjan 
Terpin, eden od organizatorjev — 
niso važni samo zato, ker nam pri
nesejo gostje iz domovine slovensko 
besedo, ampak so pomembni tudi, 
ker nam prinesejo slovenskega du
ha, ki nam je še kaka potreben pri 
ohranjevanju naše narodne biti.» 
Poudaril je neprestano rast zamej
skih ansamblov, katerih število se 
je na 22 udeleženih zvišalo na šest, 
ter ugotovil potrebo, da bi sedaj, 
ko imata prireditelja festivala, pro
svetno društvo «Sedej» ter ansam
bel «Lojze Hlede» (na njem so
delujeta tudi dva slovenska lista, 
«Antena» in «Stop») za sebaj že pet 
prireditev, razmišljali, kaj bi no
vega dodali, da bi postale slednje 
še bolj zanimive in privlačne.

Izleti
Slovensko planinsko društvo v Go

rici priredi v soboto, 21. junija, vzpon 
na črno prst (1884 m). Skupni od
hod bo v soboto ob 14.30 pred mej
nim prehodom pri Rdeči hiši. Druga 
skupina bo odpotovala v nedeljo, 
22. junija. Slednji naj se pred go- 
riškim mejnim prehodom zberejo že 
ob 5. uri zjutraj. Prevoz z lastnimi 
sredstvi' do Podbrda, od tu pa peš 
do črne prsti. Vpisovanje sprejemajo 
na sedežu SPD, Ulica Malta 2.

S P D priredi v nedeljo. 29. juni
ja, družinski avtobusni izlet na Fian
cavano. Vpisovanje je že v teku.

Prispevajte za

DIJAŠKO MATICO
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SESTANEK ZA OSLAVJE - PEVMO - ŠTMAVER

Sola, športni center in ureditev cest 
glavne teme na seji rajonske konzulte

ir”'
Zahteva po postavitvi dvojezičnih napisov - Prihodnja 
seja (2.7. junija) bo posvečena šolskemu vprašanju

Po umestitvenih sejah vseh de-1 spevajo, čeprav so samo posveto-
vetih rajonskih konzult v Gorici so 
občinski posvetovalni organi pričeli 
z delom. Čeprav je občinska pet
letna mandatna doba že stekla in 
se pripravljamo na obnovitev ob
činskega sveta v Gorici, so pred
sedniki konzult sklicali že več sej, 
da bi se na teh porazgovorili o 
najnujnejših vprašanjih posamez
nih mestnih četrti. Pravilnik konzult 
namreč določa, da je njihova man
datna doba veljavna do sestave 
novega občinskega sveta.

Iz številnih sestankov, uradnih 
in neuradnih, ki so jih doslej imeli 
člani raznih rajonskih konzult, lah
ko sklepamo, da so občani pravilno 
razumeli pomen teh organov, ki pri-
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VELIKA VEČINA DIJAKOV JE IZDELALA

Nadvse razveseljivi šolski izidi 
na treh slovenskih višjih šolah

Na gimnaziji■ liceju je izdelalo 77 odstotkov dijakov, na učiteljišču 
(noben dijak ni bil odklonjen) 69 odstotkov, na trgovski šoli pa 
66 odst. ■ Vsi dijaki zadnjih razredov pripuščeni k zrelostnim izpitom

Končni šolski izidi na treh sloven
skih višjih šolah, gimnaziji - liceju 
«Primož Trubar», učiteljišču «Simon 
Gregorčič» in trgovski šoli, so ze
lo razveseljivi. Lahko trdimo, da 
so rezultati na prvih dveln šolah 
med najboljšimi, če že ne najboljši 
v primerjavi z vsemi višjimi šola
mi na Goriškem.

Odstotek dijakov, ki so izdelali 
na gimnaziji - liceju (pri tem ne 
pride v poštev zadnji razred lice
ja) znaša okoli 77, to se pravi, da 
je od 43 dijakov izdelalo 33. Poprav
ne izpite ima 9 dijakov (21 odstot
kov), odklonjen pa je samo en di
jak (2 odstotka).

Na slovenskem učiteljišču ni bil 
letos nihče odklonjen. Od 48 dija
kov (pri tem upoštevamo tudi dija
kinje 1. razreda za šolske vrtna
rice) jih je izdelalo 33 (69 odst.), 
popravne izpite ima 15 dijakov (31 
odstotkov).

Prva dva razreda trgovske šole 
je letos obiskovalo 32 dijakov (v 
tretjem razredu so bili vsi pripu
ščeni k mali maturi, prav tako sta 
oba dijaka 5. razreda pripuščena k 
zrelostnemu izpitu). Izdelalo jih je 
21 (66 odstotkov), popravne izpite 
ima 5 dijakov (15 odstotkov) odklo
njenih pa je bilo 6 dijakov (19 od
stotkov).

Odličnjakov, ki so dosegli sred
njo oceno 8, je bilo letos 8, od ka
terih dva na gimnaziji - liceju, pet 
na učiteljišču ter eden na trgovski 
šoli.

GIMNAZIJA - LICEJ 
«PRIMOŽ TRUBAR»

4. gimnazija
Aleš Doktorič, Maver Dornik, 

Renco Frandolič, Aleš Lojk (sred
nja ocena 8), Marko Lutman, Ma- 
vricij Petejan, Marija Terpin, Bo
jan Tomažič, Franka Jarc. Pet di
jakov ima popravne izpite.

5. gimnazija
Marko Bukovec, Vladimir Kont, 

Marko Čubej, Davorin Devetak, A- 
namarija Ferletič (8), Maver Le
ban, Simon Makuc, Loredana Nanut, 
Lovrenc Peršolja, Ivan Sirk. Dva 
dijaka imata popravne izpite, en 
dijak je bil odklonjen.

1. licej
Vivijana Berlot, Eleonora Kulot, 

Albert Devetak, Marko Marinčič, 
Eneo Pavletič, Goran Rustja, Ma
rija Špacapan, Ivo Tomšič, Lucija 
Tomšič, Arijana Tomšič.

2. licej
Loredana Antoni, Karel Devetak, 

Onorina Monti, Marko Petejan. Dva 
dijaka imata popravne izpite.

3. licej
Vseh sedem dijakov je pripušče- 

nih k zrelostnemu izpitu.
UČITELJIŠČE 

«SIMON GREGORČIČ»
1. razred za vrtnarice
Vesna Cargnel, Rita Cej, Franka 

Devetak (8), Valentina Feri, Luiza 
Gergolet (8), Suzana Krulc, Alek
sandra Maraž, Ana Mikluš, Nives 
Oblak, Damijana Peric, Mirjam Pe
tejan.

1. razred
Loredana Alt, Julijana Bastjančič,

Kazimir Černič, Dorela Cingerli (8), 
Štefan Cotič, Sonja Kuljat, Tomaž 
Devetak, Ivanka Devetak, Boris 
Gergolet, Ana Gravnar, Ivana Per
še, Lucija Uršič, Erika Zavadlav 
(8). Sedem dijakov ima popravne 
izpite.

2. razred
Rafael Butkovič, Marko Černič. 

Trije dijaki imajo popravne izpite.
3. razred
Marko Cotič. Valter Devetak, Ni

ves Gravnar, Marija Jarc (8), Mar
ko Jarc, Eleonora Pahor, Aleksan
dra Prinčič. Pet dijakov ima po
pravne izpite.

4. razred
Vseh sedem dijakov je pripušče- 

nih k zrelostnemu izpitu.
TRGOVSKA ŠOLA

1. razred
Loredana Berlot, Ivo Cotič, Cirila 

Devetak, Patricija Gergolet, Marta 
Koren, Livij Rožič, Klavdija Ter
nana. Trije dijaki imajo popravne 
izpite, pet dijakov je bilo odklo
njenih.

2. razred
Marijan Bevčar, Marija Cijan, 

Damijana Cotič, Doriana Devetak, 
Bernarda Figelj, Darija Gergolet, 
Loreta Humar, Elena Mavrič (8), 
Adrijana Petejan, Lilijana Semolič, 
Jolanda Srebrnič. Dva dijaka ima
ta popravne izpite, en dijak je bil 
odklonjen.

3. razred
Vseh dvanajst dijakov je bilo 

pripuščenih k mali maturi.
5. razred
Oba dijaka sta bila pripuščena k 

zrelostnemu izpitu.

valnega značaja, k smotrnejšemu 
reševanju določenih vprašanj v me
stu in okolici. Med najbolj «aktiv
nimi» konzultam! pa sta prav tisti 
v Štandrežu in na Oslavju, kjer je 
velik del članov slovenske narod
nosti.

Te dni so se na Oslavju sestali 
člani rajonske konzulte za Pevmo, 
Oslavje in Štmaver; na sestanku 
so osvetlili razne težave, s kateri
mi se tukajšnje prebivalstvo vsak 
dan srečnje. Prisotne je najprej 
pozdravil predsednik Marjan So- 
šo! (PSI). V imenu predstavnice 
šole, ki se sestanka ni mogla udele
žiti, je prebral pismo, v katerem 
se poudarja slabo stanje šolske 
stavbe v Pevmi. Predstavnica šole, 
učiteljica Pierina Brešan, ugotav
lja, da stavba potrebuje nujna zi
darska dela, učitelji nimajo svoje 
zbornice, otroci ne razpolagajo s 
primernim prostorom za telovadbo. 
Vedno v zvezi s šolo so člani kon
zulte načeli vprašanje stare postrež- 
nice, ki je bila brez vsakega vzro
ka odstavljena. Sklenili so, da bodo 
pri občinski upravi poizvedeli, ka
ko je s tem vprašanjem.

Danijel Pintar (SS) je zavzel 
kritično stališče do občinske upra
ve, ki po več letih praznih obljub 
ni še uredila ceste v štmavru. Po
leg tega je zahteval, naj občina u- 
redi vprašanje prevoza šolskih o- 
trok. Milko Klanjšček (PSI) je u- 
gotovU, da cesta, ki z Oslavja pe
lje v Grojno, je slabo urejena. Ved
no v zvezi z vprašanjem cest sta 
spregovorila Silvan Radinja (SS), 
ki je obžaloval, da občina ni še 
izplačala kmetom odškodnine za 
zemljišča, ko so uredili cesto v 
Koštaboni, ter Avgust Lenardič 
(predstavnik sindikatov), ki je zah
teval, naj občinska uprava zgra
di v Pevmi pločnik.

Utemeljena je bila zahteva Nede 
Dornik (KPI), ki se je zavzela 
za postavitev dvojezičnih napisov 
v vseh treh vaseh. Predstavnica 
KPI je nato povedala, da bi mo
rala občina poskrbeti za novega 
grobarja za pevmsko pokopališče.

Predstavnik športnega društva 
«Naš prapor» Damijan Klanjšček 
je izrazil nezadovoljstvo nad u- 
pravljanjem goriške občine, ki ni 
v treh vaseh poskrbela za športni 
center. Na seji so nadalje ugotovili, 
da je v Pevmi na razpolago zem
ljišče, kjer bi se lahko zgradilo 
igrišče.

Emil Valentinčič (SS) je vpraša
nje postavitve telefonske kabine v 
Pevmi razširil na vse tri vasi ter 
dodal, da obstajajo še vedno teža
ve, kar se tiče poštnega urada v 
Pevmi.

Ob zakjučku seje so člani konzul
te sklenili, da bodo prihodnjo se
jo, ki bo 25. junija, v celoti posve
tili šolskemu vprašanju.

VOLILNA ZBOROVANJA
Lista občinske enotnosti v Sovod- 

niah vabi drevi ob 21. uri na za
ključno zborovanje, ki bo v gostilni 
Pri Francetu v Sovodnjah.

Socialistična stranka Italije — PSI 
vabi drevi na volilno zborovanje v 
Štandrež ob 21. uri. Zborovanje bo 
na sedežu društva «Oton Župančič», 
govorili bodo dr. Vladimir Nanut, odv. 
Peter Sanzin in Miloš Tabaj.

Komunistična partija Italije — KPI 
vabi drevi na zaključno zborovanje 
na Trgu Battisti v Gorici. Govorili 
bodo Giuliano Pajetta, Nereo Battello 
in Ace Mermolja. Ob 20. uri pa bo
sta za KPI na Vrhu govorila Venko 
Devetak in Ivan Bratina.

Slovenska skupnost priiT-di danes na
slednja zborovanja: Pevvna ob 20.30; 
Podgora ob 21. uri; Štandrež ob 21.30; 
Dol ob 20 30; Jamlje ob 21. uri; Do
berdob ob 22. uri.

Šolske vesti
Didaktični ravnateljstvi slovenskih 

osnovnih šol v Gorici in Doberdobu
obveščata, da se bo vpisovanje v 
prve razrede osnovnih šol pričelo 23. 
junija ter se bo zaključilo 30. junija. 
V poštev pridejo otroci, ki so se ro
dili v letu 1969. Starše obveščamo, 
da bo vpisovanje na vseh šolah od 
9 do 12. ure.

^Kino
Gorica

VERDI 17.00—22.00 «Macchie solari». 
M. Farmer in B. Primus. Barvni 
film, mladini pod 18. letom prepo
vedan.

CORSO 17.30—22.00 «Paolo Barca, 
maestro elementare praticamente 
nudista». R. Pozzetto in M. Noel. 
Barvni film, mladini pod 14. letom 
prepovedan.

MODERNISSIMO 15.30-22.00 «Scene 
da un matrimonio». B. Andersson. 
Barvni film, mladini ood 18. letom 
prepovedan.

CENTRALE 16.30-21.30 «La foresta 
che vive». B. Hannstra. Barvni film.

VITTORIA 17.00—.U.00 «Adolescenza 
perversa». F. Benussi in M. Bon
go. Barvni film, mladim pod 18. le
tom prepovedan.

Tržič
EXCELSIOR 16.00—22.00 «Giubbe ros

se». Barvni film.
PRINCIPE 18.00-22.00 «Sulle orme di 

Bruce Lee». Barvni film.

Kova Gorica
SOČA «Prezir», angleški barvni film 

ob 18.30 in 20.30.
SVOBODA «Od Ardenov do pekla», 

italijansko-francoski barvni film ob 
18.30 in 20.30.

DESKLE «Pomladni veter», slovenski 
barvni film ob 20.00.

dežurna LEKARNA v TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je v Tr 

žiču dežurna lekarna Rismondo, Ulj 
ca Toti, tel. 72-701.

DEŽURNA LEKARNA V GORIC
Danes ves dan in ponoči ie v 

rici dežurna lekarna Pontom e Ha 
Raštel 52, tel. 83-349.
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Zamisli in predlogi komunistov 
za bližnje pokrajinske volitve

O novi vlogi pokrajine - Pokrajina in Slovenci - Potrebna je nova po
morska politika - Turizem ob obali in na Krasu - Šolstvo in kultura

Poslovilni večer 
v dijaškem domu
Poieg gojencev je bilo na večeru veliko staršev in gostov 
Uradnemu delu sporeda je sledil bogat kulturni program
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PETEK, 13. JUNIJA 1975
ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL
Poljudna znanost: Dokumenti sodobne zgodovine 
NAPRAVIMO DRUŽNO
V milanskem otroškem vrtcu «La Zolla» se zbira okoli sto otrok 
v starosti od 3. do 8. leta. Pobudo za ustanovitev vrtca je 
dala skupina oseb, tako da ta vrtec ni nastal na pobudo jav
nih oblasti, pač pa zasebnikov, vendar pa ne v smislu zaseb
ne ustanove. In vendar gre za zadrugo, ki strnjuje določeno šte
vilo ljudi, ki si delijo stroške za vzdrževanje ustanove. Hkrati 
pa ti ljudje sodelujejo tudi pri upravljanju in vodenju otro
škega vrtca
DNEVNIK
DNEVNIK
Program za najmlajše
Program za mladino: Življenje pod vodo
Poljudna znanost: Od ena do neskončnosti
Italijanske kronike in Vremenska slika
DNEVNIK
Volilna tribuna: POZIV VOLIVCEM 
Ironside — Za vsako ceno: PRIČA
Ted Barlett je zasebni policijski agent, ki je nekoč delal z 
Ironsidom. Sedaj ga zaprosi, da bi se sestala, toda ko po
licaj prispe na sestanek v vežo nekega velikega hotela, naj
dejo Barletta mrtvega pred vhodom v dvigalo. Morilec je iz
strelil vanj dva strela, tretji strel pa je izstrelil proti hotelskemu 
gostu, ki je pogledal skozi vrata. Norma Wale, ki je v mestu 
s svojim zaročencem Jerryjem Piersonom, je že dve leti slepa. 
Oslepela je pri avtomobilskem incidentu, ki je povzročil Pierson. 
Toda morilec ni vedel za to. Ker je bil prepričan, da je žen
ska, ki je bila priča umoru, videla vse, jo skuša spraviti s 
tega sveta. Ironside podpira to gledišče, vendar mu to služi 
le koi vaba za razkrivanje resničnega stanja 
DNEVNIK in Vremenska slika

DRUGI KANAL
Športni dnevnik
Koncert r.a trgu: Nubilaria Folk Band v Novellari 
DNEVNIK
SIMFONIČNI KONCERT
Simfonični orkester milanske RTV bo pod vodstvom Carla Zec- 
chija izvajal Schubertovo Simfonijo št. 9 
Klasična, lahka in pop glasba
V glasbeni rubriki, ki jo vodi Adriano Mazzoletti oi nastopil 
tudi Gianni Morandi, ki sedaj vodi oddajo «Ob 9. uri zvečer» 
Z njim bodo nastopili še Leonard Cohen, kanadski pevec Alexan 
der in kalabrijska pevka folk Antonella D’Agostino. Sicer pa 
nastopijo še drugi manj znani pevci in ansambli

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
Morda vas zanima
Spoznavajmo otrokov svet: MORALNO PRESOJANJE 
Moralna ravnanja, pojmi, stališča, vrednote se razvijajo v skla 
du z obdobji otrokovega razvoja. Z razvojem jih otrok osvaja. 
Kaj vse vpliva na moralni razvoj, kateri so najpogostejši vzro
ki neprilagojenega vedenja, kaj so moralne vrednote, kako se 
razvijajo moralni pojmi, stališča, prepričanja — o vsem tem 
bo skušala spregovoriti osma oddaja iz cikla «Spoznavajmo 
otrokov svet», ki jo je pripravila ljubljanska TV ob sodelo
vanju diplomiranega psihiatra Azre Kristančič 
SPOMINI NA 7. JULIJ 1935
Kmalu bo 40 let od zleta Svobod v Celju. O tem velikem do
godku bodo obujali spomine Miha Marinko, Franc Leskošek, 
Pepca Kardelj, Bogo Teply, Viktor Malovrh, Vencelj Perko 
in drugi.
Risanka
Tedenski zunanjepolitični komentar 
WINCHESTER 73 — celovečerni film
Režira Anthony Mann, ki je film napravil leta 1950, v glavnih 
vlogah igrajo James Stewart, Sherlley Winters, Dan Duryea. 
«Winchester 73» je klasičen western. Zgodba se suče okoli dra
gocene puške znamke «Winchester». Njen lastnik jo izgubi. Do 
nje pride lastnikov zločinski brat. Puška nato menjuje lastni
ke. Ker je zelo dragocena, se zanjo potegujejo trgovci z orož
jem in banditi: Končno pa vendarle pride v prave roke in zlo
činski brat, ki je hkrati tudi očetov morilec, pade v boju 
z bratom 
DNEVNIK
EVROPSKO PRVENSTVO V KOŠARKI — posnetek

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
Otroški kotiček — risanke 
DNEVNIK
TO LJUDSTVO BO ŽIVELO — celovečerni film
Film je režiral Nikola Popovič in igrajo v njem Vera Hič,
Siniša Ravasi, Frank Novakovič in drugi
KOŠARKA — EVROPSKO RVENSTVO

TRST A
7.15, 8.15, 13.15. 14.15. 20.15

Poročila; 7.05 lutranja glasba; 
11.35 Opoldne z vami; 13.30 Gla
sba po željah; 17.00 Program za 
mladino; 18.15 Umetnost in pri
reditve; 18.30 Sodobni ital skla
datelji; 18.50 Priljubljeni pevci;
19.10 Pripovedniki naše dežele:
19.20 Jazz; 20.35 Gospodarstvo in 
delo; 20.50 Koncert: 22.05 V ples
nem koraku.

KOPER
7.30, 8.30, 12.30, 14.30, 17.30,

18.30, 21.30 Poročila; 7.15 Glasba 
za dobro jutro; 8.40 Jutranja gla
sba; 9.00 Folk glasba; 10.0Ó Z 
nami je...; 10.35 Plošče; 11.30 Me
lodije; 12.00 Glasba po željah:
14.00 Tretja stran; 14.20 Plošče;
15.45 Ansambel «La Vera Roma
gna»; 16.50 in 17.10 Poskočne; 17.45 
Tops-pops; 18.15 Kulturna pano
rama; 19.00 Orkestralne melodije;
19.30 Pevski zbori; 20.00 Prenos 
RL; 20.30 Pisana glasba; 21.00 
Glasba in zvok; 22.00 Mestroviche- 
vo «Pismo»; 22.10 Pevec in an
sambel; 23.30 Simfonični koncert.

NACIONALNI PROGRAM
7.00. 8.00. 13.00, 15.00. 19.00

Poročila; 6.30 Jutranja glasba;
8.30 Popevke; 9.00 Vi in jaz;
10.00 Posebna reportaža; 11.10 
Srečanja; 11.30 Plošča za poletje;
12.10 Lahka glasba; 13.20 Strnjena 
komedija; 14.05 Odprta linija;
14.40 Radijska nadaljevanka; 15.10 
Program za mladino; 16.00 Sonč

nica; 17.05 Komorna in operna 
glasba; 17.40 Čarovnik iz Oza;
18.00 Pisana glasba; 19.30 Glasba 
z Divjega zahoda; 20.00 Simf. 
koncert; 21.40 Volilna tribuna.

II. PROGRAM
7.30. 8.30. 13.30. 15.30. 19.30

Poročila: 7.40 Pevci lahke glasbe
8.40 Kako in zakaj?; 8.55 Melo
drama; 9.33 Nadaljevanka; 9.55 
Plošča za poletje; 10.35 Na vaši 
strani; 12.40 Alto gradimento;
13.00 Hit Parade; 13.50 Kako in 
zakaj?; 14.00 Plošče; 15.40 Glasbe- 
no-govorni spored; 17.30 Posebna 
reportaža; 17.50 Telefonski pogo
vori; 19.55 Plošče; 21.20 Poletne 
parodije; 21.30 Popoff; 22.50 Člo
vek v noči.

SLOVENIJA
7.00. 8.00, 10.00, 14.00, 16 00,

20.00 Poročila; 7.50 Rekreacija;
9.10 Glasbena matineja; 10.05 Ra
dijska šola: S Tončkom se nismo 
hoteli igrati : 10.30 Jug. narodna 
glasba; 11.15 Po Talijinih poteh;
12.20 Z nami doma in na poti;
13.30 Kmetijski nasveti; 13.40 Po
pevke; 14.30 Priporočajo vam...;
15.10 Mladinski pevski zbor; 16.45 
«Vrtiljak»; 17.50 človek in zdra
vje; 18.00 Aktualnosti; 18.20 Po
letni divertimento; 19.05 Ogledalo 
našega časa: 19.15 Zvočni signali;
20.40 Ansambel Jožeta Krežeta; 
20.50 Lahko noč, otroci!; 21.00 
Stop- pops 20; 22.15 Oddaja o mo
rju in pomorščakih; 23.20 Zvoki 
iz logov domačih;

Horoskop

V svojem proglasu v zvezi z vo
litvami v tržaški pokrajinski svet 
KPI najprej poudarja gospodarsko 
krizo, ki je zajela deželo in pri
zadela ljudi, ko tisočem grozi brez
poselnost, ompnja nato nevarnost 
fašističnega prevratništva. nato u- 
gotavlja krivce za to. med kate
rimi je Krščanska demokracija, ki 
jo je treba kaznovati za njeno do
sedanje slabo upravljanje. Nato 
govori o Fanfanijevi politiki, ki o- 
brača na desno tudi pri nas, pa 
čeprav v naši pokrajini rine v 
ospredje dr. Zanettija. ki veliko 
govori o obnovi. Ta del svojega 
proglasa KPI zaključuje takole: 
«Trst je kriza resno prizadela, za
to pa naše mesto zanima perspek
tiva spremembe, ki jo uresničuje 
KPI. Tržačani morajo ostati prota
gonisti tega vsedržavnega boja in 
prispevati k zmagi kot 12. maja 
lani, ko so bili med prvimi v bit
ki za svobodo in omiko, za pra
vico do razporoke. Tudi pri lan
skem referendumu je tržaška KD 
bila na liniji s Fanfanijem.»

Nato se program KPI oziroma 
njeni predlogi in programske smer
nice začnejo z ugotovitvijo, da «tr
žaška stvarnost terja spremembo 
in sicer predlog komunistov za spo
razumevanje med demokratičnimi 
silami za učinkovite krajevne u- 
prave, ki naj bodo skupno z deže
lo protagonist boja za ozdravitev 
celotne italijanske politike. Zato je 
treba zmanjšati moč KD, da bi ne 
prevladala linija vračanja k des
nici, za katero se ogreva Fanfani. 
Premagati moramo desnico in za
gotoviti prodoren uspeh KPI. Vlo
ga krajevnih uprav je pomembna 
pri soočanju z življenjskimi in de
lovnimi problemi občanov. Zajam
čiti morajo demokratični in protifa
šistični red, ki je plod zmagovite 
osvobodilne vojne, ki jo ob njeni 
30-letnici proslavljamo.»

«Ne glede na jalovo polemiko, 
ali naj se pokrajine sploh ohra
nijo, ne glede na njene ozke pri
stojnosti birokratske upravne prak
se, je pokrajina v Trstu in deželi 
lahko pomemben člen pri spodbu
janju skupnih pobud krajevnih u- 
prav, posebno na področjih urba
nističnega ter družbeno - gospodar
skega načrtovanja, na področjih 
zdravstva in socialnega skrbstva, 
šolstva in turizma. Pri tem mora
jo sodelovati sami občani, politič
ne in družbene sile. Pokrajino mo
ramo odpreti demokratičnemu sode
lovanju in družbenemu upravlja
nju.»

«KD se hvali z mednarodno manj
šinsko konferenco. Ta pobuda se 
je uresničila po razpravi, ki jo je 
v pokrajinskem svetu sprožila KPI 
z resolucijo o pravicah slovenske 
narodne skupnosti. KPI je odločil
no prispevala k temu, da se manj
šinska konferenca ni izrodila v 
predstavo abstraktnih disertacij o 
vseh manjšinah nasploh in je o- 
sredotočila pozornost na nerešena 
vprašanja slovenske skupnosti v I- 
taliji.»

«Toda pokrajina ni ustanova, ki 
lahko organizira le srečanja in kon
ference. Pokrajina je krajevna ob
last, je nosilka dolžnosti. Med te
mi tudi obveznosti za uresničeva
nje demokratičnih načel. Žal pa 
manjšinska konferenca ni dala plo
dov, tudi zaradi negativnega zadr
žanja vlade, zaradi pomanjkanja 
politične volje KD v deželi, pokra
jini in tržaški občini. Komunisti 
vztrajajo pri tem, naj pokrajina — 
tudi na osnovi izkušenj in nasvetov 
manjšinske konference — praktič
no uveljavi svoje pristojnosti, ki 
zadevajo področje svobodnega raz
voja slovenske manjšine (uporaba 
jezika, šola, kultura, skrbstvo, druž

beno - gospodarske dejavnosti) in 
obenem odločno poseže pri deželi, 
da bo le-ta izpolnila svojo vlogo 
na tem področju ter pri 'državnih 
oblasteh za globalno zaščito pravic 
Slovencev.»

| Glede kmetijstva ter zaščite in 
razvoja Krasa je v programu KPI

' za tržaško pokrajino med drugim 
rečeno:

Po več kot desetih letih brez
brižnosti se pokrajina lahko zavza
me za novo politiko ovrednotenja 
kmetijstva in pri tem upošteva 
predloge neposredno prizadetih po
ljedelcev, živinorejcev in njihovih 
organizacij. Poslednjih doslej niso 
poslušali. Pa tudi gorske skupnosti 
in zadrug, ki so se zadnje čase z 
velikimi težavami oblikovale. Od
ločilnega pomena je lahko poseg 
pokrajine za preobrat na tem pod
ročju, ki je posebno važno zato, ker 
življenjsko prizadeva dobršen del 
slovenske narodne skupnosti. Po
krajina bi lahko dala pobudo za 
conski razvojni načrt na področju 
kmetijstva in pri tem sodelovala 
z vsemi zainteresiranimi organizmi. 
To je pravilna oblika zaščite na
ravnega bogastva Krasa, ki ga v 
prvi vrsti branijo njegovi prebival
ci, katerim ni mosoče vsiliti kot 
to počne KD, birokratskih ustanov, 
kakršni so «kraški rezervati».

Govor je nato o turizmu in si-

Na indokitajskem polotoku je I 
le Tajska še zaveznica ZDA. To
da tudi njene vezi z ZDA so se v 
zadnjih časih močno zrahljale. 
To dokazuje zahteva po delnem 
in nato popolnem umiku z opo
rišč v Utapau ter v Sattahipu. 
Vse to zveni vedno bolj neugodno 
za ameriško zunanjo politiko, po
sebno na azijskem področju. Taj
ska je namreč že v «fazi preo- 
snove» družbe. Že dalj časa ima 
namreč opravka z odporništvom 
in to na treh različnih področjih 
države, in sicer na severovzhodu 
vzdolž meje z Laosom, na severu 
ob severni meji z Laosom ter na 
skrajnem jugu na meji z Malajzijo.

Razne uporniške skupine, kate
rih dejavnost je bila omejena . 
na določena področja zaradi a- 
meriške vojaške prisotnosti, naj 
bi bile dobivale — tako pravijo 
agenti CIA — orožje iz Severnega 
Vietnama ter iz Kitajske in to 
preko pragozdov vzhodne Burme. 
Ameriška obveščevalna služba 
CIA, ki očitno ne priznava nikjer 
možnosti nastanka osvobodilnih 
sil v domovini meni, da so te u- 
pomike vojaško izurili v Sever
nem Vietnamu in na Kitajskem.

Naj bo kakorkoli, te uporniške 
grupacije bodo kmalu prišle na 
dan s svojimi političnimi progra
mi, ki prav gotovo ne bodo po
menili prav nič dobrega za se
danjo družbeno ureditev v deželi 
in. za režim v Bangkoku. Tajska 
vlada skuša zavlačevati in neka
ko «prehiteti» širši razmah parti-

cer o tej dejavnosti vse od De
vina do Milj, ob obali in na Kra
su. Pokrajina bi morala vzpod
bujati pobude občin in dežele, ki 
jih je treba nato koordinirati. Po
bude ob obali so tesno povezane 
s posegi na Krasu. Javne in za
sebne investicije naj ovrednotijo 
podjetnost domačinov, predvsem 
Slovencev ob sodelovanju občin in 
kraške gorske skupnosti. Zato bo 
morala pokrajina čimprej koordini
rati urbanistične posege, koordini
rati prevozno službo, ki naj pove
zuje morje s Krasom in tudi po
morske zveze, ki jih sedaj celo 
ukinjajo.

V nadaljnjem je govor o zdrav
stvu in socialnem skrbstvu.. Potem 
ko govori o Basagliovi ekipi in nje
ni novi psihiatriji, ki je v Trstu 
stopila na pot novega pojmovanja 
zdravstva, se program KPI nada1 
ljuje: KPi se strinja z ustanovit
vijo po vsem ozemlju službe za 
umsko higieno, Id naj bo preven
tivna in ambulatorijska in naj se 
čimprej integrira z delovno, šolsko, 
otroško medicino, s skrbstvom za 
priletne in prizadete. Le tako lahko 
postane psihiatrična praksa — 
zdravstvena praksa. Dežela, po
krajina in občine pa morajo, in to 
je osnovni pogoj, predvideti ponov
no vključitev bolnikov v družbo, 
kar pa pomeni ureditev stanovanj-

zanskega delovanja in vpliva. V 
ta namen je zahtevala od ZDA, 
naj umaknejo del svoje vojske 
iz dežele. Najprej naj bi umaknili 
en del, do prihodnjega leta pa 
vso svojo vojsko. Kot je znano, 
imajo ZDA v Tajski 42 tisoč svo
jih vojakov. Če se bodo ZDA u- 
maknile iz dežele,.bodo, po mnenju 
ljudi v Bangkoku stiki s Hanoiem 
in Pekingom lažji morda celo is
kreni. Sicer pa je sevemovietnam- 
ska vlada že jasno povedala, da 
s sedanjo Tajsko vlado ne name
rava navezati nobenih stikov, 
dokler bo Tajska služila sovražne
mu delovanju ZDA. Vietnam prav 
gotovo ne more pozabiti, da so 
bombniki B-52, ki so deželi priza
deli toliko zla in gorja, prihajali 
iz Tajske in da je tajska vlada 
dala 17 tisoč izbranih vojakov za 
operacije v Južnem Vietnamu pro
ti južnovietnamski osvobodilni voj
ski.

Pa tudi Kitajska ni pokazala 
še nobenega zanimanja za tajske 
predloge in za namene sedanje 
tajske oblasti. Zato Kitajske ra
dijske oddaje za indokitajske na
rode še naprej spodbujajo par
tizansko gibanje

Upori so se v Tajski začeli že 
v prvih letih prejšnjega desetle
tja, doslej pa še niso nikoli preko
račili določenih meja, ker so se 
omejevali v glavnem na napade 
na policijske postojanke in na 
posamezne vojaške patrulje. Je
dro tajske armade, ki šteje okoli 
120 tisoč mož pa se še ni v od
kritem boju spoprijelo z gverilci, 
pa čeprav je največ tajske redne 
vojske prav v tistih treh predelih 
dežele, kjer je partizanov največ.

V severnem predelu dežele so 
uporniki v glavnem pripadniki na
cionalne skupnosti Meo. Orožje 
naj bi bili dobili iz Laosa, dobre 
stike pa imajo tudi z LD Kitajsko, 
seveda preko burmanskega pra
gozda. Na skrajnem jugu tvorijo 
jedro osvobodilnega gibanja plan
tažni delavci in rudarji. Mate
rialno pomoč naj bi dobivali od 
Kitajcev, seveda komunistov, ki 
živijo v Malajziji. Sedaj pa se bo 
prav gotovo okrepil dotok orožja 
tudi iz Kambodže, seveda po 
morju.

Najnevarnejša pa je seveda juž
na meja z Laosom, kjer so med 
uporniki v glavnem laoški, ljudje 
tajskega porekla. Ti ljudje imajo 
tesne zveze, celo družinske, z ro
jaki iz matične domovine in z 
odločilnim vplivom, katerega do
biva Patet Lao v Laosu, povsem 
varno politično in vojaško kritje.

Gornji podatki so podadki, ki 
jih objavlja ameriška CIA. Po nje
nih računih naj bi uporniki šteli 
že okoli 8 tisoč oboroženih mož. 
Terensko podlago pa naj bi tvorilo 
več kot desetkrat tolikšno število 
gotovih zaveznikov. Ideološko vod
stvo osvobodilnega gibanja je, se
veda, v rokah v Tajski ilegalne 
komunistične partije, ki razpolaga 
tudi s svojo radijsko postajo «Glas 
tajskega ljudstva», ki pa da je na 
Kitajskem. Pri CIA vedo celo po
vedati, da ima ta radijska postaja 
svoj sedež v mestu Kunmingu.

Z velikimi zmagami naprednih 
sil v Indokini postajajo tudi upor
niške sile v Tajski vedno močnejše 
in pogumnejše in ljudje začenjajo 
dojemati, da se tudi njihovi de
želi odpirajo nove, povsem dru
gačne perspektive. V nasprotju 
s tem pa ima vladni aparat težave 
že s samo organizacijo lastne 
vojske, ki nerada odhaja iz glav
nih središč v odročne kraje, po
sebno tja, koder se je osvobodilno 
gibanje razpaslo.

Pravzaprav se tajska vojska ni

ške, skrbstvene in socialne politike, 
ki naj ozdravelemu bolniku zajamči 
enakopravnost glede drugih obča
nov.

Glede šolstva in kulture beremo'
«Pokrajinska uprava, ki jo vodi 

KD v okviru levosredinskega za
vezništva, je bila odsotna, ko se 
je šola v naši državi obnavljala. 
Gibanje za sodelovanje, dozore
vanje in osveščanje o vprašanjih 
vloge šolstva, ki naj bo dejavnik 
razvoja omikane družbe in njene 
gospodarske rasti, pa mora imeti 
v pokrajini pomembnega zavezni
ka,. posebno še na Tržaškem, kjer 
nastajajo problemi kolektivne važ
nosti, posebno ko gre za slovensko 
šolo. Njene zahteve po samostoj
nem razvoju so nooblaščeni odloki 
obšli, čeprav je KPI s svojimi no- 
budami uspela vključiti vsaj prve 
delne spremembe odlokom in sedaj 
vztraja pri tem, da jih je moč 
še spremeniti. Pogoj za to pa je 
mečna enotna mobilizacija vseh 
italijanskih in slovenskih demokra
tičnih sil. Pristop pokrajinske upra
ve je pri tem lahko odločilen.»

Ta svoj del orograma proglas 
zaključuje s pozivom k urejanju 
in širjenju šolskih poslopij ter k 
«politiki razvoja kulture, vrednote
nja in uresničevanja protifašistič
nega duha, sodelovanja in prija
teljstva med tu živečimi narodi, 
kot je izročilo našega mesta».

ti še ne zaveda resničnega sta
nja, dejanske «nevarnosti», seve
da nevarnosti zanjo. Pravzaprav 
vladata v vojski dve struji: ena je 
naklonjena borbi partizanov, dru
ga pa se zavzema za to, da naj 
bi se dežela pripravila na obrambo 
proti «tujim sÙam».

ZDA. so od leta 1965 do danes,, 
torej v desetih letih, dale Tajski 
vojaške pomoči v vrednosti 600 mi
lijonov dolarjev. Z morebitnim u- 
mikom ameriške vojske iz de
žele pa bi ta dotok usahnil. Ame
ričane skrbita v glavnem oporišči 
Utapao, kjer imajo svoje bombni
ke «B-52», ter Sattapih, ki je 
pravzaprav ameriško mornariško 
oporišče. Trenutni položaj je tak
šen, da ZDA še vedno upajo na 
preklic zapore omenjenih dveh 
vojaških oporišč. To bi se zgodilo 
v trenutku, če bi partizani pove
čali svojo dejavnost. Seveda pa 
se osvobodilna vojska, ki je za
čela svoj boj v Tajski, ne bo ozi
rala na razpoloženje viac]e. Tajska 
vlada pa bi se hkrati vendarle 
rada znebila Američanov. Ne mor
da za to, ker bi ji bili antipatični, 
pač pa zato, da bi normalizirala 
odnose «v novih razmerah v Indo
kini». Hkrati pa se brez ameriške 
pomoči boji osvobodilnega giba
nja. Osvobodilno gibanje pa le 
čaka primeren trenutek, da nasto
pi v večjem obsegu. Seveda brž 
ko bodo Američani odpluli proti 
svoji domovini. Do tedaj pa se 
bo nadaljevala običajna gverila.

Kakor smo že poročali, smo v 
soboto zvečer priredili v Dijaškem 
domu «Srečko Kosovel» v Trstu 
slovesen in prijeten poslovilni ve
čer, ki ga prirejamo ob zaključ
ku vsakega šolskega leta Udele
žilo se ga je veliko staršev, biv
ših gojencev in predstavnikov na
ših, slovenskih organizacij. Med 
temi je bila tudi predsednica Dija
ške matice Duša Kosmina.

Goste in gojence je najprej po
zdravil ravnatelj doma Edvin 
Švab, ki je med drugim dejal: 
«Naši poslovilni večeri nočejo bi 
ti in niso vrhunec naše celoletne 
dejavnosti, poslovilni večer prire 
dimo zato, da se vsi prijateljsko 
poslovimo in da potegnemo račune 
o uspehih in težavah našega de 
!a, dela mladih z mladimi in za 
mlade.»

Nato je seznanil prisotne s šte
vilom gojencev, ki so preživeli šol
sko leto v domu.

V nagovoru pa je postavil vpra
šanja in nato odgovor: «Smo mi 
kot ustanova in naša mladina, ki 
v njej živi in dela, s svojim de
lom, z doseženimi rezultati zado
stili pričakovanjem in naporu slo
venske narodne skupnosti, ki vzdr 
žuie ta naš dom? Smo zadostili 
pričakovanjem in naporom vas 
staršev, ki skrbite in žrtvujete 
za učenje in izobraževanje vaših 
otrok, hčera in sinov?

«Odgovori na postavljeno vpra
šanje bodo verjetno različni,» je 
dejal. «Nekateri povsem zadovo
ljivi,. drugi manj, pa spet kritič
ni in samokritični. Naši odnosi so 
že veliko pred delegiranimi odlo
ki sloneli na zaupanju, priznava
nju in spoštovanju osebnosti mla
dih, take odnose bomo gojili in 
razvijali še vnaprej. Naši odno
si z miadimi, naša vzgojna me
toda noče monopolizirati mladost
nih in generacijskih značilnosti 
mladih. Mi dobro vemo, da doživ
lja vsak val nove generacije po 
svoje lastno mladost. Tega se v 
polni meri zavedamo, rato ne de
lamo primerjav, niti za tri leta na
zaj. So pa nekatere lastnosti ge
neracij, ki se ne morejo in ne 
smejo spreminjati ali prilagajati 
trenutni družbeni stvarnosti in si
cer: zavest narodne skupnosti, za
vest osebne in kolektivne odgovor
nosti, smisel za pravice in dolž
nosti.»

Na koncu se je iskreno zahva
lil Dijaški matici in vsem, ki so 
ga na katerikoli način in trudom 
podprli. Vsem pa je voščil vese
le. počitnice.

Zahvalila se je tudi gojenka, 
predsednica domske skupnosti go
jencev Marta 1 »gatec, ki je 'med 
pozdravom posebej poudarila :

«Naš dom ima veliko vlogo v 
zamejstvu. Motijo se tisti, ki me
nijo, da je naš dom le pokrit 
prostor, zatočišče nas študentov. 
V resnici je dom center mladine. 
Tu se mladina vzgaja v sloven
skem narodnem duhu in proti na
silju. Tu naj bi se mladina zbi
rala vedno, posebno letos, ko pro
slavljamo 30. obletnico osvobo
ditve.»

Ob zaključku je občinstvo se
znanila z delovanjem domske 
skupnosti v domu in izven njega. 
Zahvalila se je še v imenu dom
ske skupnosti ravnatelju Edvinu 
Švabu za njegovo požrtvovalnost 
in trud, ki ga vlaga v domu za 
mladino.

Ob zaključku pa je občinstvo 
pozdravila še predsednica Dijaške 
matice Duša Kosmina, ki je med 
drugim dejala, da študij mladih 
ne sme imeti le osebnega cilja, 
temveč za vso slovensko skupnost. 
Izrazila je pohvalo vsemu delov
nemu osebju doma.

I Temu delu večers. je sledil bo
gat kulturni spored. Najprej je 
nastopila domska dramska skupi
na z recitalom Kosovelovih pesmi.

Sledil je nastop osnovnošolcev. 
Zapeli so nekaj narodnih in par
tizanskih pesmi. Med pesmi so se 
vrinile vmesne recitacije. Prav ta
ko kot Kosovelov recital je občin
stvo z navdušenjem sprejelo tudi 
recitacije in pesmi najmlajših.

Po zabelih pesmih se je pred 
sednik osnovnošolskega odbora 
Boštjan Javornik zahvalil vsem, 
posebno pa ravnatelju za trud.

Kulturni spored je zaključila tr
žaška folklorna skupina «STU LE
DI» s slovenskim narodnim in si
cer z belokranjskim plesom. Ve
čer se je nato nadaljeval do po
znega v prijetnem in družabnem 
vzdušju.

MB

De Chirico akademik
PARIZ, 12. — Znani italijanski 

likovnik Giorgio De Chirico je do
živel še eno veliko priznanje. Fran
coski podtajnik za kulturo Michel 
Guy ga je imenoval za akademi
ka. Na svečanosti ob proglasitvi 
so novemu akademiku izročili v 
znak priznanja umetniško izdela
ni meč. Hkrati s to svečanostjo je 
bila tudi otvoritev retrospektivne 
razstave v dvoranah muzeja Mar
matali.
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Srečanj’e 
med tržaško 
ter mladino 
iz Reggio 
Emilie
Preteklo nedeljo, 8. junija, je 

obiskala Trst skupina mladine iz 
Campagnole, manjšega centra pri 
Reggio Emilii. Ta skupina ki so 
jo sestavljali samo mladi ljudje, 
po večini delavci, je prišla obi
skat naše mesto na vabilo pokra
jinskega sveta UISP (Unione Ita
liana Sport Popolare) iz Trsta, z 
namenom, da se vzpostavijo stiki 
z mladino iz raznih krajev Ita
lije. Priložnost za to prvo sreča
nje je bila ženska odbojkarska tek
ma med obiskovalci in eno izmed 
domačih odbojkarskih ekip. Tej 
pobudi se je odzvala SLOGA, ki 
se je predstavila na igrišču z o- 
krepljeno postavo dveh igralk Bo-, 
ra. Tekma je bila precej borbe
na, saj so gostje zmagale z rezul
tatom 2:1. Vendar pa je v telo
vadnici Prvega maja prevladova
lo zelo ugodno občutje. Občinstvo 
je z zanimanjem sledilo igri in z 
navdušenjem ploskalo vsaki posre
čeni akciji. Tako igralke kot na
vijači so čutili pomen tega sreča
nja in so opustili vsak agonizem, 
ker so se zavedali, da je tekma 
le sredstvo za boljše medsebojno 
spoznavanje. Po tekmi so bile do
mače odbojkarice povabljene na 
kosilo, da se ob dobro založeni 
mizi pogovorijo in se na ta način 
lahko prične prijateljstvo.

Ekipa US Campagnola, ki jo se
stavljajo mlada dekleta, po večini 
delavke, ki se po končanem de
lu zberejo skupaj in trenirajo, je 
vpisana v državno športno organi
zacijo UISP in tudi tekmuje na 
njenih prvenstvih. Ta organiza
cija, ki ima svoje centre po vsej 
Italiji, se zanima predvsem za to, 
da da možnost vsakemu, da se 
športno udejstvuje, šport je za
mišljen kot zdravilo današnjemu 
človeku, ki se premalo giblje: ve
čina ljudi dela sedentarna dela, 
hodi zelo malo, ker se vozi z av
tom i.p. Pomanjkanje gibanja pa 
vodi v zdravstvene napake in mot
nje. Organizacija se tudi bori pro
ti pasivnemu športu, ki človeku nič 
ne pomaga, ampak celo škoduje. 
Zato skuša vpeljati v svoje vr
ste čim več ljudi, ki bi sodelovali 
v katerikoli športni panogi.

Eden izmed ciljev organizacije 
je tudi ta, da se s športom spo
znajo ljudje raznih krajev Italije 
in tudi iz inozemstva. V ta na
men so organizirali več srečanj, ki 
pa so se vršila predvsem po sred
nji Italiji. Nedeljsko srečanje je 
bilo prvo, in upajmo ne zadnje, 
ki se je vršilo v našem mestu.

Ker so bili izletniki prvič v na
šem mestu, so si ogledali razne 
zanimivosti Trsta. Najprej je sku
pina obiskala narodni muzej: Ri
žarno. Z zanimanjem so si ogledo
vali ostanke te zloglasne mučilni
ce. Po kosilu pa so se v sprem
stvu slovenskih odbojkaric odpe
ljali na Grad sv. Justa in kot za
ključek so si še ogledali slovenske 
narodne plese na Festivalu «De
la» v Dolini, čeprav je deževalo 
in so videli le del programa, so 
bili zelo navdušeni nad izvedbo 
plesov folklorne skupine «Stu le
di». Proti večeru, ko so odhajali 
proti domu, je bil njihov pozdrav: 
«Na svidenje v Emilii.»

To čeprav kratko srečanje, je 
obogatilo vse. Zelo koristno bi bi
lo, da bi bilo vedno več takih i- 
niciativ, ker samo na tak način 
se spoznajo navade in problemi 
drugih krajev in se ustvarjajo tr
dni odnosi za skupno delovanje bo
disi v športnih kot kulturnih pa
nogah. Za dober potek srečanja 
gre zahvala odbojkaricam SLOGE 
in vsem ostalim, ki so na kateri
koli način pomagali, predvsem pa 
Fabiju Clariju, ki je z velikim tru
dom srečanje organiziral.

M. S.

OVEN (od 21.3. do 20.4.) Vaši 
sodelavd bodo popustili v delu, 
zato računajte predvsem nase. 
Ljubljena oseba kaže znake ne
strpnosti.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Pazite, 
da v neki finančni situaciji ne 
storite napačnih korakov. Do pri
jatelja bodite bolj ljubeznivi.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) 
Dobro boste prestali neko nev- 
šečno poklicno preizkušnjo. Posve
tite večer čitanju.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Odno
si do predpostavljenih zahtevajo 
strpnost in razumevanje. Vaši na
sveti bodo zelo koristili družin
skemu članu.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Ne ob
ljubljajte ničesar, kar vam je ne
mogoče izpolniti. Vznemirjeni bo
ste zaradi neke dogodivščine.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) V 
primerjavi z nasprotnikom boste 
ugotovili, da ste mu povsem do
rasli. Srečen večer z ljubljeno -

osebo.
TEHTNICA (od 219. do 23.10.) 

Skušajte se izogniti nekemu spo
ru in zadeve nikakor ne prenape- 
njajte. Manjši spor s prijateljem.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Bodite previdni glede pobud, ki 
prihajajo s strani lahkomiselnih o- 
seb. Deležni boste pohvale.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Sreča danes ni na vaši strani, 
zato je potrebna velika previd
nost. Nepričakovan obisk.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Ne oddaljite se od svojega obi
čajnega delovnega področja. Pre
jeli boste pismo, ki ga boste zelo 
veseli.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Ne 
izpostavljajte svojega ugleda z 
udeležbo v poslu, ki ne preveč 
jasen. Napetost v družini.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Ugodni 
pogoji, da se spoprimete s svojim 
poslovnim nasprotnikom. Srečali 
se boste s simpatično osebo.

V OGNJENEM VRTINCU
Risbe Vladimir Herceg Besedilo Ciril Calè
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Janez Lenassi je razstavljal 
v galeriji «Emonska vrata»

Te dni je v ljubljanski galeriji «Emonska vrata» zaključil svojo raz
stavo kipar Janez Lenassi, ki je v giavnem mestu Slovenije raz
stavil večje število svojih kipov ter fotokartonov spomenikov revolu

cije. Na sliki «Burja»
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J»0 AMERIŠKEM PORAZU V VIETNAMU IN KAMBODŽI

Se zadnje oporišče Tajska 
se skuša rešiti «varuštva»

Na treh področjih dežele že dolgo delujejo osvobodilne enote 
Kaj vse ne ve o njih povedati ameriška CIA - Bangkok zahteva...



PRIMORSKI DNEVNIK

SPORT SPORT SPORT
13. Junija 1973

Kosar NA 19. EVROPSKEM PRVENSTVE

V prvem večeru finalnega kola 
pravo zmagoslavje Jugoslovanov

v

Spanci «plavim» niso bili dorasel nasprotnik - Nepričakovan spodrsljaj 
CSSR v tekmi z Bolgarijo - V tolažilni skupini Izraelci na vrhu lestvice 

Pleeaš novi rekorder v številu nastopov za reprezentanco
(Od našega posebnega dopisnika) . do morali igrati še z Italijo in Špa- 
BEOGRAD, 12. — Sinoči se je v ! “j?. Preden se bodo lahko potego- 

jugoslovanski prestolnici začelo 19. jva^ za Prvo mesto z Jugoslavijo.
Mirko Novosel 
in tekma s Španijo
Vpr.: «Zakaj je Jugoslavija slabo 

začela proti Španiji?»
Odg.: «Naši igralci so pod veli

kim psihičnim pritiskom. Že tri ure 
pred začetkom srečanja so bili ze
lo vznemirjeni. Bilo je zato povsem 
umevno, da smo igrali v začetku 
slabše.»

Vpr.: «Nato pa je šlo bolje?» 
Odg.: «V začetku drugega polčasa 

smo se rešili te psihoze velike od
govornosti in z bolj pazljivo obram
bo smo onemogočili njihovega naj
boljšega moža Američana Braben- 
derja. Ko smo onemogočili Braben- 
derja, smo s tem onemogočili Špa
nijo.»

evropsko košarkarsko prvenstvo, ka
terega je uradno odprl sekretar iz
vršnega komiteja CK ZKJ Stane Do
lanc. V okviru otvoritvene sloves
nosti sta spregovorila tudi predsed
nik organizacijskega odbora Miljen- 
ko Zrelec in predsednik FIBA Wil
liam Jones.

Tekmovalni del prvenstva se je 
v finalnem kolu začel s tekmo med 
Bolgari in Čehoslovaki, v kateri je 
bila ekipa ČSSR velik favorit. 
BOLGARIJA — ČSSR 86:70 (35:42)

ČSSR: Skala 0, Štaud 0, Beranek 
15, Klineš 0, Kropilak 8, Kanturek 
0, Kos 3, Pospišil 14, Nečas 0, Bra- 
bamec 8, Doušan 2, Kraška 13.

BOLGARIJA: Dojčinov 2, Petkov 
0, Stojanov 8, Petrov 0, Mihajlov 0, 
Sarkov 12, Romanski 0, Golomejev 
34, Dukov 0, Brancov 4, Dimitrov 
10, Kristo v 14.

SODNIKA: Kaszay (Madžarska)
in Dimov (Grčija).

Prvo finalno srečanje se je zače
lo s presenečenjem. Bolgarija je 
namreč s požrtvovalno in bolj ure
jeno igro zasluženo premagala Če- 
hoslovake, ki so predvsem v prvem 
polčasu podcenjevali svojega na
sprotnika. Zaslugo za to nepričako
vano zmago pa nosi Bolgar Golome
jev, ki je sam dosegel kar 24 točk. 
JUGOSLAVIJA - ŠPANIJA 98:76

(41:35)
JUGOSLAVIJA: Tvrdič 2, Kiča- 

novič 16, Jelovac 10, žižič 3, Jer
kov 6, Kapičič 6, Slavnič 12, čosič 
14, Šol man 2, Plečaš 2, Dalipagič 
12. Delibašič 13.

ŠPANIJA: Brabender 20, Abril 0, 
Cristobai 10, Cabrerà 0, Santillana 
3, Filba 0, Cobalan 8, Rullan 3, Luyk 
Estrada 14, Flores 18.

SODNIKA: Arabadjan (Bolgarija) 
in Erikson (Švedska).

Ob izrednem navijanju se je za
čelo osrednje srečanje večera med 
Jugoslavijo in Španijo. Tekma je 
morda veljala srebrno kolajno. Ju
goslavija je startala s Tvrdičem, 
Plečašem, Šolmanom, Jelovcem in 
čošičem, Španci pa s Corbalanom, 
Floresom, Estrado, Brabenderjem in 
Rullanom. Jugoslovani so bili neko
liko živčni, Brabender je to izkori
stil in takoj povedel za Španijo, na 
4:0. Jugoslovanom ni šlo od rok, 
predvsem v napadu. Novosel je šol- 
mana zamenjal z Dalipagičem, na
to pa sta Kičanovič in Slavnič za
menjala Plečaša in Tvrdiča. Z_a ko
še je, kot običajno, poskrbel čosič. 
Jelovac se je požrtvovalno boril pod 
košema. Španci pa niso popustili. 
Jugoslavija si je sicer priigrala laž
jo prednost, katero je obdržala do 
konca polčasa, s prikazano igro pa 
v tem delu ni zadovoljila.

V začetku drugega polčasa pa smo 
videli na igrišču povsem spremenje
no sliko. Jugoslovani so začeli igra-

DANAŠNJI SPORED
Finale od 7. do 12. mesta 

16.08 NIZOZEMSKA - GRČIJA 
17.45 ROMUNIJA - POLJSKA 

*
Finale od 1. do 6. mesta 

20.30 SZ - BOLGARIJA 
22.15 ITALIJA - ŠPANIJA

ti sproščeno in odločno. Koši so se 
vrstili kot na tekočem traku. Slav
nič je s svojimi potezami navdušil 
občinstvo. Španci so bili kot brez 
glave. Dalipagič, Delibašič ter Ki
čanovič so se razigrali in so povsem 
razbili nasprotnikovo obrambo. Ju
goslavija si je nabrala že preko 
20 točk prednosti. Občinstvo je bur
no zahtevalo statico. Novosel je ta
ko lahko razvrstil vse razpoložljive 
igralce.

Tekma se je končala s popolnim 
slavjem jugoslovanskih košarkarjev, 
ki so napravili še en izredno po
memben korak naprej za osvojitev 
zlata. Le Sovjetska zveza jim lahko 
še prekriža račune. Sovjeti pa bo-

janko kersnik:

Vpr.: «Kdo so bili najboljši v tem 
srečanju?»

Odg.: «Od Špancev Brabender in 
Estrada, od naših so vsi dobro iz
polnili svoje naloge.»

Vpr.: «Je Španija boljša od Ita
lije?»

Odg.: «Mislim, da ni. Italijani 
imajo nedvomno boljše posamezni
ke. To pa še ne pomeni, da bodo 
lahko premagali Špance, ki so hitra 
in ubrana ekipa.»

Vpr.: «Torej je vse odločeno? Ju
goslavija bo prva?»

Odg.: «Za prvo mesto se'še ved
no borimo v štirih: Italija, Sovjetska 
zveza, Španija in mi.»

Vpr.: «Do nedelje pa' ne boste i- 
meli večjih problemov?»" "!

Odg.: «Problemov ne bomo imeli 
le v petek, ko bo naša reprezen
tanca počivala.»

Plečaš 210 — Daneu 209
Sinoči je Plečaš odigral 210. tek

mo za jugoslovansko reprezentanco. 
S tem je tudi prehitel Iva Daneua, 
ki je 209-krat oblekel plavi dres. 
Predsednik jugoslovanske zveze Sa
vič mu je ob tej priložnosti izročil 
kolajno. Po tekmi je Plečaš izjavil, 
da mu je žal, ker je prav v tej 210. 
tekmi igral precej slabo.

LESTVICA FINALNEGA DELA
Jugoslavija
'olgarija

apanija
Sovjetska zveza 
Češkoslovaška 
Italija

2 0 181 145 
1 1 160 155 
1 1 161 172 
10 91 81
0 2 151 177
01 69 83

Najboljši strelci: Golomejev (Bol
garija) 96, Brabender (Španija) 85, 
Janai (Izrael) 79, Akerboom (Nizo
zemska) 76, Pospišil (ČSSR) 60, Jur- 
kjevič (Poljska) in Keren (Izrael), 
Sergij Bjelov (SZ) 57, Kičanovič (Ju
goslavija) 56, Dalipagič (Jugoslavi
ja) 55.

TOLAŽILNA SKUPINA

GRČIJA - POLJSKA 79:74 (34:36)

Tudi danes je v tolažilni skupim 
prišlo do presenečenje. Grčija je 
namreč premagala Poljsko, ki je v 
tem prvenstvu povsem razočarala, 
razen seveda veterana Jurkjevicza, 
ki je tudi v tem prvenstvu gonilna 
sila Poljske. Jurkjevicz je del 21 
točk. Najboljši pri Grkih je bil 
Goumas z 21 točkami.

IZRAEL — TURČIJA 101:77 (53:38)

Z lepo igro in s hitrimi kombi
nacijami je Izrael povsem razbil od
por Turčije in dosegel drugo stolico 
na tem prvenstvu. Daleč najboljši 
mož v tem srečanju je bil Izraelec 
Barkovith, ki je dosegel rekordno 
število točk na tem evropskem 
prvenstvu (42). Izraelci so pokazali 
tudi zanimivo cono presing.

LESTVICA TOLAŽILNE 
SKUPINE

7. Izrael
8. Turčija
9. Romunija

10. Grčija
11. Nizozemska
12. Poljska "

3 3 0 272:241 
3 2 1 234:242 
2 1 1 148:147 
2 1 1 140:145 
2 0 2 144:152 
2 0 2 158:169

Kot je znano, na lestvicah evrop-

DANES NA TV
Jugoslovanska televizija in TV 

Koper bosta prenašali ob 22.15 
tekmo ITALIJA - ŠPANIJA.

Isto tekmo bo prenašala tudi 
italijanska TV na 2. sporedu z 
začetkom ob 22.45.

Jugoslavija premagala 
tudi Češkoslovaško
V svoji drugi tekmi finalnega ko

la je Jugoslavija premagala ČSSR 
s 84:68.

Sovjetska zveza pa je odpravila 
Italijo z 69:65, potem ko je po pt 
vem polčasu celo zgubljala s 3 toč
kami razlike.

Branko Lakovič

Naši košarkarji v teh dneh v glavnem slede dogouKom na evropskem 
prvenstvu in obujajo spomine na preteklo sezono. V tej jim je v po
sebno lepem spominu ostalo srečanje z ljubljansko Olimpijo. Na sliki: 

Kobas v skoku pod svojim košem

ZA VELIKE MEDNARODNE NASTOPE

Jugoslovani sestavljajo 
seznam reprezentantov

Določena je že vrsta kandidatov za na
stop na sredozemskih in olimpijskih igrah

Jugoslovanski strokovni svet za 
olimpijske priprave se je pretekle 
dni sestal v Beogradu in analiziral 
dosedanje priprave jugoslovanskih 
športnikov za bližnje sredozemske 
igre v Alžiriji ter olimpijske igre 
v Innsbrucku in Montrealu.

Na seznamu alpskih smučarjev sta 
ostala Bojan Križaj in Milan Ga
šperšič, pridružil pa se jima je še 
Andrej Koželj. Poleg skakalca Bog
dana Norčiča je na seznamu olimpij
skih kandidatov še Peter Štefančič. 
Potencialna kandidata sta še alpska 
smučarja Dušan Gorišek in Mišo 
Magušar ter skakalca Janez Dem
šar in Janez Loštrek, med tekači pa 
Filip Kalan in Franc Tajnikar.

Strokovni svet je predlagal naj bi 
na prihodnjih zimskih olimpijskih 
igrah v Innsbrucku sodelovali tudi 
hokejisti. Hokejska zveza bo v krat
kem pripravila seznam 20 kandida
tov. Na seznamu atletov in atletinj 
je bilo enajst zastopnikov, od ka
terih so bili trije črtani. To so 
Zdravko Pečar, ki je bil na študiju 
v ZDA, JOK ter ZTKJ pa nista bi-

.................................................................................................................................................................................................

TENIS V PARIZU

Po zmagi nad Andrewsom 
A. Panatta v polfinalu

v

Njegov nasprotnik bo zdaj Šved Borg
PARIZ, 12. — Na mednarodnem] V drugi polfinale sta se že včeraj 

teniškem prvenstvu Francije v Pa- ‘ uvrstila Dibbs in Vilas. 
rižu je dosegel Italijan Adriano
Panatta izreden uspeh. Svojega na
sprotnika v turnirju posameznikov, 
Amerikanca Andrevvsa, je v če
trtfinalu premagal s 6:3, 5:7, 7:6 in 
6:2 in se je tako uvrstil v polfinale.

Panatta je zaigral zelo dobro zla
sti v obeh krajnih nizih. V 2. in 3. 
pa mu je Andrews nudil oster od
por, toda vsi njegovi napori so za
dostovali komaj za osvojitev enega 
samega seta.

V drugem četrtfinalu je Šved 
Borg, ki je nosilec naslova teniške
ga prvaka Francije, po dveurni bor
bi premagal Amerikanca Solomona 
s 6:1, 7:5 in 6:4.

Borg, ki je tudi letos glavni favo-
skega prvenstva štejejo tudi porazi i rit tega turnirja, bo v polfinalu na- 
1 točko. Isprotnik Italijana Panatte.

Nogometna enajsterica Gaje (na sliki: med tekmo z De Macorijem) jc morala v nedeljo na «Turnirju N. 
Corrente» položiti orožje, čeprav je nasprotniku nasula v mrežo kar tri gole.

Tenis v Miljah
Miljski občinski svet je sprejel za

nimivo pobudo: v pričakovanju bliž
nje ‘ otvoritve novih teniških igrišč 
v Miljah sprejema tamkajšnja ob
čina prijave tistih Miljčanov, ki bi 
želeli udejstvovati se v tem športu, 
če pa bo mogoče, tudi ljubiteljev 
te igre, ki niso iz Milj, vendar sta
nujejo v tržaški pokrajini. Prijave 
bo od 21. t.m. do konca meseca 
sprejemal Dario Robba v občinski 
palači, v sobi št. 6, vsak delavnik 
od 9. do 12. ure; vpisnina pa zna
ša 3.000 lir.

AVTOMOBILIZEM

Smrt pilota
HAMBURG, 12. — Danes je umrl 

v bolnišnici zahodnonemški dirkač 
Walter Neubauer, ki so je s svo
jim vozilom prevrnil med dirko za 
Mednarodno nagrado Posarja. Pri 
nesreči si je zlomil lobanjsko dno 
in se od nedelje dalje ni več ovedel.

OBVESTILO
Slovenski pomorski klub ČUPA 

obvešča, da se bo v soboto, 14. 
junija pričela v Sesljanu jadral
na šola za odrasle.

Šola bo v juniju vsako soboto in 
nedeljo, od 9. do 17. ure. Prija
vite sc lahko tako, da plačate vpis
nino 15.000 lir (za člane 7.500 lir) 
pri Kmečki in obrtniški posojil
nici na Opčinah.

Športno društvo Primorje 
vabi svoje člane in simpatizer
je na

13. REDNI OBČNI ZBOR 
ki bo v ponedeljek, 16. t.m. 
v prostorih športnega krožka 

Dnevni red:
1. izvolitev delovnega predsed

stva;
2. poročilo predsednika;
3. poročilo tajnika;
4. poročilo blagajnika;
5. razrešnica staremu odboru;
6. izvolitev novega odbora;
7. razno.

KOLESARSTVO NA DIRKI PO SVICI

Roger De Vlaeminck vodi 
pred Vladimirom Panizzo
De Vlaeminck je osvojil tako predetapo kot včerajšnjo etapo

če se je prvenstvo izkazalo za ve
liko bolj izenačeno kot so predvi-

ODBOJKA

FRICK, 12. — Belgijec Roger De 
Vlaeminck si je zagotovil prvo eta- ... 
po mednarodne kolesarske dirke po devali. Šibkih ekip skoraj ni. 
Švici, ki se je začela sinoči s pred
etapo v Badnu.

Lestvica 1. etape je taka:
1. De Vlaeminck (Bel.), ki je pre

vozil 179 km dolgo progo od Bad- 
na do Fricka v 4.42’02” s p.h.
38,100 km na uro. V njegovem 
času so prispeli na cilj še;

2. Paolini (It.)
3. Borgognoni (It.)
4. Merckx (Bel.)
5. Salm (Švi.)
6. Panizza (It.)
7. Riccomi (It.)
8. Pfenninger (Švi.)
9. Lualdi (It.)

10. Janssen (Bel.)
11. Fuchs (Švi.)
12. Conati (It.)
13. Mugnaini (It.)
14. Bellini (It.)
15. Zilioli (It.)

Lestvica sinočnje predetape:
I. De Vlaeminck, ki je prevozil 

3,7 km dolgo progo v vzponu na 
kronometer v 7’29” s poprečno 
hitrostjo 29,639 km na uro

4.42’04’
4.42,37"

4.42’49”

po 14” 
17” 
18” 
23”

2. Pronck (Niz.)
3. Panizza (It.)
4. Schuiten (Niz.)
5. Bellini (It.)
6. Merckx (Bel.) in

Pfenninger (Švi.) 24”
8. Lualdi It.) in Salm (Švi.) 27” 

10. Pesarrodona (Šp.) 28”
Skupna lestvica:

1. De Vlaeminck (Bel.)
2. Panizza (It.)
3. Merckx (Bel.)
4. Pfenninger (Švi.)
5. Salm (Švi.)
6. Lualdi (It.)

4.49’31”
4.49’48”
4.49’55”

e.č.
4.49’58”

e.č.

BEZBOL
V NEDELJO V GENOVI

Konec prvega 
dela prvenstva

Zadnje srečanje prvega dela pr
venstva A lige bo openska Alpina 
opravila v Genovi. Tekma bo na 
sporedu v nedeljo.

Zaradi dobre igre proti postavi 
«Sironi» potujejo Openci na gosto- 

dokaj dobro razpoloženi inI vanje 
i Dričal

V okviru odbojkarskega turnirja 
za «Pokal P. Špacapana» v Gorici 
je sinoči Dom premagal AGI z 2:1 
in se je uvrstil v polfinale.

Polfinalna srečanja bodo na spo
redu danes, v petek ob 20. uri na 
igrišču Katoliškega doma v Gorici, 
Drevored 20. septembra 85.

NOGOMET

la seznanjena z njegovimi doseda
njimi pripravami in rezultati. Kot 
izgleda se Pečar v Pravu ni pre
več posvetil treniranju ampak bolj 
študiju, kar najbolje potrjuje nje
gov prvi nastop v domovini po po
vratku. Na seznamu ni več niti Na
taše Urbančič - Bezjak, ki se je po 
evropskem prvenstvu v Rimu po
slovila od atletike ter poškodova
nega Petra Sveta. Namesto teh kan
didatov je na seznamu nekaj novih 
imen: Milan Spasojevič (troskok), 
Sead Kondo (maraton) in Boris Pi- 
sič (110 m ovire). Mlada in nadar
jena srednjeprogaša Zora Tomečič 
in Milovan Savič pa bosta na sezna
mu le pod pogojem, če dosežena 
rezultata potrdita. Ostali potrjeni 
atleti in atletinje so naslednji: Su- 
šanj, Alebič, Stekič, Temin, Galu- 
šič ter Pavličičeva in Fočičeva. Že 
lansko leto pa je odpadel zaradi po
škodbe goriški deseteroborec Ivo 
Makarovič.

Po evropskem boksarskem prven
stvu v Katovicah so črtali s sezna
ma naslednje boksarje: Beneša, Mi
liča, Jovanoviča in Parlova. Poleg 
Vujkoviča, ki je bil že na stari li
sti, so še tri nova imena (vsi trije 
so na zadnjem prvenstvu starega 
kontinenta osvojili kolajne): Ristič, 
Hašani in Bisič.

Na letošnjih sredozemskih igrah 
v Alžiriji bo sodelovalo veliko ju
goslovanskih športnikov (157) in 49 
strokovno - tehničnih spremljeval
cev, kar pomeni, da bo «plava» od
prava izredno številna (skupno 242 
članov), športnike, ki bodo sodelo
vali na sredozemskih igrah, bodo 
določili do 23. t.m. Jugoslovanski 
športniki bodo tekmovali v Alžiriji 
v vseh panogah, ki bodo na pro
gramu.

NOGOMET

V tekmovanju za italijanski nogo
metni pokal so sinoči dosegli te 
izide:

Fiorentina — Roma 2:1
Torino — Napoli 2:1
Milan — Juventus 1:0
Bologna — Inter 0:0

SOFIJA, 12. — V okviru tekmo
vanja za evropski pokal narodov je 
Bolgarija premagala Malto s 5:0.
Lestvica 8. skupine je zdaj taka:
Grčija 6 točk, Bolgarija in ZRN 4,
Malta 2 točki. Grčija je odigrala 5 
tekem, Bolgarija in Malta 4, ZRN 
pa 3 tekme.
n,,,,,,....... ...................... ................. .................................................. .

TURNIR PRIJATELJSTVA

Sežana tretja
V okviru nogometnega turnirja za 

«Pokal prijateljstva» je sinoči na 
Proseku v malem finalu Sežana pre
magala ZSŠDI Gorica s 5:4.

Tekma se je ob regularnem času 
končala pri izidu 1:1 (v prvem pol
času so vodili Sežanci z 1:0) in ker 
se ta izid ni spremenil niti v po
daljških so streljali enajstmetrov
ke, v katerih je bila Sežana uspeš
nejša.

NOGOMET V ŠTANDREŽU

Drevi prva srečanja 
mladinskega turnirja

Poleg Mladosti, Sovodenj in Juventine 
bo nastopil tudi DD «Simon Gregorčič»

pričakujejo pozitiven rezultat, tudi I Mladost.

Danes se bo v Štandrežu pričel 
mladinski nogometni turnir za «6. 
pokal štandreža», ki ga priredi šport
no društvo Juventina. Kot smo že 
v prejšnjem prispevku zapisali bo
do na tem turnirju sodelovale štiri 
ekipe, in sicer Slovenski dijaški dom 
«S. Gregorčič», Mladost iz Doberdo
ba, Sovodnje in Juventina.

Žreb je določil, da se bosta v pr
vi tekmi, ki bo ob 19. uri na štan- 
dreškem igrišču, srečala Dijaški 
dom in Sovodnje.

V drugi tekmi (pričela se bo ob 
20. uri) bosta igrali Juventina in

ATLETIKA
VZH. BERLIN, 12. — Na medna

rodni atletski prireditvi v vzhodnem 
Berlinu so dosegli dva sezonska sve
tovna rekorda. Poljakinja Rabsztyn 
je pretekla 100 m z ovirami v 13”04, 
vzh. Nemka Hofmeister pa je pre
tekla 800 m v 2’00”90.

NEAPELJ, 12. — Ekipa Splita je 
zmagala na mednarodnem rokomet
nem turnirju v Neaplju. V finalu je 
premagala izbrano reprezentanco I- 
talije s 36:21.

2.

CIKLAMEN
«Vse bi bilo, le ta zagrljenost! Oh, moj tenor-solo!»
Vtem je nekdo burno odprl vrata ter planil, ne da bi 

pozdravil, v sobico s klobukom na glavi in z mokro ugaslo 
smotko v ustih.

«Vse gre križem, vse narobe», kričal je prišlec, «to bo 
lepa beseda jutri!»

«I, kaj pa je?» zinil je zamolklo, a naglo Megla, poza- 
bivši v prvem trenutku svojega vratu.

«Kaj? Igro, pomislite, igro je vrag vzel! A kaj vrag, ne 
vrag, nego jeziki, klepetulje so jo vzele. Gospodična Filipina 
Vrtačnikova je odpovedala; ona ne bo igrala stare vdove, ker 
je danes od dobre prijateljice zvedela, da je gospa Teranova 
dejala ob svojem pohodu pri sodnikovih, da je gospodična 
Filipina najbolj pripravna za vlogo stare vdove. Križana 
nebesa, kaj čemo zdaj?»

«Oh, kaj to», omeni tu davkarski adjunkt, «a petje, 
petje! — Pomislite, gospod Koren, jaz sem tako hripav, da 
jutri ne bom mogel peti. In ta lepi solo, ta krasna pesem!»

Pri tem se zasuče proti oknu ter poskusi intonirati: 
«Bodi zdrava, domovina!»

«Do jutri bode dobro», tolaži prišlec, «in če boste še 
hripavi, izbere se lahko druga pesem.»

«Nikdar ne, solo mora biti; a kdo bo pel tenor-solo?»
«Novi dacar tudi dobro poje! Kaj, ko bi ga k nocojšnji 

skušnji povabili?»
«Seveda,» togoti se Megla, «kot čitalnični odbornik 

tega ne dopuščam; dacar — kakov človek je to?»
«Pa kaj, tu se še pomaga! Igra, igra, to je glavna skrb. 

In moja lepa vloga — stavim, da bi se nikdo tega, .doktorja 
Žerjava’ ne bil tako pridno učil, nego sem se ga jaz; videli 
ste včeraj, kako je sodnijski adjunkt gledal, ko je prišel po
slušat k skušnji. In on nekaj ve o takih predstavah.»

Vtem je poskušal govornik zapaliti si svojo mokro 
smotko, a brezuspešno. Ugasle žveplenke metal je po tleh.

Megla pa je hodil zopet po sobi sem ter tja ter pozabil, 
da nosi še vedno cilinder na glavi. Ko je prišel pred zrcalo, 
snel ga je ter pokazal ga obiskovalcu:

«Glejte, gospod Koren, danes sem ga dobil iz Ljub
ljane. Lep je!»

«A, vi pojdete s cilindrom?»
«Kajpada! Dandanes se tudi po čitalnicah ne protivijo 

temu in lepa noša je to. Ali ni istina?«
Megla je govoril večinoma nemški; a obiskovalec nje

gov zdaj nemški, zdaj slovenski, kakor je to razvada v omi
kanih Slovencih.

«Plesali boste pač, tudi ko bi ne peli?» vpraša Koren 
ter malo od strani ogleduje adjunktov klobuk.

«Peti nviram vsekako! In ples, to je gotovo! Glejte, tu 
imam nove čevlje; a ta ljubljanski čevljar! Tako jih je 
spredaj zožil, da bi lahko koga nasadil; in prepovedal sem 
mu to. Malo špičaste naredite, dejal sem mu, a ta norec mi 
napravi take, kakor jih vidite!»

Megla je govoril to na videz nejevoljen, a skrben opa
zovalec bi bil lahko videl, da so mu ravno taki čevlji najbolj 
po volji, kakršne mu je bil ustvaril čevljar.

«Pa to je zdaj moderno!» meni Koien.

«A, kaj moderno — da bi mi bili le prav; a še tega ni 
zadel ta norec! Preveliki so mi. Dva para debelih volnatih 
nogavic sem moral obuti.»

Megla se je silno lagal; še enega para nogavic ni imel 
pod usnjem, nego kar na golo kožo je bil nove čevlje obul 
in to zategadelj, da bi jih drugi večer tako malo razvlek- 
njene laže obul, kar je vedel, da ga bodo tiščali. In tiščali 
so ga že grozno.

Davkarski adjunkt je bil še mlad, komaj triindvajset
leten mož, ne ravno neprijetnega, pa prav navadnega obraza, 
srednje postave, slok, a vendar koščen in okoren. Izobraženje 
njegovo tudi ni segalo daleč preko prvih gimnazialnih raz
redov; — pa blagovoljni čitatelj bode imel še dovolj prilike, 
našega Meglo vsestransko spoznavati.

Obiskovalec njegov, gospod Koren, kakor ga je Megla 
nazival, bil je vobče enake vnanjosti, samo manj skrbno 
opravljen nego adjunkt in tudi starejši od onega. Tu v trgu 
je opravljal službo občinskega tajnika, v kateri je po nedo
vršenih študijah in po večletnem potovanju iz ene pisarne 
v drugo našel vsaj nekoliko mirno in varno zavetje.

«Novo suknjo sem tudi dobil», nadaljuje adjunkt, ka- 
žoč na posteljo, «vse, vse imam v redu! Le ta nesrečni vrat!»

«Surovo jajce izpite!» svetuje Koren.
«Izpil sem že tri; na koncu se mi bo še želdoec obrnil! 

In tako draga so jajca! Tri krajcarje eno.»
«Vam bodo pa oča malo več podpore poslali!» smeje 

se oni.
Megla je z imenitnim izrazom nagrbančil ustna, toda 

zinil ni ničesar.
«Kaj mislite,» povzame po kratkem molku Koren zopet 

govor, «kako bi utolažili gospodično Filipino?»
Oni premišljuje.
«I, kaj ! Doktor Hrast naj to uredi ! Oni je predsednik 

in njegova skrb bodi, da se beseda dobro izvrši!»

«Prav imate!» pritrdi Koren.
«Tem gospodom doktorjem je le do tega kaj, da so 

predsedniki; delajo naj pa drugi. No, naš doktor Hrast vsaj 
pleše; kako — to je druga stvar, a grozno je vendar. Zad
njič je trem gospodičnam na noge stopil in eni, baje ravno 
Vrtačnikovi Filipini, obleko raztrgal! Trebalo bi, da se še 
malo plesati uči!»

Megla je izustil to jako samosvestno, češ jaz vendar 
nisem tak!

«Bi li ne hoteli z menoj k doktorju, da mu sporočiva, 
kaj se je pripetilo?» vpraša Koren. «Vi ste odbornik!»

«Ni mogoče! V tem mrazu! Potem je moj glas poko
pan za pol leta!» zavrne Megla.

»Eden mora tja; pojdem pa sam,» meni oni, »oh, pa
— skoro bi bil pozabil; vi imate dva para črnih hlač; ako 
se ne motim, oboje v dobrem stanju ; posodite mi slabši par 
k jutrišnji besedi. Moje hlače skoro niso za rabo več; drugo 
imam vse v redu. Rokavice so sicer še od zadnjega pogreba, 
saj, se domišljate, ko smo županovega fantička pokopali
— a dobre bodo. Kdo pa pazi na to!»

Vtem je bil Megla že odprl omaro, edino v sobi, in 
iz nje izvlekel dva para črnih hlač, katere je skrbno na 
vse strani preobračal.

«Tele bodo!» dejal je potem ter pomolil onemu dotično 
oblačilo, «tu doli so malo razparane, pa to lahko sami 
popravite ! »

«To se ve, da!» rekel je zadovoljno Koren. «Boljših si 
ne morem želeti. V velikosti in širokosti sva skoro enaka »

Pri tem je zavil oblačilo v kos starega časopisa ter se 
hotel odpraviti. «K nocojšnji skušnji pač pridete, gospod 
Megla?» vpraša še pri vratih.

«Sigurno!» pravi oni.
(Nadaljevanje sledi)
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ZAKLJUČNE RAZSTAVE IN PRIREDITVE NA SLOVENSKIH OSNOVNIH ŠOLAH NA TRŽAŠKEM

Ročna dela učencev osnovne šole v Ul. Donadoni (Trst)

Na slovenskih osnovnih šo
lah in vrtcih je že stara tra
dicija, da učenci ob koncu 
šolskega leta priredijo zaključ
ne razstave ročnih izdelkov 
in nastope. Ta lepa tradicija 
ne predstavlja le krone šol
skega leta pred poletnimi po
čitnicami, marveč je ' tudi k 
samim šolskim uspehom do
datno spričevalo vzgojne vlo
ge slovenske šole. Učenci 
pokažejo, kaj so se naučili 
med šolskim letom poleg 
osnovnih elementov osnovno
šolske vzgoje, predvsem pa 
pokažejo do kakšne mere se 
je že razvila in dozorela 
njihova fantazija in kako do
jemajo svet okrog sebe, bo
disi v ročnih izdelkih, bodisi 
v risbah, ki so poleg mentor
stva učiteljev največkrat naj
lepši odsev njihove duševne 
nastrojenosti. Ogledali smo si 
nekaj teh razstav, naš foto
reporter pa najbrž ni prezrl 
niti ene. O vseh se lahko 
samo pohvalno izrečemo in 
naša pohvala seveda ne velja 
samo otrokom, marveč isto
časno in še posebej tudi 
požrtvovalnim šolnikom. iliiii

Prireditev učencev 4. in 5. razreda osnovne šole pri Korošcih Telovadni nastop učencev 1., 2, in 3. razreda osnovne šole v Žavljah

Ročna dela učencev osnovne šole v Briščkih Ročni izdelki učencev slovenske osnovne šole v Skednju Ročni izdelki učencev slovenske osnovne šole v Mavhinjah

Naše otroke lahko zaupamo samo taki šoli 
ki jih vzgaja v zdravem narodnem duhu - To pa je 
samo slovenska šola, rojena v boju za naš obstoj!

Ročna dela otrok slovenske osnovne šole v šenipolaju

Ročna dela otrok osnovne šole v Cerovljah

Robot — izdelek otrok osnovne šole Ricmanje - Donijo
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Razstava ročnih del na šoli v Devinu Razstava ročnih del otrok otroškega vrtca v Škednju

Učenci šole v Sesljanu po zaključnem nastopu Učenci osnovne šole pri Sv. Ani

Samo v slovenski šoli se slovenski otrok 
vzgaja v ljubezni do svojega jezika in rodu

Razstava učencev slovenske osnovne šole v Nabrežini

Zaključne razstave in prireditve naših šolskih otrok 
so lepo spričevalo vzgojiteljske vloge slovenske šole

Piščanci bodo kmalu pečeni, le malo je še treba potrpeti... Pevski zbor učencev slovenske osnovne šole v Nabrežini



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST, Ul. Montecchi 6 PP 559 — Tel. 79 38 08 79 46 38 79 58 23 76 14 70 
Podružnica Gorica, Ul. 24 Maggio 1 — Tel. 83 3 82
Naročnina
Mesečno 1.750 lir — vnaprej: polletna 9.500 lir, celoletna 17.500 lir. 
Letna naročnina za inozemstvo 23.500 lir. za naročnike brezplačno revija «Dan» 
V SFRJ številka 1.50 din, ob nedeljah 2.— din, za zasebnike mesečno 24 — 
letno 240.— din, za organizacije in podjetja mesečno 30.—, letno 300.— din 
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska, Trst 11-5374

Za SFRJ Ziro račun 50101-603-45361 «ADII» • D'A • 61000 Ljubljan«*
Gradišče 10/11 nad. telefon 22207

Oglasi Za vsak mm v višini enega stolpca: trgovski 250, finančno«
upravni 500, legalni 500, osmrtnice in sožalja 250 lir. «Mali oglasi» 
80 lir beseda Oglasi za tržaško in goriško pokrajino se naročajo pri 
oglasnem oddelku ali upravi, iz vseh drugih pokrajin Italije pri S.P.I.

Stran 8 julija 1975 Odgovorni urednik Gorazd Vesel Izdaja in tiska H ZTT - Trst

Ostri protesti 
proti obsodbi 
časnikarja Ghiotta

RIM, 12. — Rimsko kazensko sodi
šče je včeraj obsodilo na dve leti 
in deset dni zapora bivšega odgovor
nega urednika tednika «Il Mondo» Re
nata Ghiotta zaradi obrekovanja in 
kršitve državne tajnosti. Ghiotto je 
lani objavil sporočilo bivšega velepo
slanika v Lizboni Messerija. ki je 
ob padcu Caetanove diktature poro
čal. «da imajo prevratniki tako silo. 
da lahko pregazijo vse svoboščine na 
Portugalskem» in poudarjal, da je Sa- 
lazar «vladal popoinoma zakonito» Ob 
pridevnik nezaslišan, s katerim je 
Ghiotto ocenil sporočilo, se je obre
gnil Messeri, ki se je čutil užalje
nega, zunanje ministrstvo, pa je po
ročilo ocenilo kot strogo tajno.

Obsodba je Izzvala val protestov. 
Predsednik in tajnik časnikarskega 
sindikata FNSI Paolo Murialdi in Lu
ciano Ceschia sta označila razsodbo 
kot atentat na svobodo tiska, socia
listični poslanec Riccardo Lombardi 
pa je s tem v zvezi poslal pismeno 
vprašanje zunanjemu ministru. V vlo
gi Lombardi poudarja, da poročilo, če 
je izvirno, ne ogroža varnosti države 
pač pa resnost, dostojanstvo in de
mokratično prepričanje vlade, ki ni 
takoj odstranila takega veleposlanika.

ZAKLJUČKI JAVNEGA TOŽILCA PERSICA PREISKOVALNEMU SODNIKU

Misovski kandidati v Bologni 
obtoženi oživljanja fašizma

Preiskava zadeva fašistične nasilne izpade v Bologni v razdobju 6. december 1972« 
9. maj 1974 • MSI kot stranka v celoti je odgovoren za zločinski načrt

BOLOGNA, 12. - Namestnik dr
žavnega pravdnika v Bologni dr. 
Luigi Persico je v svojih zaključ
kih preiskovalnemu sodniku zahte
val za 27 obtožencev formalno ob
tožbe oživljanja fašistične ideolo
gije in obnavljanja razpuščene fa
šistične stranke na osnovi 2. člena 
tako imenovanega zakona Scelba. 
V glavnem gre za mlade pretepače, 
ki so vpisani v MSI-DN in njego
ve mladinske organizacije kot sta 
«Fronte della gioventù» in FUAN.

Dr. Persico je izročil svoje za
ključke o preiskavi o vrsti nasil
nih fašističnih izpadov v obdobju 
6. december 1972 - 9. maj 1974, ki 
so bili združeni v en sam sodni 
postopek. Hkrati dr. Persico zahte
va združitev tega postopka, s po
stopkom, ki so ga začeli na osno-

KAJ KOMENTIRA ITALIJANSKI TISK
"a •

Upravne volitve: izbira med 
preteklostjo in bodočnostjo
Prihodnje nedeljske volitve v 

Italiji, ki bodo zadevale obnovo 
občinskih, pokrajinskih in tudi de
želnih svetov, so že v prvi1’ dneh 
volilne kampanje prerasle z rav
ni upravne konfrontacije na raven 
političnega spopada na vsedržav
ni ravni. Na nedeljskih volitvah 
bi morali volivci odgovarjati na 
vprašanje, kdo naj bi v najboljši 
meri zastopal in branil njihove ko
risti na občinski, pokrajinski, ozi
roma deželni ravni. Vprašanje je 
zelo jasno, toda skup dolgoletnih 
političnih sporov, pomanjkljivosti, 
da ne govorimo o morebitnih iz
koriščanjih upravne oblasti v ko
rist zasebnikov, skupin itd., je 
divgnilo prihodnje upravne volit - 
ve na raven nekakšne politične 
konfrontacije med glavnimi stran
kami, ki delujejo v Italiji ,in ki 
bi utegnile imeti pomembne posle
dice za ves politični razvoj v dr
žavi, začenši s samo vlado, oziro
ma s sedanjo njeno formulo.

Vsi italijanski časopisi se že z 
zaskrbljenostjo sprašujejo, kakšne 
bodo posledice rezultatov prihod
njih nedeljskih volitev.

Demokristjansko glasilo IL PO
POLO se sprašuje v uvodnem 
članku «Zakaj bomo volili v ne
deljo?» Na to vprašanje odgovar
ja, da je Krščanska demokracija 
izčrpno obdelala svoj program, 
kar se tiče upravnih volitev, na 
srečanjih v Sorrentu, Chiancianu, 
San Salvu in Stresi. List opozar
ja, da ne gre samo za upravne 
volitve, temveč da bo njiho. re
zultat vplival tudi na vsedržavno 
politiko, to je na bodočo formulo 
vlade. Takoj nato list pravi, da 
nekatere stranke (predvsem gre 
za socialiste in petem za komuni
ste) skušajo spremeniti nadaljnji 
politični razvoj v Italiji s tem, 
da bi skrčili vlogo krščanske de
mokracije na podeželju. In tu se 
glasilo KD zaganja predvsem v 
socialiste, katere obtožuje, da so 
zahtevali več glasov zase in manj 
za KD «Zakaj pa? Ne ve se. Ber
toldi se dela «frontista», De Mar
tino je enigmatičen, čeprav tudi 
on hoče spremeniti nekaj. Nenni 
pa vztrajno preiskuje aktivo in 
pasivo KD, da bi jo kaznoval in 
ponižal. PSI predlaga dvoumne 
formule in meglene programe. Na
men vseh pa je ta, da ne bi spre
menili položaja na boljše, temveč 
da bi ga spravili iz ravnotežja, 
zato da bi lahko Berlinguer izja
vil, da se brez njega ne more 
upravljati država» Zato demo
kristjansko glasilo trdi, da je so
cialistična politik? v bistvu še 
vedno frontovska. čeprav v izda
ji sedemdesetih let »

V nadaljevanju članka IL PO
POLO pravi, da tudi komunisti 
skušajo preusmeriti državno poli
tiko, a njihov namen je, da bi 
prišlo do «zgodovinskega kompro
misa». Demokristjansko glasilo pa 
pravi, da komunisti ne vedo po
vedati, kako bi upravljali Italijo, 
če bi do tega kompromisa prišlo. 
Zato list trdi, da je pomen pri
hodnjih volite” ne samo upraven, 
temveč tudi političen

Milansko neodvisno glasilo COR
RIERE DELLA SERA piše v svo
jem uvodniku, da se je leta 1974 
politični položaj v Italiji precej 
spremenil in da obstaja možnost, 
da se došeda j-' politično ravno
težje razbije. V tej zvezi list na
vaja rezultat referenduma o raz- 
poroki, toda pravi, da ta dogodek 
še ni odločilen. Nadalje pravi, da 
je lani prišlo še do drugih dogod
kov, kot na primer do izgub KD 
na volitvah na Sardiniji in v Zgor
njem Poadižju ter do odcepa stran
skih organizacij, kot sta CISL in 
ACLI List pa prav.: «Kljub vsem 
tem epizodam, drugi menijo, _ da 
je nemogoče pričakovati, da bi se 
zrušila neka večina, če ne bi ob
stajala neka alternativa, pa če
prav se je družba naveličala KD 
in morda same sebe, v trenutku, 
ko celo KPI ne predlaga kake al
ternative demokristjanom, temveč 
samo «zgodovinski kompromis».

List nadaljuje: «Deželne, pokra
jinske in občinske volitve na dan 
15. junija bodo tako postale sploš
ni preizkusni test nasprotnih tez, 
ki gredo preko samih upravnih 
vprašanj.» In nadaljuje: «Za KD 
bi izguba okoli 3 odst. pomenila 
sicer opozorilo, naj se otrese vseh 
napak in pomanjkljivosti pri vla
danju, v pričakovanju prihodnjih 
političnih volitev, toda na vsak na
čin ne bi zanjo pomenila še raz
sula; če pa bi bila izguba večja, 
potem bi pomenilo, da volivci zah
tevajo spremembe, pa najsi bodo 
kakršnekoli.»

Turinsko glasilo LA STAMPA 
trdi v svojem uvodnem članku, da 
so stranke prepričevale volivce, 
da bi vsaka pomembna sprememba 
v odnosu sil zahtevala ponovne iz
redne politične volitve. List se stri
nja s to ugotovitvijo. Med drugim 
trdi, da izvajanje volilne pravice 
40 milijonov državljanov neizo
gibno poudarja politično pomemb
nost teh upravnih volitev ter je 
zato čisto popolnoma razumljivo, 
zakaj so vse politične stranke pre
pletale svojo volilno kampanjo s 
krajevnimi in vsedržavnimi motivi. 
List zaključuje: «Pa naj bo izbira 
prihodnje nedelje — bodisi za o- 
hranitev, ali za popravek, ali za 
korenito spremembo teh ravnote 
žij, skupaj z njihovimi dobrimi 
platmi, ali napakami — je treba, 
če hočemo glasovati z odprtimi 
očmi, ocenjevati istočasno dvojne 
posledice glasu, tako na krajevne 
uprave, kakor tudi na vlado ter 
na bodočnost države.»

Milanski list IL GIORNO posve 
ča svoj uvodnik vprašanju vpliva 
glasu 18-letnikov. Teh je kot je 
znano okoli poltretji milijon. Kako 
bodo ti volili? List izraža mnenje, 
da je sedanja oblika demokracije 
v Italiji, kljub vsem svojim po 
manjkljivostim, pokazala temu no 
vemu rodu. ki bo sedaj izvajal 
državljansko pravico na volitvah, 
smer, v katero morajo zastaviti 
vse svoje sile «Ta demokracija — 
pravi IL GIORNO — jim je po
jasnila, da je svoboda prvenstve 
na in neizenačljiva dobrina, ki jo 
morajo spremljati spoštovanje svo
jega bližnjega, tolerantnost, dia
lektika idej in upanj, pa čeprav 
so te žolčne in tudi nepopustljive, 
a na vsak način nikoli nasilne.» 
List pravi, da so prav zadnji po
skusi fašizma, da bi se spet uve
ljavil, dokazali, kako je treba ve
rovati v demokracijo, čeprav ta 
ni sinonim konservatizma.

Socialistično glasilo AVANTI ne 
polemizira v svoji včerajšnji števil
ki direktno s krščansko demokraci
jo. čeprav je njegov uvodnik od
ločno naperjen proti tej stranki, ki 
izvaja svojo oblast v Italiji že 30 
let. V uvodnem članku z naslovom 
«Zaskrbujoč obraz oblasti» list o- 
bravnava vprašanja povezave med 
oblastjo ter valom negotovosti in 
kriminala. V tej zvezi omenja po
rast. atentatov, toda istočasno tudi 
aretacijo načelnika varnostne službe 
ter primer anarhista, ki je izvedel 
pokol pred milansko kvesturo in ki 
je bil baje agent varnostne službe. 
List nadaljuje z naštevanjem števil
nih drugih oblik nekakšnega sožitja 
med nekaterimi oblastnimi krogi ter 
drugimi, ki so na robu nezakoni
tosti. Tu prihajajo v poštev imena 
Liggia. Coppole, Sindone ter drugih 
pomembnih osebnosti. List poudarja 
še. da v teh dneh prihajajo na dan 
povezave med ugrabitvami raznih 
oseb, mafijo ter političnim terori
zmom. AVANTI pa zaključuje, da 
se oblast, čeprav v njeni sredi de
lujejo ljudje, ki so odgovorni za 
nedopustne povezave in sožitje z 
nekaterimi krogi, vendarle lahko 
opira na demokratične sile, ki ute
gnejo odkriti in izolirati ter izre
zati gnilobo. «To delo — pravi list 
— je treba opraviti do konca, toda 
ne nasesti na skušnjavo, da bi bilo 
smatrati oblast v '••sej njeni celoti 
za sovražnika, ki ga je treba po
bijati.»

vi dosjeja KPI o fašističnem na
silju v Bologni. V okviru te pre
iskave je bil obtožen kršitve dolo
čil zakona Scelba tudi misovski po
slanec Pietro Cerullo.

Zaključki dr. Persica so prava 
obtožnica proti misovcem v Bolo
gni, saj na osnovi zbranega gradi
va trdi, da nasilne izpade ne gre 
tolmačit1 osamljene in spontane po
bude posameznikov, pač pa gre 
uokviriti v širokopotezni zločinski 
načrt, zaradi česar «so vsi obtožen
ci krivi obnavljanja razpuščene fa
šistične stranke.» Do tega zaključ
ka je dr. Persico prišel na osnovi 
skrbnega preučevanja pričevanj in 
dokaznega gradiva. Po njegovem 
nasilni izpadi niso sad pobude po
sameznikov, pač pa spadajo v en 
sam zločinski načrt z organsko po
litično zasnovo, ki jo je odobrilo 
tudi vsedržavno vodstvo MSI-DN. 
Ni namreč naključje, da nasilneži 
niso bili izključeni iz stranke, na
sprotno bili so celo nagrajeni tako, 
da so jih izbrali kot kandidate za 
občinske, pokrajinske in celo de
želne svete, kar dejansko potrjuje, 
da so zvesto izpolnjevali navodila 
strankinega vodstva.»

«Prav zaradi tega — nadaljuje 
dr. Persico v svojih zaključkih — 
je umestna formalna obtožba, ki naj 
združi izpade posameznikov v str
njeno celoto, saj je med drugim 
razvidno, da so vsi odgovorni za 
nasilne izpade.»

Pretepači za katere je dr. Persico 
zahteval formalno obsodbo in pre
dajo aktov sodišču v nadaljnji po
stopek so Alessandro Suzzi (kandi
dat na listi MSI za občinski svet v 
Bologni), Marcello Bignami (kan
didat za deželni svet), Gian Luigi 
Piacentini (kandidat za občinski 
svet), Alfredo Molinari Raimondi, 
Pier Luigi Agosti, Daniele Carella, 
Emanuele Bertoli, Pier Francesco 
Mainoldi, Paolo Gubellini, Andrea 
Ruggeri, Rodolfo Poli (elektroteh
nik, ki je bil aretiran v okviru pre
iskave o pokolu na brzcu «Italicus»), 
Pasquale Scatareggia, Rodolfo Di 
Muro, Alfonso Calzoni, Isabella Ra- 
go, Angelo Ravagli, Claudio Piha, 
Giorgio Sangiorgio, Carlo in Fran
cesco Stagni, Stefano Venardi, An
drea Fanti-, Marco -.Matteutti, Giu
liano in Mariano Horst, Massimo 
Facchini ter Clemente Gurioli.

Slovesen pogreb 
apuntata D’Alfonsa

ACQUI TERME (Alessandria), 12. 
— V katedrali v Acqui Terme je 
bila danes žalna svečanost za kara
binjerskim apuntatom Giovannijem D’ 
Alfonsom. Orožnik je umrl včeraj v 
alessandrijski bolnišnici, kjer se je 
skoraj teden dni boril s smrtjo. Kot je 
znano je bil hudo ranjen prejšnji te
den v spopadu z «rdečimi brigadisti», 
ki so ugrabili industrijca Vittoria Val- 
larina Gancia. V spopadu je bila u- 
bita Curciova žena Margherita Ca- 
gol, druga dva karabinjerja pa sta 
bila hudo ranjena.

Svečanosti so poleg sorodnikov pri
sostvovali najvišji častniki karabinjer
jev in vojske ter podtajnik za no
tranje zadeve Zamberletti kot zastop
nik vlade.

jillo in čilski general Renč Schnei- 
der. Lumumba in Trujillo sta bila 
ubita leta 1961, ko je bil predsed
nik ZDA pokojni John Kennedy, Re
nč Schneider, načelnik generalštaba 
čilske vojske, pa je bil ubit 22. ok
tobra 1970 le nekaj mesecev po u- 
mestitvi socialističnega predsednika 
Salvadorja Allendeja. Schneiderjev 
umor je spadal v okvir poskusa 
strmoglavljenja levičarskega pred
sednika, ki je bil ubit tri leta po
zneje med udarom fašistične voja
ške hunte.

Štiri tisoč mrtvih 
v spopadih 
med MPLA in FNLA

12. — Spopadi med 
angolskih osvobodilnih

ABIDJAN, 
pripadniki 
gibanj FNLA in MPLA so zahtevali 
v aprilu vsaj 4.000 človeških žrtev. 
Tako je v pogovoru s časnikarji pou 
daril Jonas Sawimbi, predsednik 
tretjega angolskega osvobodilnega 
gibanja UNITA, ko je prispel na 
nekajdnevni uradni obisk v Abi- 
djan, prestolnico Slonokoščene obale.

«Neodvisnost ni daleč — je pou
daril Sawimbi in nihče ne more 
razumeti in si razložiti čemu ta 
izbruh nasilja, ki je terjal toliko 
človeških žrtev.» Angola bo namreč 
proglašena za neodvisno državo 
11. novembra letos.

Saw'imbi je precej ostro naoadel 
organizacijo afriške enotnosti za
radi njene nesposobnosti, da bi 
ugladila spore med FNLA in MPLA, 
poudaril je vsekakor, da bo nape
tost popustila po neposrednem sre
čanju voditeljev vseh treh osvobo
dilnih gibanj, ki bo predvidoma 
pojutrišnjem v Nairobiju.

Britanski pisatelj 
obsojen na smrt v Ugandi

NAIROBI, 12. — Ugandsko voja
ško sodišče je včeraj obsodilo na 
smrt britanskega pisatelja Denni- 
sa Hillsa, obtoženega , veleizdaje, 
ker je v knjigi, ki ni bila še ob
javljena, označil predsednika Amina 
za «podeželskega tirančka». V zvezi 
z obsodbo je ugandski predsednik 
danes poudaril, da bo pri odločanju 
o usodi pisatelja dobro razpoložen 
le, če bo Velika Britanija izpolnila 
naslednje tri pogoje: 1. bo poslala 
Ugandi vse nadomestne dele za 
orožje, ki so jih naročili v Lon
donu; 2. bo izgnala iz države vse 
ugandske politične begunce; 3. pre
nehala «obrekovalno kampanjo» 
proti Ugandi in njenemu predsed
niku.

TRŽAŠKI DNEVNIK

Izidi na slovenskih srednjih šolah

Prihodnji teden 
pred sodniki 
kapitan
trajekta «Heleanna»

ATENE, 12. — Prihodnji teden se 
bo na atenskem okrožnem sodišču 
začel proces proti kapitanu in čast
nikom grškega trajekta «Heleanna», 
ki je brodolomil v avgustu leta 1971 
v Otrantski ožini. V nesreči je iz
gubilo življenje 25 ljudi. Poveljnik 
in častniki so obtoženi nemarnosti, 
ker je bil trajekt preobremenjen, 
poleg tega pa so bile. kot je ugo
tovila preiskovalna komisija, var
nostne naprave nadvse pomanjk- 
Ijive.

Procesu bodo prisostvovali tudi 
svojci žrtev italijanske narodnosti.

Lumumba in Schneider 
žrtvi CIA?

CLEVELAND (Ohio), 12. — List 
«Cleveland Plain Dealer» objavlja 
z velikim poudarkom ekskluzivni 
intervju s predsednikom podkomi
sije predstavniškega doma, ki je za
dolžena za preiskavo o dejavnosti 
obveščevalne službe CIA, Jamesom 
V. Stantonom. Ugledni poslanec po
udarja, da je bil vsaj en tuj vodi
telj ubit v okviru zarote, ki jo je 
pripravila CIA.

Ko ga je urednik clevelandskega 
lista vprašal, če je bila kakšna za 
rota obveščevalne službe «uspešna», 
je Stanton odgovoril brez okleva
nja: «Da, enkrat. To jasno izhaja 
iz dokaznega gradiva, ki smo ga 
zbrali. Po informacijah, ki jih i- 
mam, je bila vsaj ena zarota «u 
spešna.»

Poslanec ni hotel povedati, kdo 
je bil žrtev rovarjenja ameriških 
vohunov. Časnik pa vsekakor po
roča, da je daljša preiskava po
kazala, da so možne žrtve tri: kon- 
goški rodoljub Patrice Lumumba, 
dominikanski diktator Rafael Tru-

V kratkem na površju 
svinčeni tetraetil 
ladje «Cavtat»

DUBROVNIK, 12. - Skupina ju
goslovanskih in britanskih izveden
cev bo v najkrajšem času dvignila 
z dna morja 900 sodčkov svinčene
ga tetraetila, ki so se potopili pri 
brodolomu jugoslovanske tovorne la
dje «Cavtat». Brodarska družba 
«Atlantska plovidba», ki je lastnica 
ladje, je dosegla ustrezen spora
zum s specializirano angleško druž
bo in priprave za «reševanje» sodč
kov so že v teku.

Svinčeni tetraetil je izredno stru
pena tekočina in količina, ki jo je 
prevažala «Cavtat», bi lahko zastru
pila ves južni Jadran. Zato je du
brovniška družba sklenila, da od
strani morebitno nevarnost, čeprav 
so stokovnjaki izključili, da bi her
metično zaprti sodčki lahko popu
stili. O domnevni nevarnosti je ze
lo polemično poročal severnoevrop
ski tisk, ki ni odnehal kljub pomir
ljivim izjavam izvedencev.

«Jumbo» zgorel v Bombayu: 
rešeni potniki in posadka

BOMBAY, 12. — «Jumbo jet» fran
coske letalske družbe «Air France» 
se je danes zjutraj tik pred vzletom 
vnel na letališču v Bombayu. Pot
niki in posadka (skupno 392 ljudi) 
so se rešili, medtem ko je požar 
povsem uničil letalo.

Nezgoda se je pripetila, ko se je 
orjaško letalo počasi pomikalo pro
ti vzletišču. Poveljnik se je zave
del, da je v spodnjem delu trupa 
izbruhnil požar: skušal je obrniti 
letalo in se vrniti pred letališko 
poslopje, a bilo je že prepozno. Zato 
je zavrl z vso silo. Potniki in po
sadka so poskakali na vzletišče skozi 
zasilne izhode in pobegnili. Komaj 
v času: saj se je orjaški «jumbo» v 
kratkem spremenil v gorečo baklo 
kljub naporu gasilcev, da bi ukro
tili ognjene zublje.

Letališko poveljstvo je takoj zapr
lo letališče prometu. Kaže, da bodo 
za obnovo vzletišča potrebovali vsaj 
nekaj dni.

KOBENHAVN, 11. — Po Nizozem
ski in Belgiji je tudi Danska skle
nila, da bo kupila ameriško lovsko 
letalo F-16, s katerim bo nadomesti
la svoje zastarele lovce F-104. Par
lament je odobril zadevni vladni 
predlog s 114 glasovi za in 48 proti.

SLOVENSKO UČITELJIŠČE
«ANTON MARTIN SLOMŠEK»

X. a
Marij Adamič, Barbara Antonič, 

Sonja Antoni, Veronika Brecelj, Lui
sa Cerkvenič, Marina Ciuffar, Mir
jam Koršič, Loredana Semoli, Mira 
Susich, Irena Tavčar in Klavdija 
Ulivetti. Trije dijaki imajo poprav
ne izpite, dva odklonjena.

I. b
Iris Biecar, Ksenija Cante, Arija- 

na Corossez, Ildegarda Cossutta, 
Tiziana Crissani, Ksenija Cris- 
mancich, Milena Crismancich, Zden
ka Crovatin, Doriana Fidel, Kar
men Hrvatič, Nataša Kralj, Suzana 
Lovrecich, Rosana Mazzaroli, Eda 
Pregare, Vivijana Puric, Ana Mag
da Strain, Otilija Strajn, Helena Vi
dah. 3 diiaki imajo popravne izpite.

H. a
Sandro Gruden, Vilma Magagna, 

Boris Markovič, Damijana Ota, Ves
na Petaros, Ana Marija Savi, Sta
nislav Salvi, Nadja Škabar, Helena 
Valič, Nevja Zerial in Friderik Ze- 
riali. Pet dijakov ima popravne iz
pite, dva neocenjena.

n. b
Mirjam Biecar, Anna Maria Far- 

neti, Marija Gantar, Anamarija Gla- 
vina, Bonija Koren, Ana Kutin, So
nja Marzi, Silvia Meula, . Mariza 
Nabergoi, Nevija Olenik, Ivijana 
štranj. Štirje dijaki imajo popravne 
izpite.

III. razred
Vlasta Berdon, Sonja Caharija, 

E' o Carli, Majda Cerniava, Silvija 
Emili, Sonja Gregori, Lia Leghis- 
sa, Erika Scheimer, Nadja Sossi, 
Elizabeta Starc, Franko Strain, Ma
rina Turk, Tanja Zuccoli. Osem di
jakov ima popravne izpite, eden ne
ocenjen.

I. razred šole za vrtnarice
Cinzia Auber, Marija Kristina Bo

izpitu, ki se ga bo udeležilo tudi 
šest privatistov.

SLOVENSKI STROKOVNI ZAVOD
Oddelek za orodne mehanike
I. razred
Maurizio Corbatti, Edvard Doljak, 

Renato Furlan, Danijel Gabrielcich, 
Darij Miloš Palcich, Aleksander 
Paoli, Pavel Škabar in Marino Zo- 
bin. Devet dijakov ima popravne 
izpite.

II. razred
Aldo Bandi, Fabij Bertini, Igor 

Calzi, Aleksander Cok, Robert Goj- 
ca, Robert Goruppi, Marij Grisonic 
in Marino Mauri. Pet dijakov ima 
popravne izpite, eden je neocenjen.

V III. razredu je »bilo vseh pet 
dijakov pripuščenih k zrelostnemu 
izpitu.

Oddelek za šivilje
II. razred
Dragica Colja, Corella Vazzi, Sil

vana Vesnaver in Ana Žigon.
V III. razredu so bile vse štiri 

dijakinje pripuščene k zrelostnemu 
izpitu.

ENOTNA NIŽJA SREDNJA ŠOLA 
«SREČKO KOSOVEL» na Opčinah

I. a
Edi Briscech, Adrijan Gregoretti, 

Marko Hussu, Igor Krizmancic, 
Marko Pisani, Marjan Skerlavaj, 
Maksi Sossi, Julijana Cernuta, Ele- 
na Gregori, Barbara Scabar. Dani
jela Slapnik, Alda Sossi in Ana 
Sossi, 8 dijakov s popravnimi iz
piti, 1 odklonjen.

L b
Valter Kalc, Livio Collerig, Mari

no Faraglia, Igor Gregori, Aleksij 
Culli, Franko Guštin, Franko Le- 
nisa, Peter Malalan, Dario Ravbar, 
Dario Salvi, Andrej Sedmach, Ire
na Kralj, Katja Malalan, Irene Mi
lič, Vesna Škabar, Marisa Sossi,

galee, Loredana Bratož, Ines Fur- Tatjana Sossi Vera Volpi in Vero
mka Vremec. Dva dijaka s poprav
nimi izpiti, en dijak odklonjen.

Et. a
David Bencina, Dario Carli, De

jan Malalan, Franko Milkovič, Mar
ko Perčič, Aleksander Piccini, Nad
ja Bizjak, Mirta Čok, Marija Kri
stina Milič, Elizabeta Mrak, Laura

lan, Vladimira Guštin, Gabrijela Mi
lič, Magda Nadlišek, Magda Pertot, 
Tatjana Pettirosso, Tiziana Purger, 
Ivana Redfem, Magda Škrk, Ana 
Tomišič, Silva Tretiach, Rossana 
Versa. Štiri dijakinje imajo poprav
ne izpite. Dve neocenjeni.

Vseh sedem dijakov četrtega raz
reda je pripuščenih k zrelostnemu Negrini, Suzana Skerlavaj in Mira

Štor. 6 dijakov s popravnimi iz
piti, 1 odklonjen.

n. b
Albert Bratož, Robert Covacio, 

Pavel Guštin, Marko Kralj, Aleš 
Krevatin, Stojan Sosič, Neva Ber
don, Tiziana Carli, Kristina Gor
nik, Andra Culli, Loredana Guštin, 
Melita Malalan, Patrizia Škabar, 
Cinzia Skerlavaj in Klavdija Zerial. 
3 dijaki s popravnimi izpiti in 3 
odklonjeni.

V III. a razredu je bilo 19 od 
20 dijakov pripuščenih k zrelost
nemu izpitu, v III. b razredu pa 
vseh 16 dijakov.

ENOTNA NIŽJA SREDNJA ŠOLA 
«SIMON GREGORČIČ» - DOLINA

L a
Klavdij Cherbancich, Franko Co

rossez, Pavel Parovel, Gianfranco 
Slavez, Edi Zobec, Ksenija Canzia- 
ni, Magda Komar, Cinzia Fontanot, 
Ileana Hrvatič, Manuela Maar, Lau
ra Pečenik, Manuela Sancin, Mag
dalena Sturman, Damjana Strajn, 
Vivijana Tul in Lorena Vatovac. Od
klonjena dva. Popravne izpite ima
ta dva dijaka.

I. b
David Cok, Igor Corbatti, Mo

reno Grison, Daniš Merlak, Giorgio 
Prašelj, Robert Pregare, Klavdij 
Strain, Igor Tuli, Katerina Ciuk, 
Patricija Mahorčič, Majda Prašelj, 
Nadja Mihelčič, Martina Sturman in 
Franka Zeriali. Odklonjeni 3. Po
pravne izpite imata dva dijaka.

H. a
Dorjan Comari, Robert Prasel, 

Darko Pregare, Marko Rapotec, 
Saša Smotlak, Mirjam Antodicola, 
Lilijana Bandi, Ksenija Berdon, Da
nijela Gej, Evgenija Cosina, Susana 
Razem, Ksenija Slavec, Darja Smot
lak, Jelena Stefančič, Mojca Švab, 
Nevenka Žerjal in Giuliana Zudich. 
Odklonjena 2. Popravne izpite 4 
dijaki.

n. b
Radivoj Coretti, Walter Fabiani, 

Boris Salvi, Michele Scroccaro, Ro
bert Starec, Giorgio Zahar, Malvi- 
na Coloni, Bernarda Coretti, Kar
men Cosma, Astrid Marsetti, Eda 
Pancrazi, Patricija Prodan, Anama
rija Razem, Tatjana Stefani, Ma
rina Stepancich in Mariza Vodopi

vec. Odklonjena 2. Popravne izpite 
7 dijakov.

K mali maturi je bilo pripuščenih 
28 dijakov, eden pa je bil odklonjen.

Odločen NE
(Nadaljevanje z 2, strani)

pokrajinski odbornik Lucijan Volk, 
ki je poudaril, da je predvideni 
objekt škodljiv za krajevno prebi
valstvo, kateremu je treba zagoto
viti drugačen razvoj, ter za mlado
letne prestopnike same, ker jim po- 
boljševalnica ne pomaga, da bi se 
normalno vključili v družbo.

Občinski svetovalec Monfalcon 
(KPI) je v svojem posegu dejal, 
da je načrt za namestitev zapora 
v Padričah že zelo daleč, saj je 
pravosodno ministrstvo že razpisalo 
natečaj za dodelitev gradbenih del. 
Kljub temu pa je mogoče ta načrt 
preprečiti, če je med političnimi si
lami dovolj enotne politične volje.

Proti nameri gradnje zapora se 
je izrazil tudi občinski odbornik 
Dolhar (SS), ki je med drugim de
jal, da ni mogoče reševati vseh 
številnih nerešenih vprašanj vzhod
nega Krasa, če se ugodno ne reši 
osnovno vprašanje zapora. Za to pa 
je potrebna enotna ■ politična volja 
prebivalstva.

Za konkreten skupen nastop pri 
pristojnih oblasteh se je zavzel v 
svojem posegu tudi poslanec Škerk, 
ki je med drugim zagotovil, da bo 
to vprašanje sprožil tudi na parla
mentarni ravni. Občinski svetovalec 
Wilhelm pa je obsodil zadržanje 
konzulte in njenega predsednika do 
tega problema ter konkretno pred
lagal način nastopa pri pristojnih 
oblasteh. .

Nadvse zanimiva sta bila posega 
predstavnice Združenja za obrambo 
družbeno prizadetih mladoletnikov 
De Denaro, ki je izrazila solidarnost 
s prebivalstvom ter orisala proble
matiko mladoletnih prestopnikov in 
njene vzroke in posledice ter pred
stavnika skupine demokratičnih 
zdravnikov psihiatrične bolnišnice 
dr. Venturinija, ki je spregovoril o 
novih pogledih reševanja družbenih 
problemov. V razpravo je poseglo 
tudi več domačinov, ki so opozorili 
na razne pereče probleme.
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